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Propadanje Gornjeg grada 
počinje 2011. godine. 

Dunav već progutao delove.   

Pre mosta i investitora 

Tvrđavi došla glave nebriga!!!

Tvrđavi 
ističe rok 

T R A J A N J A 
dogodine!

Lokalnim monopolom protiv 
stranog investitora

KaKo su 
Holanđani 
propali u 

Novom sadu
Holandska firma od starta 

trn u oku domaćim 
investitorima. Kap 
prelila čašu kad je 

Vondel počeo da 
prodaje jeftinije 

kvadrate u Park City-u.
STR. 7

Zašto je kultura  
gradsko siroče

BOLJE DA SE
NIŠTA NE DESI, 
DOK SE NE 
DESI
u ovom BRoJu 
SaZnaĆETE ŠTa Su ‘BElE 
FlEKE’, KaKo naSTaJu i 
KaKo iH opraTi.
STr. 23-24

Vanredni broj:

ALMAŠKI KRAJ  TVRD ORAH   ZA GRAD!
Komšije jače od 
kancelarijskih 

planera!!!
Almašani pobedili u bitci sa 
urbanistima i investitorima 

nakom 5 godina. Kuće 
ostaju, izbačen je planirani 

‘bulevar’, krupni kapital 
izvisio.

STR. 10-11



Šest kasarni na ključnim 
lokacijama u gradu biće 
stavljene na tender. Kao prvi 
ponuđač, grad ima priliku 
da preuzme ove lokacije, ali 
je istovremeno obavezan 
da iz gradske kase plati 
ministarstvu odbrane. Najveća 
prepreka, međutim, jeste 
nedostatak vizije i novca da 
se ove lokacije iskoriste za 
zajedničku upotrebu tj. javnu 
namenu. Kontroverzno je da 
će, iako neprofitna strana, 
grad najverovatnije da kupi 
i preproda najbolje lokacije 
privatnim investitorima, 
bez obzira na potencijal tih 
prostora i njihovih sadržaja. 

Prema procenama Ekonomskog instituta, 
40% nepokretnosti kojima upravlja Vojska 

predstavlja viškove i njena ukupna vrednost 
je 955.000.000 evra. Mogući prihod od vojnog 
zemljišta i objekata u Srbiji je 780.000.000 evra, 
što je 16.000.000 evra manje nego što je potrebno 
za izgradnju nedostajućih 13.400 stanova i za 
popravku oko 7.500 postojećih. 
Srbija / 2. februar 2006.

Vlada Srbije je usvojila Master plan kojim se 
predviđa da 447 vojnih kompleksa (4.870 

hektara zemljišta i 2.196 objekata) bude pro-
dato javnim nadmetanjem ili ustupljeno lokal-
nim samoupravama i javnim preduzećima uz 
nadoknadu ili razmenu imovine u vidu stanova, 
ali isključivo po tržišnim kriterijumima. Rok 
za sprovođenje plana je kraj 2010. godine. U 
najvećem broju slučajeva opštine nemaju no-
vac u budžetu ili stambeni fond, koji bi mogli 
upotrebiti u razmeni nepokretnosti
Srbija / 22. jun 2006.

Prvi stanari naselja Sunčana strana, na lokaciji 
bivše kasarne na Jugovićevu, uselili su se u 

stanove posle punih osam godina od početka 
gradnje. Naselje je planirano kao energetski 
efikasno i za „mlade bračne parove“, ali je 140 
stanova, odnosno trećina, pripala Ministarstvu 
odbrane. Radovi su otpočeli u programu ob-
nove zemlje posle NATO bombardovanja, ali 
su prekinuti posle 5. oktobra 2000. godine. U 
nedovršene zgrade bespravno su se uselile poro-
dice ratnih vojnih invalida, ali su ih Ministarstvo 
odbrane i Građevinska direkcija iselili.
noVi Sad / 9. decembar 2008. 

Od preko 200.000 kvadrata nekretnina Vojske 
Srbije u Novom Sadu, Republička direkcija 

za imovinu raspisuje oglas samo za prodaju po-
slovnog prostora u ulici Žarka Vasiljevića 12-16 
od 90 m2, dva lokala od 46 m2 i jedan lokal od 
oko 37m2, po početnoj ceni od 7.175.098 dinara. 
noVi Sad / 19. april 2009. 

Raspisan je oglas radi otuđenja nepokretnosti 
Vojske Srbije, u kojoj je na prodaju po početnoj 

ceni od 287.196 evra ponuđen prostor od 205 
m2 bez utvrđene namene u Balzakovoj ulici 
16, i poslovni prostor od 22,25 m2 u prizemlju 
zgrade u ulici Narodnog fronta 6, po početnoj 
ceni od 22.278 evra. 
noVi Sad / mart 2010.

Direkcija za imovinu raspisala je oglas za 
prodaju nekretnina Vojske u više gradova 

Srbije. Reč je o 20 objekata, poslovnih prostora, 
u Beogradu, Novom Sadu, Zrenjaninu i Valjevu, 
Pirotu, Surdulici i Negotinu. Rok za podnošenje 
ponuda je 15 dana od dana objavljivanja oglasa. 
Srbija-Novi Sad / 5. mart 2010.

Republička Građevinska direkcija raspisala 
je oglas za prodaju vojnih objekata u No-

vom Sadu. Najveći objekat koji je ponuđen 
jeste kasarna „Narodni heroj Janko Čmelik“ na 
Trandžamentu koja se prostire na 19 hektara, 
sa 34 objekta. U ponudi su i kasarna u ulicama 
Josipa Runjanina i Beogradskoj 12 u Petrovar-
adinu, kompleks u ulici Vojvode Bojovića, gde 
su dve decenije privremeno smeštene izbegle 
oficirske porodice, zgrada u Futoškoj 26, deo 
kasarne na Limanu IV i kasarna „Novo Selo“ kod 
Adamovićeve vile. Ovaj tender nestaje iz vidok-

Reč ekipe Cementa
Za akciju 
protiv aukcije
U vremenu otuđenosti i borbe za goli 
opstanak, tako osobenom za tranziciona 
društva, u kojima vlada kriza svih vrednosti 
sem vrednosti novca, teško je običnom 
građaninu/ki da uvidi značaj javnog. Javno 
se poima kao nešto tuđe, a ne zajedničko. 
Zajedničko koje su na ovim prostorima svi 
pokušali da ukaljaju do te mere, da se taj 
pojam smatra nepristojnim, sem u slučaju 
javnih preduzeća i javnog novca, nad kojima 
kontrolu drži nekolicina interesno poveza-
nih pojedinaca. 

A kako prolazi to „javno” u Novom Sadu? 
Šta je s našim potrebama za zajedničkim 
mestima okupljanja, razmene ideja i vred-
nosti? Da li su golubarnici u kojima živimo 
postali najednom dovoljni za ispunjavanje 
životnih potreba i kvalitet života?

Šta je, zapravo, naše u „našem gradu”? Jesu 
li to ulice i parkovi? Jesu li to obale Du-
nava koje se ubrazano ograđuju zidovima 
i žicom? Jesu li to naši rođaci, prijatelji, 
komšije, poznanici i kolege? Ili je dovoljno 
živeti u Novom Sadu i zvati ga svojim, bez 
obzira što on sve manje nudi „našeg”, a sve 
više „nečijeg”? 

Na ova i slična pitanja grupe Centar za nove 
medije_kuda.org iz Novog Sada, STEALTH.
unlimited i saradnici/ce, pokrenuli su 
istraživanje dvogodišnjih trendova (ne)
raspolaganja javnim gradskim prostorima. 
Rezultat je izložba „A(U)KCIJA” u galreiji 
SULUV-a i ove novine koje pružaju pregled 
novosadskih sučeljavanja ličnog i javnog. 

Sudeći po slučajevima vojne imovine, 
Tvrđave i njene sudbine, prostora za kulturu 
i omladinu, divlje gradnje i njene legalizacije, 
uzmicanja javnog interesa pred krupnim 
kapitalom i kapitalom uopšte, bioskopa pred 
istrebljenjem, stiče se utisak da stanovnike 
Novog Sada javno ne zanima. Osim kad im 
navodni predstavnici javnosti ne nametnu 
nečije interese zaogrnute u „javno”, ali tada 
je, uglavnom, već kasno za delanje. Do-
kaz ove tvrdnje leži pred nama, dok nam 
pred očima nestaju javni prostori u tuđim 
džepovima. 

Nekolicina i uspe da se organizuje i zaštiti 
dragoceno „zajedničko”. Primer je svaka-
ko odbrana Almaškog kraja i rešenost 
tamošnjeg komšiluka da ne dopusti da taj 
kvart izgubi svoje lice, kao što se to desilo 
mnogim gradskim četvrtima. Međutim, u 
poslednjih nekoliko godina, jedan je takav 
slučaj. Mnogi drugi ostali su da sakupljaju 
prašinu po fijokama, ili su čak završili pod 
nadošlim Dunavom.

Ono što brine nije nemar ili loša namera. 
Takve stvari leče se pred omiljenom flosku-
lom svake vlasti - „nadležnim organima”. 
Ukoliko takvi i postoje. Brine nedostatak 
vizije i hrabrosti, nedostatak dobre volje 
i namere, da se osim zgrtanja novca za 
političke projekte mastodonstkih naziva, 
učini nešto i za sadašnjost, koja ima stvarne 
i trenutne potrebe koje ne mogu da čekaju 
neko bolje sutra. 

Ko se i kada zapitao na šta se novac iz grad-
ske kase, nesumnjivo „naš” novac, troši? Da 
li vas je ikada pitao neko na kakav koncert, 
kakvu proslavu, kakav događaj biste utrošili 
taj „naš” novac? Da li je pitao vaše drage? 
Ili smo svi dovedeni pred svršen čin, jer 
se računa da je volja za javnim potrebama 
odavno ugušena u rasulu propale privrede, 
sive zone i poltronstva? Nije li, na kraju, od 
suštinskog značaja znati u kom pravcu i s 
kakvom idejom se razvija „naš” grad i kod 
koga je kormilo? Nije li muka svakome od 
nas od bespomoćnog posmatranja i be-
splodne kritike? Novosađani imaju pravo 
i obavezu da se pitaju šta i kako se planira 
kada je njihov grad u pitanju. Građani mora-
ju da znaju šta je budućnost grada u kojem 
su odlučili da žive, rade i osnivaju porodice.

Zato poruka svima vama da se svi, i to baš 
svi: penzioneri, profesori i mornari, psiho-
pate i grobari, inženjeri, saboteri, cirkusanti, 
prevaranti, deca i vojnici, rekovalescenti, 
frizerke, spremačice i kućne pomoćnice, 
šalterski službenici/ce, konobari, kuvarice, 
arhitekti, umetnice, tehnolozi, menadžeri, 
patolozi i arheolozi, noćni portiri, sportisti/
kinje domaćice, naši slavni fudbaleri!

SVI VI i MI da se aktiviramo, udružimo, 
delujemo i napravimo Akciju protiv Auk-
cije u našem gradu!

ZVEZDA
FILM

KINESKA
ČETVRT

TVRĐAVA
I GRADIĆ

ALMAŠKI
KRAJ

VOJNE
LOKACIJE

POSLOVNI
PROSTOR

PROSTOR
ZA KULTURU

PARKING
SERVIS

EKO
PARK

PARK
CITY

ruga javnosti i nejasno je šta se sa njim desilo.
noVi Sad / 7. mart 2010.

Nakon odluke da se španskoj kompaniji 
„Koteks Viscofan“, umesto 68 miliona dinara 

za komunalno opremanje zemljišta u industrijskoj 
zoni, naplati svega 20 miliona, gradonačelnik 
Pavličić izjavio je „da će lokalna samouprava i 
dalje izlaziti u susret stranim investitorima koji 
su iskreni u nameri da podstiču proizvodnju i 
zapošljavaju“. Pavličić je izjavio da će investito-
rima biti namenjen i deo zemljišta na kojem su 
sada objekti Vojske Srbije. 
noVi Sad / 23. Septembar 2010.

Današnji načelni dogovor o izgradnji vojne 
baze na Majurskoj adi (kod Termoelektrane-

toplane) praktično je realizacija dogovora iz 2005. 
godine, kada su tadašnja gradonačelnica Maja 
Gojković i bivši ministar odbrane potpisali ugovor 
o ustupanju dela vojnih objekata u gradu u za-
menu za ovo zemljište. Od prvobitnog plana odu-
stalo se 2006. godine nakon tadašnjih poplava. 
noVi Sad / 18. oktobar 2010. 

Po načelnom dogovoru između grada, Mini-
starstva odbrane i Vojske Srbije, Novi Sad bi 

trebalo da dobije objekte Mornarice na Limanu i 
kasarne na Trandžamentu i Majevici, u zamenu 
za vojnu bazu i stanove na Majurskoj adi na 
površini od oko 400 hektara. Plan gradskih vlasti 
je da to budu stambene četvrti, da se upotrebe 

kao poslovni prostori ili za prodaju. Nije poznato 
da li će grad preuzeti kasarne u Futoškoj i ulici 
Vojvode Bojovića, dok će vojska zadržati Komandu 
u Dunavskoj ulici i Dom vojske na Keju. 
noVi Sad / 18. oktobar 2010. 

Više od 350 vojnih beskućnika, koji preko 
dve decenije žive u vojnim objektima, po 

objavljivanju oglasa o prodaji vojnih nekretnina 
u Novom Sadu od 7. marta, dobili su pismeno 
obaveštenje da se iz objekata isele. Rok za nji-
hovo iseljenje je 15 dana, što je i rok za prijem 
ponuda za kupovinu vojnih objekata. Iseljenje 

do sada nije sprovedeno. 
noVi Sad / decembar 2010. 

Za razliku od gradskih uprava Niša, Pirota, 
Subotice, koji su prethodnih godina sa Mini-

starstvom odbrane potpisali sporazum po kojem 
Vojska Srbije ustupa po jednu kasarnu gradu, 
a zazuvrat će Vojska dobiti stanove za svoje 
pripadnike, Novi Sad do sada nije realizovao 
ni jedno preuzimanje od 15 postojećih vojnih 
objekata ukupne površine 238 hektara zemljišta. 
noVi Sad / decembar 2010.

“Šta bi Grad hteo na 
tim lokacijama?”

„Da li bi to bilo u 
javnoj funkciji, ili bi 

se prodavalo?“

“Jednog dana kada grad bude 
bogatiji.”

“Šta bi drugo 
moglo nego 

da se napravi 
park?”

„inače, ima tu 
atraktivnih lokacija 
koje bi trebalo da 
se vrate Gradu, 

onda bi Grad ima 
rezon da napravi 

park.“

„a ko bi trebao da bude zain-
teresovan za to ako ne Grad, da 

se sačuva kao park?“

„mi ponekad 
razmenjujemo stvari 
sa republikom, ali 

uglavnom tako što mi 
dajemo republici.“

„To je jedan super blok 
u podgrađu koji je čitav 

jedan objekat - barokni.“

„Neperspektivno 
dok se 200 porodica 

ne iseli.“

„Jako je važno da 
lokacija ne bude jako 

naseljena.“

„Privatnik mora da radi u 
skladu sa planom. ili da 
pokrene izmenu plana.”

„imaju neke minuse 
sa strane zaštite spome-
nika kulture, što znači 

da tu ne može praktično 
da se gradi.“

„Grad ima  
prioritet.“

„To
 će

 gr
ad

 da
 pr

ep
ro

da
.“

„Znači to 
mi nećemo 
dobiti za 
džabe.“

„To je dugo bilo gradsko zemljište koje je dato vojsci. pošto za tu namenu više nema potrebe onda bi bilo prirodno da se vraća Gradu, a ne da se kupuje.“

Da li je moguće 

da je Grad uprkos 

očiglednim potrebama 

za javnim prostorima: 

Muzička škola, gradska 

galerija, omladinski 

i volonterski centar, 

koncertni prostori, 

itd; zainteresovan 

isključivo za 
preprodaju?

izložba  
a(u)kcija
 
„Vizije su strašno slaba kategorija u 
tranzicionom društvu, jako su lako 
promenljive, zavise od drugih faktora 
ali i jako zavise od kapaciteta gradske 
vlasti, nekog intelektualnog i svakog 
drugog, da to sagleda i da može da 
opstane u jednoj od tih svojih vizija.”

Izložba „A(U)KCIJA” u galeriji 
SULUV-a, koja traje do 8. januara 
2011. predstavlja aktuelne promene 
u Novom Sadu kroz više od 125 m2 
podataka.

„A(U)KCIJA – registar novosadskih 
prostora između ličnih interesa 
i javnih potreba” prati aktuelni 
preobražaj životnog prostora i 
urbane kulture Novog Sada, smešten 
u kontekst post-jugoslovenskih 
gradova. Projekat istražuje teren 

na kome su najuočljivije neke od 
njihovih dinamičnih, neregulisanih 
i uznemiravajućih promena. Ko 
su igrači, za koga igraju, možemo 
li prepoznati strategije na kojima 
zasnivaju svoje poteze i kako se to 
odslikava na javne potrebe grada?    

Izložba „A(U)KCIJA” i novine 
„Cemnt”su rezultat pročešljavanja 
medijskih izveštaja iz poslednje 
dve godine, i razgovora sa 17 
prominentnih gradskih aktera/
ki iz kojih je proizašao atlas 10 
novosadskih studija slučaja koji 
su predstavljeni u „Cemntu”. Oni 
uključuju: privatizaciju Zvezda 
filma, dešavanja oko Kineske četvrti, 
privatizaciju vojne imovine, divlju 
gradnju i legalizaciju, dešavanja 
oko Petrovaradinske tvrđave, ulogu 
građana, analizu prostora za kulturu, 
itd.

Neizbežno se postavlja pitanje šta 
sledi. Izgleda da se Novi Sad sada 
nalazi na prekretnici. Registar 

ukazuje da danas budućnost grada 
zavisi od ličnih i privatizovanih 
interesa, dok uloga javne sfere 
kao povezujućeg elementa za našu 
zajedničku budućnost – kritično 
nedostaje.

Vojne 
lokacije

NOVI SAD bez rešeNjA 
zA SuDbINu VreDNIh VOjNIh zgrADA

„Gradnja stanova 
započela u vreme 

Miloševića, na 
zemljištu koje je 

vojska prelomila za 
10-12 zgrada.“

VOJNA 
“IMOVINA” 

230 Ha

ZAMENA ZA:

GRAD NA 
POTEZU

400 Ha

TR
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E
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Exit prerasta u „gospodara” Novog Sada. Pored 
organizovanja muzičkog festivala i filmskog 

festivala Cinema City, za koje su od grada dobili 
oko 750.000 evra, „ekipa mladih entuzijasta” 
preuzima na sebe uređenje Novog Sada. Početak 
uređenja Eko-parka obeležiće izgradnja Exit-ovog 
kampa, u kome će od 6. do 15. jula biti smešteno 
do 20.000 posetilaca. Pošto će ovaj „najveći park 
u Novom Sadu”, i prvi posle nekoliko decenija, 
biti izgrađen parama grada, neobjašnjivo je 
zašto je vlast morala da uzme Exit kao ključni 
anker priče.
noVi Sad / 17. jun 2009.

Početkom izgradnje Eko-parka na Petrova-
radinskoj adi inicirano je i iseljavanje preko 

200 ljudi koji žive u nelegalnom naselju Dunavac 
u neposrednoj blizini budućeg parka, koji je 
trebalo da prvo posluži kao kamp za posetioce 
Exit-a. Oni plaćaju 200 evra godišnji zakup placa 
javnom preduzeću „Vojvodina šume“. Stanovnici 
Dunavca podigli su kuće u suvom koritu Dunava 
sa sve septičkim jamama, vodom, strujom, i to 
u zoni zaštite jednog od dva najveća gradska 
izvorišta vode.
noVi Sad / jun 2009.

Tri nedelje pre početka Exit festivala, glavna 
tema nije ko će nastupiti na binama, već 

izgradnja festivalskog kampa pored reni-bunara 
iz kojih se crpi voda za piće. Niko nije protivnik 
festivala, kampa i uređenih plaža. Samo, svi s 
pravom očekuju odgovore na brojna pitanja. 
Kako 10.000 posetilaca festivala neće zagaditi 
izvorište vode, a to čini 128 porodica nastanjenih 
u Petrovaradinskoj adi? Koliko košta izgradnja? 
Zašto kamp nije besplatan, ako se već radi od para 
poreskih obveznika? I u čijem će džepu završiti 
nekoliko miliona od prodatih mesta u kampu?
noVi Sad / 18. jun 2009.

Iz gradske kase udruženje Exit dobilo je 30 
miliona dinara za uređenje festivalskog kampa 

i Eko-parka. Od prvobitno najavljenih milion 
kvadratnih metara „parka“, ispostavilo se da 
je reč o površini od 500 x 50 metara (25.000 
m2). Na pitanje kako to da grad Exit-u radi za 
džabe i zbog čega je Udruženje dobilo toliko 
para, gradonačelnik Pavličić objanjava da je 
u odnosu na druge organizacije „Novom Sadu 
Exit izuzetno značajan, te da stoga zaslužuje i 
da dobija novac”. On smatra da se novac uložen 
u Exit festival vraća kroz imidž grada, a da Novi 
Sad nema kapacitete da uradi nešto što bi bilo 
ravno uspehu „tih nekoliko mladih ljudi”. Prema 
njegovom mišljenju i Tvrđava je bila zapuštena 
dok na nju nije stigao Exit festival.
noVi Sad / 23. jun 2009.

Prvobitna lokacija za Exit-ov kamp i Eko-park, 
u koji je već uloženo 30 miliona dinara, sada 

je potopljena. Zvaničnici najavljuju da će se ovaj 
prostor u budućnosti tretirati kao gradska plaža, 
bez učešća Exit-a. Gradska komunalna preduzeća 
dobila su nalog da tokom vikenda za kamp urede 
prostor pored kasarne na Trandžamentu, za oko 
20.000 kampera, uglavnom iz Velike Britanije.
Novi Sad / 5. jul 2009.

Rasipanje budžetskih para moglo je da se 
predupredi da se Exit i gradska vlast 

nisu oglušili o upozorenje Republičkog 
hidrometeorološkog zavoda da će Dunav poplaviti 
priobalje. Uprkos procenama stručnjaka, Exit 
i gradski oci nisu odustali od zajedničke ideje 
da kamp bude nadomak vode. Mutni talasi u 
nepovrat su odneli uložene milione iz gradskog 
budžeta. Veliki projekat izgradnje Eko-parka naglo 
je gurnut u zapećak, ostavljajući iza sebe brojne 
nedoumice i nerazjašnjena pitanja.
noVi Sad / 7. jul 2009.

Dvostruku izgradnju Exit-ovog kampa na 
kraju će ipak platiti svi Novosađani, pošto 

su gradska preduzeća ili radila džabe, ili će biti 
isplaćena iz gradskog budžeta.
noVi Sad / 8. jul 2009.

eko-park strip kutak!

Priča o EKO parku datira iz 2009. godine, kada je 
EXIT sa rukovodstvom grada smislilo i isplani-
ralo njegovu izgradnju na Petrovaradinskoj adi. 
Međutim, priča je i dalje aktuelna, jer se ni dan 
danas ne zna šta se desilo sa javnim novcem koji 
je uložen u početak gradnje ovog „velelepnog 
parka – poklona svim Novosađinama”. Tada je 
zamisao bila da, kao što EXIT stavlja Novi Sad 
„na evropsku mapu popularne kulture i ekonom-
skog uspeha”, da ga EKO park uvrsti u „evropske 
ekološke prestonice”, usput služeći, pre svega, kao 
EXIT-ov kamp. Pošto se niko nije setio da proveri 
tendeciju vodostaja Dunava tih dana, Novi Sad je 
jedino stavljen na mapu finansijski katastrofalnih 
poplava, jer je mutna voda odnela oko 30 miliona 
dinara iz gradskog budžeta. 

Kada se počelo sa gradnjom EKO parka, ideji 
su se suprotstavili stanovnici obližnjeg naselja 
Dunavac, jer se u združenoj gradsko-egzitaškoj 
kampanji za „ekološko čedo” navodilo da lo-

kacija nema nikakvu praktičnu svrhu i da je 
glavno gradsko izvorište vode ugroženo zbog 
postojanja nelegalnih objekata i restorana na 
Petrovaradinskoj adi. Kroz medije se vodila bitka 
etiketiranja: nelegalno – nehigijensko – divlje 
– neprirodno (naselje), nasuprot: kultivisanom 
– regenerisanom – zdravom – prirodnom – 
nekorumpiranom (EKO parku)! Satanizovanje i 
isterivanje ljudi iz kuća radi nekoliko kvadratnih 
metara više za novu in lokaciju za novosadsku 
elitu i EXIT-ove kampere nikako ne bi trebalo 
da bude prirodan proces, čak ni u današnjoj 
Srbiji. Posebno je licemerno od strane gradskih 
vlasti lansiranje priče o ovom parku ni iz čega, 
kada u generalnom planu grada na petrovara-
dinskoj strani već stoji ucrtan najveći gradski 
park – Ribnjak. Ribnjak je neostvaren kao park 
upravo zbog toga što su ga lokalni političari i 
novopečeni bogataši uzurpirali svojim nelegal-
nim vilama, tako zauvek onemogućivši da ovaj 
dragoceni gradski prostor bude svima dostupan.

Nasuprot promovisanoj „čistoti” celog poduh-

vata oko EKO parka, prljavština lako može da 

počne da izbija na sve strane. Rekli bi: „Ipak 

ima više sile, ima pravde”, pa petrovaradinski 

EKO park nije ugledao svetlost dana. Ali, kao 

što smo naučili, više sile nema, niti pravde, a 

promašaj se u ovom slučaju desio isključivo zbog 

ljudskih grešaka, vođenih ličnim interesima upa-

kovanim u javno dobro. EXIT, kao komercijalno 

preduzeće iza maske nevladine organizacije, i 

dalje je podržan od strane grada i njegovih ja-

vnih fondova, pod izgovorom da je „nacionalni 

srpski brend”. Ipak, ostaje pitanje kako ovakav 

brend može da promoviše „evropske vrednosti” 

u Srbiji ako parazitira na gradskom budžetu i 

sprovodi projekte pod velom tajne. Osamnaest 

meseci nakon slučaja „EKO park” treba još jače 

insistirati na pitanju: gde je nestao javni novac 

i zašto je olako napušteno javno dobro?

C e m e n t  p o d s e ć a :

EKO park – put u Evropu pod muljem
Nikada izgrađeno, a pare nestale!
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eko
park “TVRđAVA 

NIJE SAMO 
PODGRAđE, 
TVRđAVA JE 
TvRđava.“

„Oni 
u stvari nemaju 

strategiju.“

„Po meni je 
to videla žaba da se konj 

potkiva pa i ona digla nogu, jer 
taj most ne rešava saobraćajne 

probleme grada.“

„Grad 
hoće da izmesti 

iz Podgrađa vlasnike 
kuća i da tu napravi 
gradski umetnički 

centar.  Da se oslobodi 
zbog EXIT-a.“

„Svi su 
za to da Tvrđava 

dođe pod UNESCO, 
ali jedan od osnovnih 

preduslova je da 
vojska izađe.“

„Da 
se pretvori 

u javni sadržaj, 
u komercijalni 

sadržaj.“

„Podgrađe ostaje bez saobraćaja, 
bez ljudi, možda kao grad-hotel.“

„A 
Podgrađe bi 

trebalo navodno 

da postane 

turistički 
centar.“

„Šta 
je budućnost 

Tvrđave?“

Tvrđavi ističe rok trajanja! Naime, kako 
nas je uputio Nenad Šeguljev, poznava-
lac Tvrđave i jedan od autora internet 
stranice petrovaradinskatvrdjava.rs, sa 
ulaskom Tvrđave u četvrti vek postojanja 
njeni delovi polako počinju sa degra-
dacijom:
- U vreme kada je Petrovaradinska tvrđava 
projektovana tadašnji vojni inženjeri su 
smatrali da će Tvrđava svoju punu snagu 
dostići nakon 100 godina, koja će potom 
trajati narednih 200 godina - upućuje 
nas Šeguljev. 

Tako Gornji grad, koji je i najstariji, već 
pokazuje prve znake popuštanja, a za 
oko 50 godina stižu na red Hornverk i 
Vaserštat. Možda je to previše za Novi 
Sad, „grad turizma i poljoprivrede“, ali ne 
i struke. Da li se ovakvom pristupu može 
stati na put, pokušali smo da saznamo 
iz razgovora sa Šeguljevim.

Ekipa Cementa: Odakle krenuti u 
rešavanje stanja Tvrđave?
Nenad Šeguljev: Moramo sebi postaviti 
još jedno pitanje: Šta u stvari znamo o 
Petrovaradinskoj Tvrđavi? Ne razumemo 
njenu arhitekturu, ne znamo njenu is-
toriju, događaje koji su obeležili njenu 
istoriju. O vojnoj arhitekturi XVIII veka 
u našim bibliotekama gotovo da nema 
podataka. A sa takvim istorijskim spo-
menikom postupali smo na neverovatne 
načine. Talas vandalizma koji je posled-
njih desetak godina zahvatio Petrovara-
dinsku tvrđavu izazivao je zgražavanje 
istoričara širom sveta. Razmere ovog 
problema su još veće ako se zna da je 
ovo jedna od najvećih i najočuvanijih 
tvrđava tog tipa na svetu. Danas vidimo 
nedovoljnu institucionalnu i političku 

volju koja bi zadovoljila sve potrebe ovog 
istorijskog spomenika
EC: Pa dobro, šta se o Tvrđavi zna?
NŠ: Istorija naseljavanja sada se meri 
desetinama hiljada godina, a prisustvo 
najstarijih fortifikacija meri se hilja-
dama godina. Njena veoma duga istorija 
očigledno je bila prevelik zalogaj za bilo 
koga. Literatura se svela samo na neko-
liko turističkih vodiča ili tekstova objav-
ljenih u stručnim časopsima. Nedostatak 
ozbiljnog naučno-istraživačkog rada 
doveo je i do pojave populističkih radova 
koji su na granici između kvazi-istorije 
i naučne fantastike. Danas je još uvek 
popularno pitanje „Da li ima hodnika 
ispod Dunava?”, „Da li su jaja stavljana 
u malter?”, „Gde se dede tursko blago?”, 
dok je francuski vojni inženjer Voban 
postao njen „projektant” ali je „on nikada 
nije video”.

EC: Dakle, jednom za svagda - Voban 
nije projektovao Tvrđavu. Šta je sve 
neophodno da urade nadležne insti-

tucije za Tvrđavu?
NŠ: Od utvrđivanja detaljnog 
urbanističkog plana, utvrđivanja os-
novne i prateće namene objekata i 
prostora Petrovaradinske tvrđave, 
usklađivanja društvenih interesa i uprav-
ljanja Tvrđavom, finansiranja, rešavanja 
saobraćajnih i drugih komunalnih prob-
lema, do programa revitalizacije Tvrđave 
i pitanja zaštite i upravljanja Tvrđavom. 
Posebni zadaci jesu iskorišćavanje po-
tencijala Petrovaradinske tvrđave za kul-
turne, turističke, rekreacione i druge 
aktivnosti. Što se tiče upravljanja, već 
postoji model koji bi se mogao primeniti 
u našem slučaju, a to je JP „Beogradska 
tvrđava“. Ovakvo preduzeće je u Novom 
Sadu ukinuto još početkom 90-ih.

Tvrđava sa Gradićem 
(Podgrađem) možda deluje kao 
nerazvijeni deo Novog Sada, 
ali je idealna za ostvarenje 
dobiti na osnovu kulturno-
istorijske vrednosti. Glavni 
igrači već su na startnim 
pozicijama, jer su u igri 
suvišni vojni tereni, jeftine 
nekretnine malih stambenih 
četvrti Podgrađa i mogućnost 
da Tvrđava dođe pod zaštitu 
UNESCO-a. Stanovnicima 
se stidljivo nudi mogućnost 
preseljenja u druge delove 
grada, da bi njihovi renovirani 
i sređeni stanovi mogli da 
postanu deo profitabilne 
turističke atrakcije.

Komisija za saradnju sa UNESCO-om skinula 
je Petrovaradinsku tvrđavu sa liste predloga 

za svetsku kulturnu baštinu zbog toga što je 
Republika Srbija nije proglasila „spomenikom od 
izuzetnog značaja”, što je jedan od preduslova da 
Tvrđava bude kandidat.
noVi Sad / 14. jun 2007.

Tokom istrage o rušenju zida Petrovaradinske 
tvrđave direktoru gradskog Zavoda za zaštitu 

spomenika kulture Đorđu Srbuloviću određen je 
pritvor do 30 dana zbog sumnje da je pokušao 
da ukloni dokaze o zvaničnom dopisivanju sa 

tvrĐava 
i GradiĆ 

AD „Park”. Policija je otkrila da je Zavod tokom 
jeseni primio zahtev za uklanjanje dela zida sa 
Tvrđave od preduzeća „Park”, čiji je vlasnik Ratko 
Butorović, vlasnik i hotela „Leopold I” na Tvrđavi. 
Navodno, zid je zaklanjao pogled na Novi Sad. 
Rušenje je počelo pre nego što je odgovor Zavoda 
stigao do preduzeća AD „Park”. Originalne cigle 
iz zida i dalje stoje nasute na Ribnjaku.
noVi Sad / decembar 2007.

Direktor Muzeja grada Milan Paroški optužuje 
Exit za oštećenje sedam primeraka artiljeri-

jskog oružja s početka 20. veka, pred početak fes-
tivala 2002. godine zbog nestručnog premeštanja 
iz šanca. Exit izjavljuje da je premeštaj obavljen 
uz znanje Muzeja, po odobrenju i nalogu Zavoda 
za izgradnju grada, a mehanizacijom „Grad-
skog zelenila”. Ipak, za oštećenje eskponata, koji 
su ionako sve vreme propadali, odgovorano je 
„Gradsko zelenilo” i posetioci Tvrđave koji su ih 
svakodnevno „jahali”.
noVi Sad / 13. februar 2008.

Direktor gradskog Zavoda za zaštitu spome-
nika kulture Đorđe Srbulović smenjen je, 

a na njegovo mesto postavljen je Milan Ćeran, 
koji je već bio na ovoj funkciji od 2003. do 2005. 
godine. Po dolasku na mesto direktora, Ćeran je 
izjavio da će pri preregistraciji Tvrđave u dobro od 
izuzetnog značaja preispitati uticaje održavanja 
muzičkog festivala Exit na samu Tvrđavu. EXIT 
i dalje ostaje na Tvrđavi.
Novi Sad / 25. juN 2008.

Gradskom Zavodu za zaštitu spomenika kulture 
stigao je dopis resornog republičkog zavoda, 

kojim je konačno pokrenuta inicijativa gradskih 
struktura da se Petrovaradinska tvrđava stavi pod 
zaštitu i proglasi dobrom od izuzetnog značaja. 
Ista inicijativa je najavljivana i 2007.
Novi Sad / 15. april 2009. 

Od 79 ateljea na Tvrđavi, „Poslovni prostor“ 
sklopio je ugovor za zakup samo jednog 

ateljea. Ovi prostori poslednji put dodeljivani su 
umetnicima na korišćenje pre više od 20 godina. 

Gradsko veće za kulturu formiralo je komisiju 
za popis umetničkih ateljea na Tvrđavi, jer grad 
nije imao podataka o tome ko su korisnici i niti 
sklopljene ugovore o zakupu ateljea. 
noVi Sad / 1. Septembar 2009.

Završen je popis površine ateljea na Petro-
varadinskoj tvrđavi i zakupaca, za šta je 

odgovoran „Poslovni prostor“. Do danas se čeka 
Gradsko veće za kulturu da donese  kriterijume 
za korišćenje ateljea.
noVi Sad / april 2010.

Potpisan je ugovor vredan 150 miliona dinara 
za izgradnju novog mosta na stubovima 

bivšeg mosta Franca Jozefa. Rukovodilac pro-
jekta biće austrijska kompanija „IC Consulenten”. 
Most će imati četiri saobraćajne trake i dva 
tunela vodiće ispod Tvrđave, a procenjuje se da 
će izgradnja koštati između 30 i 40 miliona evra. 
Neizvesno je da li će izgradnja tj proširenje starog 
tunela ugroziti kandidaturu Tvrđave za UNESCO.
noVi Sad / jul 2010.

Od prvobitnog saobraćajnog rešenja za prilaznu 
petlju novom mostu odustalo se na inter-

venciju iz Gradske kuće, jer bi planirani prilazi 
zahvatili dve velike građevinske parcele na kojima 
bi grad mogao da zaradi milione evra. Takođe, 
na zabrinutost univerzitetskog Senata čelnici 
Zavoda za urbanizam izjavljuju da prilazna petlja 
mostu ne bi trebala da obuhvati veliki deo parka 
kod Univerziteta.
noVi Sad / jul 2010.

Pri stavljanju projekta novog mosta na javni 
uvid, čelnici Zavoda za urbanizam izjav-

ljuju da je svrha novog mosta više zaštitarska, 
pošto izmešta drumski saobraćaj iz Podgrađa, 
nego saobraćajna. Postavlja se pitanje zašto 
je u tom slučaju predviđeno da novi most ima 
četiri saobraćajnice. Ukoliko se nađu sredstva za 
izgradnju mosta, njegova izgradnja biće završena 
daleko pre nego što Tvrđava bude stavljena na 
listu kandidata za UNESCO.
noVi Sad / Septembar 2010.

Bila jednom 
„Petrovaradinska tvrđava“

Ekipa „Cementa“ uspela je da stupi u kontakt sa 
prvom i jedinom direktorkom JP „Petrovaradin-
ska tvrđava“, preduzeća koje je grad osnovao 
kako bi koordinisalo sve planove i radove u 
vezi sa Tvrđavom. Ovo preduzeće osnovala je 
poslednja jednopartijska gradska skupština, 
da bi je nakon samo nekoliko godina, 1993. 
godine ukinula nova, radikalsko-socijalistička 
vlast iz „nepoznatih razloga“. Kako bismo 
sačuvali identitet direktorke, u daljem tekstu 
navodićemo je pod inicijalima J. D.

EC: Šta je bila svrha „Petrovaradinske 
tvrđave“?
JD: Naše preduzeće pitalo se za sve poslove 
koje je neko želeo da obavi na Tvrđavi. Od 
javnih preduzeća do umetnika koji su tamo bo-
ravili. Imali smo petoro zaposlenih: arhitektu, 
ekonomistu, pravnika... Preduzeće je trebalo 
da se finansira od dela zakupa i da usmerava 
razvoj Tvrđave u interesu Novosađana.

EC: I, kako je krenulo s takvom post-
avkom?
JD: Uspeli smo da, uz sponzorstvo jedne banke, 
rekonstruišemo Beogradsku kapiju, izmestili 
smo tri ateljea iz zgrade Muzeja grada da bi 
je pripremili za rekonstrukciju, napravili smo 
prvi sanitarni čvor, prvi put smo pokušali 
da sarađujemo i razgovaramo s tamošnjim 
umetnicima... Međutim, nakon što smo ukinuti, 
sve je stalo. Naša ideja da uvedemo infrastruk-
turu na Tvrđavu, ostvarena je tek 2002. godine 
kada je izgrađen instalacioni tunel i kada je na 
Tvrđavu stigla struja i kanalizacija.

EC: Kakvi su bili dugoročni planovi tog 
preduzeća?
JD: Osnovni cilj bio je da prikupimo sponzore, 
da oživimo prostor, omogućimo održavanje 
manifestacija, da otpočnemo pregovore s Vo-
jskom... Sada, na žalost, mogu da kažem da će 
Novosađani ugušiti Tvrđavu od silne ljubavi. O 
njoj se planski mora voditi računa, a ne stihi-
jski, da je svako uređuje po svom nahođenju.  

Talas vandalizma koji je poslednjih 
desetak godina zahvatio Petrovaradinsku 
tvrđavu izazivao je zgražavanje istoričara 

širom sveta. 
Novosađani će ugušiti Tvrđavu od silne 

ljubavi. O njoj se planski mora voditi 
računa, a ne stihijski, da je svako uređuje 

po svom nahođenju.

Recept Cementa  
za originalni malter za Tvrđavu:
50% negašenog kreča
25% peska
25% pulverizovanog vulkanskog kamena iz 
doline Rajne

Iako je Zavod za zaštitu spomenika do 15. 
februara 2010. godine trebalo da prikupi svu 

potrebnu dokumentaciju i izradi elaborat kako bi 
Petrovaradinska tvrđava ušla pod zaštitu države, 
to nije učinjeno ni do danas. Problem se pojavio sa 
pokušajem određivanja granica kulturnog dobra 
na zastareloj karti iz katastra, koju je Zavod za 
ove potrebe platio 500.000 dinara.  
noVi Sad / oktobar 2010.

Iz „Poslovnog prostora” i iz grada stižu sve 
učestalije najave oko starih planova za obnovu 

podgrađa Petrovaradinske tvrđave i privođenje 
nameni koja nije jasno definisana. Naime, u ne-
kim slučajevima naglašeno je da je cilj očuvanje 
kulturno-istorijskog nasleđa, a u drugim, da je u 
pitanju turističko-tržišna namena. „Poslovni pros-
tor” regulisaće korišćenje prostora u Podgrađu, 
a kao jedan od glavnih korisnika pominje se 
muzički festival Exit. 
noVi Sad / 21. noVembar 2010.

JP „Poslovni prostor” ovlašćeno je da vodi trans-
formaciju Podgrađa i najavljuje javni tender 

za poslovnog partnera koji bi gradio četiri stam-
bene zgrade za preseljenje stanovnika Podgrađa. 
Međutim, još pre pola godine pojavljuje se vest da 
je preduzeće „Gardi” u pregovorima oko izgradnje 
bar jedne od četiri zgrade: sedmosprantice na u 
ulici Maksima Gorkog, sa oko 70 stanova. 
noVi Sad / 23. noVembar 2010.

Najavljuje se gradnja četiri stambeno-poslovne 
zgrade u Novom Sadu koje bi „Poslovni pros-

tor“ ponudio u zamenu stanovnicima podgrađa 
Petrovaradinske tvrđave da bi se oni odatle 
iselili. Prva bi trebalo da bude izgrađena na uglu 
ulica Maksima Gorkog i Stražilovske, a ostale u 
Kisačkoj 55, Stražilovskoj 12–14 i Šafarikovoj 4. 
Većina navedenih lokacija nalazi se pod sporom 
i na njima za sada nije moguće graditi. 
noVi Sad / 23. noVembar 2010.
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Eko park / tvrĐava tvrĐava i GradiĆ

Senzacionalno! nezaViSni ekSpert tVrdi:

„Poslovni 
prostor je već 

vlasnik dobrog 
dela, a najbolje 

zgrade pripadaju 
vojsci.“

„KLASTER-
IzaCIja SE Nama vIŠE 

Sama OD SEbE DESIla.“
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Koliko je odmaklo naše 
poimanje zakona i 
građevinarstva, može se 
samo naslutiti. Da  smo 
vični pisanju nebrojenih 
zakona, donekle jesmo, ali 
kako se oni primenjuju, 
sasvim je drugačija priča. 
O tome može da posvedoči 
i prepiska članova izvesnog 
internet foruma, koju vam 
ovde predstavljamo. Pravi i 
praktični pokazatelj šta je 
važno za izgradnju kuće. 

Iz Instituta u Sremskoj Kamenici saopšteno 
je da su se pojedini stanovnici nelegalno 

izgrađenog naselja Tatarsko brdo nedozvoljeno 
priključili na vodovod Instituta i da su koristili 
vodu Instituta bez nadoknade. Na Tatarskom 
brdu tokom devedesetih godina podignuto je 
oko 350 luksuznih stambenih objekata, uprkos 
višedecenijskoj zabrani gradnje na toj lokaciji. 
Novi Sad / 25. april 2007.

Grad ponovo nije uspeo da preuzme lokaciju 
na Pozorišnom trgu gde se već 20 godina 

gradi „Poštanska štedionica“, pošto je investitor 
ponovo uložio žalbu na rešenje o oduzimanju i 
najavljuje konačni završetak radova do kraja 
godine. Ovo je drugi put da investitor žalbom 
zadržava plac, dok se na građevini i dalje ne 
mogu videti radnici, a u Zavodu za izgradnju 
grada čekaju odluku Ministarstva finansija. Pošto 
po zakonu o izgradnji iz 2003. godine, zemljište 
nije privedeno nameni, lokalna vlast je još 2006. 
godine pokušala da vrati parcelu gradu. 
noVi Sad / 26. mart 2008.

Na snagu stupa novi Zakon o planiranju i 
izgradnji kojim je regulisano i pitanje le-

galizacije objekata izgrađenih bez građevinske 
dozvole do maja 2003. godine. Zakon propisuje 
da se zahtevi za legalizaciju predaju do 10. marta 
2010. godine. Do tog trenutka na teritoriji Srbije 
predato je 700.000 zahteva, a u Novom Sadu 
37.000, što čini trećinu ukupnog broja zgrada, 
čime zauzima jedno od najviših mesta u Srbiji 
kada je u pitanju broj podnetih zahteva. 
noVi Sad / 11. Septembar 2009.

Novi Sad drugi je najskuplji grad u Srbiji kada 
je u pitanju legalizacija kvadrata u prvoj zoni 

koja iznosi 145 evra, dok je u Beogradu 115 evra. 
Po zakonu o lokalnoj samoupravi svaka opština 
samostalno određuje cenu legalizacije bespravno 
izgrađenih objekata. 
noVi Sad / 11. Septembar 2009.

Najveći broj potrošača na Telepu, Adicama, 
Klisi, Sajlovu i Maloj Bosni, naselju između 

Veternika i Novog naselja, snabdeva se strujom 
preko nelegalnih priključaka. Dug Novosađana 
„Elektrovojvodini” za struju iznosi oko 188 mil-
iona evra. 
noVi Sad / 29. noVembar 2009.

Počelo je merenje elektromagnetnog zračenja u 
vrtiću „Radosnica” na Adicama, koji je izgrađen 

ispod dalekovoda pre četiri godine, uz evidentan 
propust urbanista. Ako se pokaže da zgrada i 
dvorište nisu bezbedni za boravak dece, vrtić 
će morati da bude zatvoren. Pored vrtića, ispod 
dalekovoda nalazi se i 400 nelegalno podignutih 
porodičnih kuća koje neće moći da se legalizuju. 
noVi Sad / 6. februar 2010. 

Donji put na Ribnjaku počeo je da se obrušava, 
kada se aktiviralo klizište koje je odnelo 

ivičnjake i deo asfalta. Ribnjak, koji danas ima 
500 stanovnika, među kojima su i političari 
i biznismeni, u većinski ilegalno izgrađenim 
kućama, generalnim planom predviđen je za 
gradski park, pošto je u pitanju padina uz Dunav 
koja je zapravo klizište. Nastala šteta još uvek 
nije sanirana. 
noVi Sad / maj 2010.

Oko 15.000 građana, uglavnom iz prigrad-
skih naselja, nelegalno se priključilo na 

vodovodnu mrežu, a potom sklopilo sporazum 
o privremenom korišćenju mreže. Oni redovno 
plaćaju račune, ali nemaju legalan priključak, čija 
ugradnja sa izradom projekta i taksama košta 
oko 1.000 evra. Time je gradska kasa u minusu 
za oko 15 miliona evra. 
noVi Sad / 2. maj 2010.

Najavljeno je da će se zgrada Poštanske 
štedionice na Pozorišnom trgu završiti do 

kraja godine, ali radovi još nisu vidljivi. Zgradu 
su 1993. godine počeli da grade Pošta, „Poštanska 
štedionica“ i „Investdom“. Radovi su obustavljeni 
zbog nerešenih vlasničkih odnosa.
noVi Sad / 13. jul 2010.

Zbog nedostatka dozvola od početka godine 
u Novom Sadu zatvoreno je 21 gradilište od 

620 trenutno aktivnih. Za ovakve propuste sledi 
novčana i moguća zatvorska kazna u trajanju do 
godinu dana. 
noVi Sad / 10. aVguSt 2010.

Gradski Savez samostalnih sindikata 
građevinara, koji čini oko 1.300 radnika iz 

devet građevinskih preduzeća, priprema jedno-
satni štrajk upozorenja. U obraćanju premijeru 
traži osnovna prava, među kojima i sankcionisanje 
poslodavaca koji ne ispunjavaju svoje obaveze 

prema zaposlenima. U Savezu sindikata izjavljuju 
da obećano ulaganje države od 18 milijardi dinara 
nije dovoljno da uposli sve građevinske kapacitete. 
noVi Sad / 8. Septembar 2010.

Od kada je tokom prošle godine naplata poreza 
na imovinu prešla u nadležnost Grada, ocen-

jeno je da skoro trećina Novosađana nije prijavila 
imovinu, niti ih ima u poreskoj evidenciji. Poreska 
uprava uputila je rešenja na oko 110 hiljada 
domaćinstava, ali se smatra da je to znatno manje 
u odnosu na realan broj poreskih obveznika, i 
to je najprimetnije u delovima grada sa velikim 
brojem novoizgrađenih stambenih objekata. 
noVi Sad / 22. Septembar 2010.

Od 37.000 podnetih zahteva za legalizaciju 
objekata, gradska administracija obradila 

je svega 1.000. Najveći broj zahteva podneli su 
građani Futoga, Veternika, Klise i Adica.
noVi Sad / 27. Septembar 2010.

Rok za legalizaciju objekata biće najverovatnije 
produžen do juna 2011. godine. Građani koji 

su prijavili objekte za legalizaciju sa nepotpu-
nom dokumentacijom imaće dva meseca da 
dostave sve potrebne papire, a onima koji to ne 
poštuju objekti će biti srušeni ili će biti dvostruko 
oporezovani. 
noVi Sad / 9. oktobar 2010.

Pretpostavlja se da bi grad od legalizacije 
trebalo da zaradi oko 230 miliona dinara, od 

čega je 83 miliona avansno uplaćeno, a ostatak u 
ratama. Grad se obavezuje da uloži ta sredstva u 
opremanje komunalne infrastrukture u delovima 
Novog Sada, poput Adica, Sajlova, Klise, Veternika 
i Velikog rita. Pošto novac od legalizacije pristiže 
postepeno, grad zapravo kreditira izgradnju in-
frastrukture, a neimenovani izvor tvrdi da novac 
prikupljen legalizacijom nije ni blizu dovoljan za 
podmirenje obaveza grada. 
noVi Sad / 28. oktobar 2010.

legalizacija i 
zakonodaVStVo

Koliko je odmaklo naše poimanje zakona i građevinarstva, može se 
samo naslutiti. Da  smo vični pisanju nebrojenih 
zakona, donekle jesmo, ali kako se oni primen-
juju, sasvim je drugačija priča. O tome može da 
posvedoči i prepiska članova izvesnog internet 
foruma, koju vam ovde predstavljamo. Pravi i 
praktični pokazatelj šta je važno za izgradnju kuće. 
Respect!
535 (r&m)
01. mart 2010.
Veliki pozdrav svima, nisam aktivan na ovim 
diskusijama ali ću ipak da postavim pitanje 
i zamolim za pomoć ako neko zna. Planiram 
da ove godine započnem gradnju kuće, pa me 
interesuje šta mi sve od dokumentacije treba 
i kojim redom ide i da li postoje neke prečice. 
Naime, gradiće se u Srbiji, preciznije u Novom 
Sadu. Hvala za pomoć unapred.

Mrbin-boy (Little by Zlojkan)
- Treba ti građevinska dozvola! - dug i mu-
kotrpan put. 
- Zahtev za legalizaciju objekta! - prečica, ali 
krajnji rok za podnošenje je 31. mart 2010. 
godine. Podnesi samo zahtev i naglasi da ćeš 
ostalu dokumentaciju naknadno dostaviti. 
-U oba slučaja je jako bitno da poseduješ vlasnički 
list nad zemljištem na kome zidaš, kao i osnovne 
parametre da objekat bude udaljen min. 1,5m od 
međe, da nije na parceli namenjenoj za izgradnju 
infrastrukturnih radnji i sl.

Vrbapenzioner (mašinski ing.)
Nisi mu dao dobar savjet. Legalizacija važi za 
objekte koji su izgrađeni do septembra 2009. 
godine. Ne možeš ti podnjeti legalizaciju za 
nešto sto ćeš graditi, jer oni to sve imaju na 
snimku iz vasione, i ako je tu bila ledina a ne 
možeš dokazati... Ti znaš da se uz zahtjev pod-
nose i slike izgleda kuće itd. Koliko znam, rok je 
12.03.2010. a ne kraj marta, ukoliko nešto nije 
promjenjeno. Redovnim putem, a stvarno dug 
i mukotrpan proces.

Mostro (junior member)
Idi u opštinu i pitaj u građevinskom odeljenju 
šta ti treba i da li je moguće za tu lokaciju 
dobiti dozvolu i za kakav tip gradnje. Najveća 
maltretiranja su u Beogradu i okolini jer su 
administracije zablokirane, ali već malo van 
njega se ne čeka tako dugo. 

Nabavi šta ti sve treba i gradi planski, a obavez-
no uračunaj angažovanje arhitekte (za projek-

tovanje) i obavezan NADZOR u 
izvođenju radova da ne moraš posle 
da popravljaš i prepravljaš ono sto su majstori 
zabrljali. Ovo što sam napisao važi, ako ne želiš da 
se igraš i sa vremenom i sa živcima i sa parama.

535 (r&m)
OK, ljudi hvala na brzim odgovorima. Ono što 
mene zanima da li ja mogu da podnesem zahteve, 
molbe, i sl, i paralelno početi gradnju ili moram 
čekati da sve bude crno na belo pa tek onda. 
Razlog je što sam se nadao da se do jeseni već 
uselim u moje, ali me plaši malo papirologija. 
Druga stvar, načuo sam nešto a ne znam da li 
je istina, a to je da kada podneseš sve papire za 
građevinsku dozvolu, dobiješ ODMAH neku 
potvrdu da si podneo i već sa tim možeš početi 
graditi. Vlasnički list iskreno ne znam ni šta je, 
čuo sam, a gde se to vadi? Koliko se čeka?

Ljudi pomagajte, svaki savet je zlatan.

Vrbapenzioner (mašinski ing.)
Nekad se vlasnički list vadio za sedam dana, a 
sad ko zna, neka kaže. Ti možeš da počneš horuk 
sistem, bez papira, pa ako ti inspekcija dođe prije 
nego je pokriješ, onda si nadrljo. Okolina Novog 
Sada je sva podignuta bez papira, ali znam Vet-
ernik koji je izgrađen zadnjih 15 godina, svi su 
ko je htio legalizovali kuće, imaju struju, vodu, 
asfaltirali većinu ulica i čak vjerujem da su se 
prikopčali na kanalizaciju. 

Prema tome ili sve papire ili ništa. A da 
dobiješ građevinsku dozvolu ima da se oteliš i 
načekaš. Najbolja varijanta je ako imaš nekog u 
građevinskoj inspekciji ko će „stajati iza tebe”!!! 
Ovo se zna šta znači. Sretno.

MrBin-boy (Little by Zlojkan)
A inspekcija - „naša birokratska posla” i njihova 
ustaljenu šema za korupciju. Ako te uhvate da 
si nešto dogradio, ti odeš posle par dana da 
„kukumačeš” kod tog inspektora, on odmahuje i 
govori da to tako ne može, ti sutra opet, i tako par 

dana. Pa 
mu predložiš da se nađete 

negde u kafani, kao fol, da ti objasni proce-
dure šta i kako može da se učini za tvoj slučaj. 
Cinculiraš oko njega u kafani, piće, klopa, meze. 
Smeješ se na njegove glupe viceve, i on se kao 
sažali na tebe, vidi da si dobar čovek, pa te uputi 
na neku firmu koja može da ti odradi: izmenu i 
dopunu plana izgradnje, koji on kasnije odobri 
pod obrazloženjem: da je stranka otklonila uočene 
nepravilnosti i stonira ti rešenje o obustavi 
gradnje. Naravno, ta firma što ti radi dopunu 
projekta, malo te „odere”, jer ima „tal” sa istim 
tim ispektorom. 

mostro (junior member)
Vlasnički list je jedna potvrda da je parcela br. 
taj i taj vlasništvo navedenog lica. A kolko se 
čeka ? Pa ja čekam već godinu i po’ dana samo 
to :))))))) Negde možeš sve da središ jako brzo, 
tako da nije nemoguće i sve da završiš u ovoj 
godini. Objekat može da se podigne i za mesec 
dana, ali sve zavisi šta i kako radis. Sada nije 
vreme za zezanje i divlju gradnju.

Mrbin-boy (Little by Zlojkan)
Moj ti je savet da se raspitaš (u opštini) koja 
AGENCIJA (NE advokat) radi usluge „sređivanja” 
dokumentacije za gradnju, pa da njih angažuješ. 
Nije mnogo skupo (200-500 evra), al’ njih ad-
ministracija ne može da „manta” levo-desno, 
kao tebe!!! 

Ovde možeš da se registruješ i upoznaš sa za-
konom o planiranju i izgradnji: 
http://www.propisionline.com/CreateAccount 

Ima toga, Guglaj malo i sam po NET-u :) 
http://zakon.co.rs/zakon-o-planiranju-i-izgradnji.
html

Srećno ! 
p.s. trebaće ti sreća... i lova :)

Sa foruma: http://serbiancafe.com/lat/diskusije/
mesg/131/014646133/dokumentacija-zagradnju-
kuce.html?24 

Holandsko-srpski investitor 
„Vondel Capital“, predvođen 
grupom IT brokera koji su 
postali građevinski preduzetnici, 
izjavljivao je da će izgradnjom 
projekta „Park City“ pomeriti 
standarde kvaliteta izgradnje 
kancelarijskog, prodajnog i 
stambenog prostora u Novom 
Sadu. Firma „Vondel“ je, 
međutim, bankrotirala i nije 
mogla da izmiri svoje obaveze. 
Nedovršeni „Park City“ u 
potpunosti je preuzeo lokalni 
investitor - „Aleksandar grupa“, a 
„Vondel Capital“ u međuvremenu 
je nestao sa radara.

Najavljuje se izgradnja „najveće građevinske 
investicije u Vojvodini”: stambeno-poslovnog 

kompleksa „Park City” na Limanu III. Investitor je 
„Vondel Capital d.o.o.”, ćerka-firma „Vondel Capital 
BV”-a  iz Amsterdama. Među njenim osnivačima su 
i: Bernhard van Oranje (član holandske kraljevske 
porodice) i Cor van Zadelhoff (najpoznatiji holandski 
agent za nekretnine). U firmi koja se diči „standar-

dom najvećeg kvaliteta” u poslu sa nekretninama, 
osim Zadelhoffa, svi drugi članovi se bave softver-
skim inženjeringom u „Levi9 Global Sourcing-u”, 
registrovanoj na istoj adresi u Amsterdamu kao i 
„Vondel”. Ova firma je 2007. već izgradila objekat 
„Levi9” na Trifkovićevom trgu.
noVi Sad / februar 2008.

Uprkos najavljivanom „angažovanju jednog od 
najvećih arhitektonskih biroa” za izgradnju 

kompleksa „Park City” od strane „Vondel Capital”-
a, na konkursu pobeđuje novosadski biro koji je 
za ovoga investitora ranije projektovao i zgradu 
„Levi9”. Najavljuje se da će novi stambeno-poslovni 
kompleks imati 30.000 kvadrata i da će „dizajn i 
kvalitet izvršenih radova, ugrađenih materijala 
i opreme postaviti najviše standarde gradnje na 
tržištu Novog Sada”.
noVi Sad / 9. mart 2008.

Umesto u početku najavljenih 40.500 m2, u 
stambeno-poslovnom kompleksu „Park City” 

je do sada izgrađeno 60.000 m2, prekoračenjem 
dozvoljene spratnosti i prenamenom dvorišnih 
lamela. Objekat sadrži 280 stanova i luksuznih 
apartmana. Cena izgradnje je oko 45 miliona evra.
noVi Sad / 11. mart 2010.

Spekuliše se da su investitori najvećih projekata 
koji se trenutno grade u gradu, među kojima i 

„Park City“, izmenili uslove dobijanja protivpožarne 
dozvole kupovinom odgovarajućih novih vozila 
vatrogascima, što je indirektno omogućilo povećanje 
spratnosti zgrada i navedene izmene u generalnom 
planu grada. 
noVi Sad / jun 2010. 

Trenutno je u zastoju završavanje izgradnje tri 
najveće stambeno-poslovne zgrade u gradu: „Bu-

levar centra“, „Park City-a“ i „Zoneda“ na Subotičkom 

bulevaru. Izgradnja „luksuznog“ poslovno-stamben-
og kompleksa „Park City“, započetog u junu 2008., 
čiji je investitor holandsko-srpski „Vondel Capital“, 
još nije završena. Na početku gradnje planirano je 
da se prvi stanari ovih skupocenih stanova usele 
u oktobru 2009. godine. 
noVi Sad / 27. jul 2010.

Po izjavi vlasnika Vojislava Gajića, „Aleksan-
dar gradnja“ iz Novog Sada preuzela je iz 

„hrišćanskih pobuda“ od holandskog investitora 
firmu „Vondel Capital“ i njihov ekskluzivni projekat 
„Park City“. „Vondel Capital“ u međuvremenu je 
bankrotirao, blokiran mu je račun, a dug se uvećao 
na 35 miliona evra. „Aleksandar gradnja“ preuzela 
je nedovršene objekte bez plaćanja, ali uz preuzi-
manje svih obaveza „Vondela“ prema kupcima i 
njegova dugovanja. 
noVi Sad / 10. aVguSt 2010.

Po preuzimanju „Vondel Capitala“, „Aleksandar 
gradnja“ preuzima i njihov dug u Rajfajzen 

banci, a istovremeno od iste banke dobija i kredit za 
završetak projekta „Park City“ i to po nižoj kamati 
nego Holanđani. Novi direktor „Vondel Capitala“ 
postaje Zoran Ćulum, dotadašnji direktor „Alek-
sandar gradnje“, takođe bivši direktor novosadskog 
ogranka Rajfajzen banke. Investitori iz Holandije 
odlučuju da zaustave bilo kakve dalje investicije 
u Novi Sad. 
noVi Sad / 16. aVguSt 2010.

Nakon preuzimanja „Vondel Capitala” od strane 
„Aleksandar gradnje” u avgustu 2010. godine i 

postavljanja novog rukovodstva bilo je najavljeno je 
da će kompleks „Park City” biti završen do novembra 
tekuće godine. Međutim, do danas ovaj kompleks 
još uvek nije u potpunosti useljen. 
noVi Sad / decembar 2010.

Vebsajt vondelcapital.com skinut je sa mreže: 
dočekuje posetioce sa „Zabranjen pristup!”. Ne 

samo u Novom Sadu (“Vondel Capital d.o.o”) nego i 
u Amsterdamu izgleda da je firma propala (“Vondel 
Capital B.V.”). U holandskom privrednom registru 
se pojavljuje nova firma: „Vondel Capital Next B.V.”, 
na istoj adresi kao i stara. A u Hrvatskom registru 
primećena je firma  „Vondel Capital d.o.o. Split” - za 
nekretnine i usluge.
noVi Sad / 08. decembar 2010.
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park 
city Kursna lista – cene 

stanova u regionu
Novi Sad

Centar: 1700 – 1800 €/m2
Grbavica: 1300 – 1500 €/m2

Stara Detelinara: 800 – 900 €/m2

Podgorica
Centar: 1300–1800 €/m2

Dalja naselja: oko 1000 €/m2

Pula 
Proseča cena stana: 1500 €/m2

Skoplje
Centar: oko 1400 €/m2

Dalja naselja: 800-900 €/m2

Tirana
Strogi center: 1500 – 2000 €/m2

Širi centar: 800 – 1200 €/m2
Dalja naselja: 450 – 600 €/m2

Zagreb
Centar: 2.400 €/m2

Dalja naselja: 1500 €/m2

Procene 
agencija za nekretnine polovinom 
prve decenije 21. veka pokazivale 
su da je manjak stanova u 
Beogradu između 50 i 200 hiljada 
stanova, u Novom Sadu od 15 do 
40 hiljada. Prve cifre govore o 
broju platežno sposobnih kupaca, 
druge o realnim potrebama. 
Aktuelna prijava 12.500 kandidata 
za keš kupovinu, bez kredita, za 
5.000 stanova na mestu kasarne u 
Beogradu, ide u prilog korektnosti 
procena.

Golem manjak izgradnju stanova 
učinio je profitnom do 100 odsto 
na uloženi kapital, premda je 
na Zapadu profit do 14, a često 
i ne pređe 10 odsto. Visoka 
zarada iznedrila je kartelisanje, 
monopolisanja, sprege banaka, 
finansijera i izvođača, zarad 
čuvanja ekstraprofita. Prava je  
retkost kod nas da i profesionalan 
investitor iz jednog, investira 
u stanogradnju drugog grada. 
Lokalne monopole podstiču i 
brojne dozvole, prakse neophodne 
za početak gradnje, dominantno u 
nadležnosti lokalne vlasti.

Otuda je dolazak holandskog 
investitora „Vondel Capital“ u 

Novom Sadu 
dočekan odbojno; medijski je 
kreirana negativna kampanja, 
mada je prvu investiciju, 
nagrađeni poslovni objekat na 
Trifkovićevom trgu, „Vondel“ 
finansirao sopstvenim kapitalom. 
Za drugi, mnogo veći i ka tržištu 
usmeren „Park City“, odlučio se za 
uobičajeno finansiranje kapitalom 
prateće, Rajfajzen banke.

Snažnog inoinvestitora lokalni 
monopolisti morali su da trpe, 
ali kada su dočuli da „Vondel” 
sa gradom i Vojskom Srbije 
pregovara oko investicije vredne 
200 miliona evra u stanogradnju 
„Mornarice”, lokacije budućnosti, 
ovdašnji investitori su „pošizeli”. 
Takav upliv u lokalno tržište nisu 
mogli dopustiti.

Borbu za monopol pospešila je i 
globalna kriza koja je drastično 
sasekla građevinarstvo. „Vondel”, 
evropski relevantan investitor, 
brzo uočava razmere krize i 
snižava cenu stanova u „Park 
City-ju.” Preinvestirani lokalni 
stanograditelji nemoćno gledaju 
na još ubrzaniji pad cena. Znaju 
da je i stranom investitoru 
slaba tačka oslonac na banku- 

finansijera. Kako je 
„Aleksandar”, najveći novosadski 
stanograditelj, više organizator 
gradnje nego investitor, klijent 
Rajfajzen banke od osnivanja, 
i jedino njen klijent, koristi 
se partnerstvom i dolazi do 
apsurdne situacije da banka 
snažnog investitora prati sa 7,5 
miliona manje od ugovorene 
svote, što primorava „Vondel” da, 
radi pribavljanja nedostajućeg 
kapitala, dodatno snizi cenu i još 
veći broj lokala i stanova prodaje 
u fazi izgradnje, znatno jeftinije 
nego da su gotovi. Kada ni ovaj 
pritisak nije bio dovoljan, banka 
se odlučuje da dalje kreditiranje 
uslovljava kamatom od čak 9,2 
odsto, premda firmu „Aleksandar” 
kontinuirano finansira kreditom 
kamate 4,1 odsto.

Uz druge vidove pritiska, čak 
15 puta za godinu i po dana 
finansijske inspekcije dolazile su u 
kontrolu, Holandezima je postalo 
jasno da bi dalji opstanak bio 
suočen sa grubljim incidentima. 
Stvar rešava Rajfajzen banka 
koja i dovodi vlasnika firme 
„Aleksandar” da otkupi „Park City”, 
koji je već praktično završen.

Ponašanje 
banke je tim neobičnije jer ima 
dosta umrtvljenog kapitala 
u palati „Aleksandar”, robnoj 
kući „Nork” i nekoliko manjih 
investicije firme „Aleksandar”, 
pa ako je htela insistirati na 
sigurnijim poslovima, bilo je 
poslovnije oštrije mere usmeriti 
na umrtvljenijeg dužnika. No, 
uzimanjem „Park City-ja”, firma 
ostaje glavna na novosadskom 
tržištu, a posle manjeg izleta 
i lošeg iskustva, povlači se iz 
Beograda i potpuno koncetriše na 
ovdašnje (monopolisano) tržište. 
To i prateću banku dovodi do 
profita iz monopola.

Po čemu građani osećaju 
monopol?
Kvadratni metar poslovnog 
prostora u „Park City-ju” se 
prodavao po 450 do 600 evra 
nižoj ceni nego prostor u palati 
„Aleksandar”, dok je cena 
stambenog kvadrat bila jeftinija 
za cirka 350 evra. Stoga je i glavni 
napor monopolista usmeren 
ka teranju stranog investitora, 
konkurenta.

Živan Lazić       
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park citydiVlja gradnja

„‘Vondel Capital’ se poVlači iz srbije.“

“pored priVilegoVanih rezidenta, 

sadržaji u ‘park City’-ju biće dostupni i 

‘običnim smrtniCima’ koji nemaju toliko 

noVCa.” “aleksandar group preuzima Vondel 

Capital i ‘park City’ iz ‘hrišćanskih 

pobuda’.“

kako Su HolaNĐaNi propali u Novom Sadu

LokaLnim_monopoLom_protiv 
stranog_investitora? 



Budućnost Kineske četvrti 
jeste neizvesna. Ova 
industrijska zona postala je 
poslednjih godina odličan 
mamac za brojne investicione 
pokušaje. Prvo, neuspešno 
odabrano mesto za novi 
Muzej savremene umetnosti, 
zatim neuspeli tender od 
strane (u međuvremenu 
bankrotirane) holandsko/
srpske firme „Vondel Capital“, 
trenutno lokacija za Muzej 
zaboravljenih umetnosti 
koju je inicirao Manual.Co, a 
od skora je tu (privremeno) 
smešten i SKCNS. Iako je 
četvrt rezervisana za kulturu 
(tzv. „bele fleke“), nejasno je 
na kojoj osnovi će se doneti 
odluka o njenoj budućnosti, i 
ko će tu odluku doneti.

Kineska četvrt ulazi u fokus pažnje šire javnosti 
planovima za izgradnju nove zgrade Muzeja 

savremene umetnosti Vojvodine (MSUV). Nakon 
raspisanog međunarodnog regionalnog konkursa 
za izradu idejnog arhitektonsko-urbanističkog 
rešenja zgrade 2007. godine, usvojeno je rešenje 
koje predviđa formiranje kompleksa Muzeja 
na ukupnoj površini od 10.000 m2, na mestu 
bivše fabrike eksera „Petar Drapšin”. Konkurs je 
završen odlukom međunarodnog stručnog žirija 
da prvu nagradu dodeli projektu autorskog tima 
iz Kanade i Srbije: Robert Claiborne, Lia Ruccolo 
i Ivan i Petar Markov. 
noVi Sad / 27. jun 2007. 

Izložba „In Situ” održana je u budućem „Manu-
alovom” muzeju u Kineskoj četvrti, a organi-

zovali su je „Manualov” Muzej zaboravljenih 
umetnosti (privatni muzej vlasnika preduzeća 
„The Manual Co.” za izradu predmeta od kože), 
Muzej savremene umetnosti Vojvodine i „Visart” 
asocijacija za vizuelnu umetnost i kulturu, pod 
pokroviteljstvom Pokrajinskog sekretarijata za 
kulturu. U katalogu izložbe navedeno je: „Izložba 
„In Situ” nalazi se u prostoru budućeg Muzeja 
zaboravljenih umetnosti, čija je lokacija direktno 
povezana sa zemljištem namenjenim izgradnji 
nove zgrade Muzeja savremene umetnosti Vo-
jvodine”, čime se prvi put zajedno promoviše 
lokacija Kineske četvrti kao potencijalnog mesta 
za muzejski kompleks. 
noVi Sad / 26. oktobar 2007. 

Paljenje umetničkih slika u Kineskoj četvrti 
u okviru performansa „Iz pepela u muzej“ 

grupe Led Art izazvala je burne reakcije javnosti. 
Umetnici optužuju gradsku vlast da ih ignoriše i 
ne sprovodi adekvatnu kulturnu politiku. Ističu 
da grad još nema prostore za muzej savremene 
umetnosti i gradsku galeriju.
noVi Sada / 22. Septembar 2008.

Gradonačelnik Igor Pavličić već četiri meseca 
odugovlači da potpiše dokument o prenosu 

prava na korišćenje zemljišta u Kineskoj četvrti 
MSUV-u za izgradnju novog muzeja. Postoje 
indicije da je lokacija postala interesantna za 
prodaju investitorima za tržne i poslovne centre, 
i izgradnja novog muzeja dovedena je u pitanje. 
Kao glavna zainteresovana kompanija pominjala 
se holandska komanija „Vondel Capital“ koja 
od 2008. godine gradi ekskluzivni stambeno-
poslovni kompleks „Park City” na Limanu. 
noVi Sad / januar 2009. 

Usled neusaglašenosti gradske i pokrajin-
ske vlade, kao i zbog pitanja daljeg načina 

korišćenja izgrađenog gradskog zemljišta u 
državnom vlasništvu, MSUV, kao nosilac pro-
jekta izgradnje nove zgrade Muzeja, od grada 
nije dobio pravo korišćenja zemljišta, te se od 
izgradnje zbog toga odustalo. 
noVi Sad / februar 2009. 

Departman za arhitekturu FTN-a u saradnji s 
„Manualom” u jesen 2009. godine organizuje 

master studio u kojem učestvuje 60 studenata 
završne godine arhitekture, projektujući „Manu-
alov” blok zgrada na trasi budućeg Somborskog 
bulevara. Sada sa 100 studenata radi isto, ali za 
Kinesku četvrt.
noVi Sad / februar 2010.

kineSka
ČEtvrt

Zakupci 12 lokala u Kineskoj četvrti 
odbijaju da se isele u roku od 30 

dana, kako im je naložio „Poslovni 
prostor”. Oni kažu da već godinama 
iznajmljuju ove lokale, a da im 
nadležno preduzeće nije obezbedilo 
alternativni prostor gde bi prešli. „Po-
slovni prostor” ovu odluku objašnjava 
namerom grada da te lokale preda na 
koršćenje kompaniji „Manual”, u za-
menu za prostor koji će ova firma ustu-
piti za gradnju Somborskog bulevara.
Novi Sad / 15. maj 2010.

Kada je 2006. godine uzeo u zakup halu u 
Kineskoj četvrti, da bi od nje stvorio Muzej 
zaboravljenih umetnosti, Siniša Žarin, vlasnik 
„Manuala”, nije ni slutio da će ga taj potez, 
četiri godine kasnije staviti na velike muke 
koje mogu da ugroze poslovanje jedne od 
retkih perspektivnih novosadskih kompanija. 
Naime, Žarin je trenutno u pregovorima s gra-
dom oko otkupa dela parcele na kojoj se nalazi 
njegovo preduzeće na Telepu, kako bi tuda 
prošao Somborski bulevar, a gradske vlasti 
nude mu prostor upravo u Kineskoj četvrti.
- Cela stvar zapela je oko novca. Prvo se po-
javio „Vondel kapital” koji je želeo da otkupi 
Kinesku četvrt, kasarnu „Maršal Tito” i Ribar-
sko ostrvo, a zatim su meni ponudili prostor 
u Kineskoj četvrti vredan svega petinu onog 
što je vrednost mog zemljišta na Telepu – kaže 
Žarin.
Naime, „Manual” je angažovao uglednu 
svetsku revizorsku kuću KPGM, koja je proce-
nila vrednost preduzeća i brenda na 25 mil-

iona evra. Po rečima Žaraina, grad očigledno 
ne prepoznaje šta za njegovu firmu pred-
stavlja to zemljište na kojem sada proizvodi 
autentične proizvode od domaćih sirovina. 
- Sama ideja da se „Manual” seli s Telepa, 
prilično je frustrirajuća. Mi smo ovde 25 godi-
na, bavimo se tihom proizvodnjom i beležimo 
dramatičan rast iz godine u godinu. Nije isto 
seliti takvo preduzeće ili neko porodično 
domaćinstvo – objašnjava Žarin.
Da bi se iselio u Kinesku četvrt, Žarin procen-
juje da mu je potrebno bar tri godine da ospo-
sobi neuslovne hale, a situacije se komplikuje, 
jer, kako navodi, u trku za Kineskom četvrti 
uključilo se i preduzeće  „Expo” iz Lisabona.  
A zašto je Žarinu zanimljiv prostor u Kineskoj 
četvrti? On nekoliko decenija sakuplja indus-
trijske artefakte koji opisuju stare zanate i štiti 
ih pod pokroviteljstvom ministarstva kulture. 
Kako nije imao prostora gde bi ih smestio, za-
kupio je prostor u Kineskoj četvrti, jer mu nije 
uspelo da progura ideju da sve to napravi na 

Telepu. Nije uspeo, jer, kako kaže, došlo je do 
teških pregovora s gradom i opstrukcije. 
Sada, kada mu grad nudi prostor u Kineskoj 
četvrti, koja je po planovima namenjena kul-
turnim sadržajima, to slaže s njegovim pla-
novima, ali Žarin podseća da grad ne može da 
procenjuje zemljište njegovog preduzeća, a da 
ne uzme u obzir i vrednost brenda „Manual”. 
Na pitanje zašto nije ranije preselio proizvod-
nju u Kinesku četvrt, Žarin kaže da nije želeo 
da seli pogon u zakupljeni protor, sve dok je 
vlasnik zemljišta na kojem firma sada posluje.
- Nisam se već četriri meseca čuo ni sa kim 
iz grada. Vreme prolazi, a ni ja, niti grad ne 
možemo da čekamo. „Manual” ne može da 
čeka, jer imamo obaveze prema partnerima, 
među kojima i petu tekstilnu kompaniju u 
svetu „Avirex”, a grad treba da završi Som-
borksi bulevar. Nekako mi se čini da postoji 
namera da se Kineska četvrt proda „Expo-u”, 
ali im sada „Manual” predstavlja problem – 
navodi Žarin.  

Slučaj Manual

“Manualov” ključ za Somborski bulevarDo zaključenja novog broja nismo uspeli da saznamo u Zavodu za izgradnju grada,  da li će naredne godine biti završen Somborski bu-levar, što automatski značilo i da se sa Žarinom postigao dogovor. Izgradnja ovog bulevara bila je najavljena za ovu godinu, ali se od nje dustalo, pošto nisu rešeni svi imovinsko-pravni odnosi na trasi bulevara. Među tim ”odnosima” sigurno je i „Manual”.

KADA MUZEJ POSTANE KOST U GRLU

Identitet grada iz 
privatni~ke perspektive

Arhitekte/ice, aktivisti/kinje, umetnici/e, novinari/ke i javne ličnosti različitih interesovanja za grad, javno će sastavljati 
Rečnik gradskih dilema. Kroz petominutna izlaganja, učesnici/e će definisati po jedan, za njih bitan, pojam Novog Sada 

današnjice ili sutrašnjice, stvarajući time svojevrstan kolaž profesionalnih razmišljanja i ličnih stavova o gradu i dilemama 
njegovog mogućeg razvoja.

Sreda, 22. decembar 2010. godine u 19:00h
Omladinski centar CK13, Vojvode Bojovića 13, Novi Sad

„Rečnik gradskih dilema” 
jaVnO SaSTaVLjanje
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“Moja 

žena je uzela 

kredit od 10.000 

maraka da bih 

investirao u 

prostor.”

“vondel 
je bacio cifru 
od koje Gradu 

nije bilo 
dobro.”

 

“Grad 
knjiži kao ‘0’ 
vrednost i sve 

će morati da se 
sruši.”

 
“jedan 

veliki i dobar 
plac koji će 
moći da se 

proda.”

“sve 
se namestilo 

da msuv 
dobije šutku.”

 
“ne 

postoji atribut 
za potrebe 
kulturnoG 

života.”

“KoraK 
po 

korak.”

“prepakivanje 

postojećeG.”

 
“ja 

mislim da su 
oni prostački 
maznuli ideju 

msuv-a.”

 
„ako srušiš 

30.000 m², dobićeš 

Gomilu socijalnih 

slučajeva koji 

nemaju od čeGa da 

žive i koji će te 

mrzeti.“
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Suočeni sa drastičnim 
planovima grada za izgradnju 
i probijanje bulevara, građani 
dela Podbare formiraju 
Udruženje „Almašani“ i prave 
nacrt svog predloga za Almaški 
kraj. Ovo je jedan od retkih 
primera samoorganizovanja 

građana koji su se angažovali i 
uspeli da direktno pregovaraju 
o budućnosti svog grada 
i pored brojnih pritisaka 
od strane građevinskih 
preduzimača i zavodljivosti 
njihovih ponuda (koje bi nekim 
od vlasnika kuća omogućile 
uvećanje nekretnina). Crtež 
prikazuje poslednji (usvojeni) 
plan koji deli Almaški kraj na 
„istorijski“ deo i već „načeti“ 
deo za izgradnju.

Samoorganizovano Društvo građana Podbare 
„Almašani” osnovano je kao reakcija stanovni-

ka na opsežne urbanističke promene u istorijskom 
Almaškom kraju, predložene  planom detaljne 
regulacije, koje predviđaju probijanje bulevara 
kroz kraj i stvaranje prostora za višespratnice. 

„Almašani” kao ciljeve ističu očuvanje autentičnog 
istorijskog ambijenta kraja, njegovo uređenje za 
potencijalno turističke svrhe, a protive se izgradnji 
novih saobraćajnih pravaca i povećanju spratnosti 
i koeficijenta izgrađenosti od 90%.
Novi Sad / jul-avGuSt 2005.

Udruženje građana „Almašani” anketira 
komšije, te se pokazuje da je 80% vlasnika 

parcela i 50% stanovnika  za očuvanje ambijenta 
i strukture Almaškog kraja. 
Novi Sad / avGuSt 2005.

Plan za drastične izmene Almaškog kraja 
oboren je na sednici Skupštine grada, između 

ostalog i zbog delovanja i pritiska udruženja 
„Almašani”, koji nakon toga, u saradnji sa arhi-
tektama-volonterima, prave predlog novog plana 
koji sadrži saobraćajnu analizu i očuvanje origi-
nalne matrice ulica. 
Novi Sad / oktobar-NovEmbar 2006.

Anketiranje stanovnika Almaškog kraja i 
ostalih Novosađana, koje je naručio grad, 

pokazuje je da su stanovnici kraja koji imaju 
porodične kuće protiv menjanja postojeće struk-
ture i ambijenta, dok su podstanari i stanovnici 
dvorišnih stanova za njihovo rušenje i povećanje 
spratnosti radi rešavanja sopstvenog stambenog 
pitanja, a nauštrb kulturnog nasleđa. Oni koji 
ne žive u ovom kraju se, prema anketi, zalažu 
za očuvanje Almaškog kraja kao važnog dela 
istorijskog imidža grada.

noVi Sad / februar 2008.

Na sednici Skupštine grada usvojen je izmen-
jeni plan detaljne regulacije dela Almaškog 

kraja u Novom Sadu, koji je zasnovan na predlogu 
koji je izradilo udruženje građana „Almašani”. 
Odustalo se od probijanja bulevara kroz kraj i 
drastičnog povećanja spratnosti.

noVi Sad / 26. noVembar 2010.
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almaŠki 
kraj

Samoorganizovanje građana sačuvalo Almaški kraj 

dobar deo investitora u velikim finansi-
jskim problemima i da je gradnja stala. 
S druge strane, investitori bi mogli da 
rade objekte koji su primereni sredini 
u kojoj se nalaze. Tamo gde oni žele da 
naprave zgradu, mogu da se upuste u 
restauraciju objekta i kada se on pri-
vede nekoj nameni, mogu da imaju i 
veću finansijsku dobit nego od stanova. 

Mislim da grad nema dovoljno sluha za 
celu priču i da su sem infrastrukturnih, 
tehničkih stvari, u urbanističkom smislu 
nezainteresovani za grad.

Marijan Majin: Postoji dosta nerešenih 
imovinsko-pravnih odnosa, gde je na 
jednoj porodičnoj parceli od oko 400m2, 
od pre II svetskog rata, u poslednjih 
pedeset godina naseljeno mnogo više 
ljudi na koje se ta parcela izdelila. I 
naravno da smo anketiranjem, mi kao 
vlasnici kuća u kojoj živi jedna porodica, 

nadglasani.
Miloš Višković: Investitori su pritiskali 
urbaniste i narod tako što su tim ljudima 
nudili sve i svašta: huškali su komšije 
i uneli strahovit razdor među njih. A 
investitori rade po tom principu – uzmi 
pare i beži, a pri tome grade kokošinjce 
i golubarnike. To su nehumani uslovi 
za život.

EC: Kako ste došli na ideju da se or-
ganizujete?

M.V.: Kad smo videli plan regulacije iz 
2005. godine, napravili smo udruženje 
građana i okupili smo još par komšija 
koji ne žele da se taj deo grada menja 
kako su urbanisti smislili. Išli smo 
od političke partije do političke par-
tije, savetovali smo se sa ljudima sa 
Saobraćajnog fakulteta, pa smo na osn-
ovu toga izradili naš plan sa predlogom 
kako bi mogao, na primer, da se reši 
saobraćaj u Almaškom kraju. Skupili 
smo oko 1.000 potpisa podrške ljudi iz 
kraja i iz grada. Dobili smo naklonost 
više političkih partija i to suprotstav-
ljenih, jer smo pristupili apolitično. Tu 
je i čitav niz udruženja i pojedinaca koji 
razmišljaju slično i koja su nam pomogli. 
Među njima su „Ekološki pokret“, „Srp-
ska Atina“, „Novosadski klub“, Siniša 
Žarin iz „Manual Co“, itd. 

M.M.: Mi smo se 2005. godine registro-
vali kao udruženje građana zahvaljujući 
savetu prijatelja, da pokrenemo inici-
jativu koja će imati društveno-političko 
uporište, jer mi kao organizacija ima-
mo pravo da participiramo u procesu 
donošenja odluka isto kao i mesna za-
jednica. Akt registracije nevladine or-
ganizacije nam je mnogo toga olakšao, 

jer smo kao jednaki nastupali na javnim 
raspravama, kao pravni subjekt. Mi smo 
poveli advokata na javnu sednicu u 
Skupštini grada, koji je kao naš pravni 
zastupnik izneo probleme koji će nastati 
planom koji su pokušavali da proture. S 
obzirom da se njima tako nešto nikada 
nije desilo, bili su zatečeni. S druge 
strane, mi smo se i terminološki dobro 
spremili. 

Nakon pokretanja inicijative, nas su 
počeli da kontaktiraju ljudi iz struke, 
koji su nas podržali i dali nam smernice 
kako i šta da radimo. Maksimalno smo 
se eksponirali, išli na televiziju, radio, 
novine, lokalno, ali recimo i u Banja-
luku, Bijeljinu, itd. jer je problem vezan 
za gradnju ovog tipa identičan u svim 
zemljama u tranziciji, a naročito ovde 
na teritoriji bivše Jugoslavije.

EC: Koliko ljudi možete da angažujete 
kada vam je potrebna podrška?

A.C.: Imamo inicijalno jezgro, pet-šest 
ljudi koji vode priču, prvi krug podrške 
broji do pedeset ljudi, a najšira priča je da 
lako možemo da pokrenemo mašineriju 
od 5.000 ljudi. Inače, mi bismo voleli da 
pomognemo na bilo koji način onima 
koji imaju slične probleme, jer mislim 
da naše iskustvo može dobro da dođe.

Cement: A novi plan čije je donošenje 
usporeno, koliko se on oslanja na to što 
ste vi uradili? Možete li da nam pričate 
šta znači taj plan koji ste vi napravili?

M.M.: U velikoj meri je zasnovan na 
našem predlogu. Oni su nas pozvali pre 
nego što su počeli da planiraju, napravili 
su tri opcije plana sa nekim minimal-
nim odstupanjima od našeg predloga i 
nas je prijatno iznenadilo koliko je to 
blisko onome što mi zagovaramo. Mi 
smo davali primedbe da je dobro urađen, 
odnosno pohvale. Trenutno vlada zatišje 
jer su stale investicije, ali ja mislim da 
grad ne vidi ekonomski interes iz takvog 
plana. Još uvek ne možemo da kažemo 
– mi smo pobedili! To je dugogodišnji 
proces koji ne sme da prestane i baš je 
zato i stvoreno udruženje, da bi kroz  
kontinuitet borbe došli do nečega, jer 
ovde nema ništa na prečac.

EC: Ali opasnost uvek postoji - po-
menuli ste korupciju. Čak i da se plan 
donese, vi opet nemate sigurnost.

M.M.: Ali s druge strane, naša medijska 
prisutnost njih stavlja na stranu. Niko 
tu neće da se zaleće. Zato je i bitan 
kontinuitet našeg delovanja.

Jun, 2010.

Ekipa Cementa: Šta je označilo početak 
vašeg organizovanja u građansku 
inicijativu?

Aca Cvetković: Sve je počelo iz revol-
ta ljudi koji žive u našem kraju, kroz 
suprotstavljanje bestidnoj ideji da se 
svi ubacimo u zgrade i da identitet 
Almaškog kraja – specifično naprav-
ljene ulice i gotovo već tradicionalna 
kultura življenja – faktički izumre. Ono 
što je pozitivno u našem organizovanju 
jeste što imamo spoljne članove i dosta 
saradnika, i da su javne institucije, kao 
što je „Urbanizam“, počele ozbiljno da 
uzimaju naše ideje. Jedna od tih jeste i 
obustava plana da se napravi kolektivno 
stanovanje u našem delu grada. Ono što 
smo postigli je da smo zaustavili deo 
investitora i urbanističkih struktura 
grada u nameri da preimenuju naš pros-
tor u kolektivno stanovanje u odnosu 
na pojedinačno, odnosno porodično i 
da se napravi bulevar koji bi totalno 
uništio matricu samog naselja i koji 
nema smisla jer bi izlazio na Dunav. 
A drugo je što mi idemo dalje, da par-
terno povežemo Almaški kraj sa centrom 
grada, da se osmisle fasade kuća i da 
se nađu sredstva da se taj deo grada 
kao celina poveže sa centrom. Ono što 
mi želimo za Almaški kraj jeste da se 
pokrenu inicijative poput turističke po-
nude, kulturne ponude i ponude u vidu 
starih zanata, ugostiteljskih objekata i 
da se tome da ekonomski aspekt.

EC: Da li ste se organizovali protiv 
plana iz 2005. godine ili kad se počelo 
sa gradnjom višespratnica u vašem 
kraju?

A.C. Plan je 2005. godine u vidu jednog 
postera, mesec dana stajao u lokalnoj 
mesnoj zajednici. A to je ustanova koja 
je odumrla. Svakoj mesnoj zajednici 
gravitira između pet i deset hiljada 
ljudi, za nju objektivno zna 20-30 ljudi, a 
plan za naš kraj je videlo oko troje ljudi. 
Mesna zajednica je osnovna jedinica za 
manipulaciju. Ceo slučaj, takođe, ide 
ruku pod ruku sa socijalnom pričom 
ljudi koji tu žive. Ovde je jako puno kuća 
svojevremeno nacionalizovano. Ljudi 
su otkupljivali stanove za 100 maraka 
i koji sada u investitorima vide šansu 
da za taj stan u koji ništa nisu ulagali 
decenijama, dobiju novu kvadraturu. 
Postoji velika mašinerija ljudi koji su 
nama suprotstavljeni, ali oni samo žele 
da imaju ekonomsku dobit od svoje 
nekretnine. Nama ide na ruku da je 
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almaŠki kraj almaŠki kraj

Udruženje građana „Almašani“ sopstvenom inicijativom osporilo je detaljan 
urbanistički plan Almaškog kraja koji je podrazumevao opsežne promene 
urbanističke strukture, izradili su sopstveni predlog i u velikoj meri uticali na 
izradu novog plana, koji je 26. novembra 2010. godine usvojen na Skupštini 
grada. Iskustvo samoorganizovanja fokus je razgovora sa „Almašanima“ 
- Aleksandrom Cvetkovićem, Marijanom Majinim i Milošem Viškovićem. 
Istovremeno, nameće se potreba za novim razgovorom o širem kontekstu ove 
inicijative, o klasnom problemu Almaškog kraja i o motivaciji zasnovanoj, pre 
svega, na očuvanju privatnog vlaništva.

„Podbara je već na-
Padnuta, to ni na šta 

više ne liči.“

„Podbara je već naPadnuta, to ni na šta više ne liči.“„to malo što je ostalo od nasleđa više nema nikakvog smisla.“
„dve varijante Postoje, jedna je da se sačuva što manje građana želi, druga je da se izgrade višesPratnice, što više njih želi. ako je ovo demokratija, onda bi načelno trebalo da slušamo volju većine.“ 

„većina građana na nivou grada želi 

da se sačuva nasleđe. naročito onda 

kada je to tuđe nasleđe.“

„i mi se kao grad nalazimo u jednoj 

vrlo nePrijatnoj Poziciji.“

I mi bismo da nas 
brane Almašani!

„ja sam sklona ideji 

da deo Podbare koji je 

zaPočet kao višePorodični, 

da se završi tako. kao 

što vidite iz ovog, to je 

Politička odluka.

i ko na kraju odlučuje?

onaj za koga se glasa, 

to je Pitanje broja gla-

sova koji vam donose veću 

PoPularnost u javnosti.“

„oni su se suProtstavili 
Planu koji je Podra-

zumevao rušenje i rekli su 
– mi nećemo to.“

„ono što bi u stvari trebalo zaštiti nisu objekti, nego sam 
rasPored ulica i ambijent, to je nešto autentično od Pre 

300 godina.“

„‘almašani’ su jedno Proaktivno udruženje 
i naša sledeća stanica jeste da se Pusti 

Parterno uređenje centra u naš deo grada, 
da se taj deo grada kao celina Poveže sa 

centrom.“



2.338m2 4.237m2

22.245m2

4.400m2

n e p o z n at o
ne POSTOjI jaVnO dOSTuPan 
SPISaK ILI KarTa PrOSTOra

200m2

Sredinom oktobra su Novosađani, 
ugledavši bagere na 
Trifkovićevom trgu, nakratko 

pomislili da će ovaj prostor konačno 
postati ono što mu i samo ime kaže – 
trg! Ali avaj, jadni građanine, e, crna 
građanko – radilo se samo o još žešćem 
potvrđivanju trenutnog asfaltnog stanja 
trga. Naime, grad je još 2005. godine 
raspisao javni konkurs za uređenje 
trga i njegovo konačno pretvaranje u 
pešačku zonu, izbacivanjem parkinga 
i uvođenjem novih urbanih elemenata: 
pločnika, fontane, potoka, spomenika 
Kosti Trifkoviću i oznake temelja najs-
tarijeg gradskog pozorišta koji se još 
uvek tu nalaze. Pobedničko rešenje 
je i uneto u regulacioni plan centra 
grada i može ga svako videti na sajtu 
JP „Urbanizam“. 

Od tada se odlaže izvođenje projekta, 
pre svega zbog večitog izgovora da se 
čeka na izgradnju garaže iza Srpskog 
narodnog pozorišta, jer bi uklanjanje 
parkirališta na Trgu navodno dove-
lo do saobraćajnog kolapsa u gradu. 
Međutim, iako je garaža ipak montirana, 
trg i dalje nije oslobođen automobila, 
niti se zna kada će se to desiti. 

U jeku sve obimnijeg osvajanja ot-
vorenih javnih površina od strane no-
vog gospodara gradskih prostora, JP 
„Parking servisa“, pao je i Trifkovićev 
trg. Novim asfaltom  presvukli su sve 
blatnjave parkinge, a uski pojas onoga 
što je ostalo pretvorili su u travnjak. 
Trg jeste bio u očajnom stanju, ali 
novi radovi onemogućili su bilo kakvo 
korišćenje ovog prostora kao mesta 
za okupljanje – što bi trg po definiciji 
trebalo da bude. 

Ne može se okupljati na parkingu i travi 
i to svi koji su prošli školu arhitekture, 
a i koji nisu, znaju. Zapanjujuće je da 
glavnu reč o poslednjim radovima na 
trgu nisu imali ni arhitekti, ni urbanisti, 
ni preduzeća u kojima oni rade – već 
pomenuti „Parking servis“, koji, inače, 
nema zaposlenog niti jednog arhitektu. 
Izašli su kao nosioci projekta uređenja 
trga, kao da znaju šta je najbolje za njega 
i za grad, pod večitim izgovorom da za 
konačno rešenje nema dovoljno novaca. 

A ne radi se o nedostatku finansija – 
ništa ne košta da se za početak sam 
prostor zatvori za saobraćaj i parkiranje. 
To bi smanjilo prihode „Parking ser-

visu“ (mož’ misliti), ali bi, za početak, 
povećalo posećenost i vrednost okolnih 
lokala, koji bi napokon „prodisali“, što 
konačno i jeste u interesu grada. Tako 
da izgovor „nema se para“ ne stoji – sve 
se može raditi fazno, ako se ima volje. 
Poenta je u tome da u Novom Sadu 
nema institucionalne volje za negovanje 
i širenje javnih otvorenih površina, 
jer je još uvek na snazi automobilska 
ideologija koja je drugde prevaziđena 
još pre 50 godina. 

Novi Sad se i dalje gradi po meri auto-
mobila, a ne ljudi. Zbog toga se dešava 
da ista sudbina u isto vreme zadesi 
i Žitni trg, a saga Trga Republike se 
nastavlja. Naime, izgovor za njego-
vo neuređivanje prema konkursnom 
rešenju opet je finansijske prirode – što 
je licimerno od strane saobraćajaca, jer 
se zna da je glavna stavka u uređenju 
tog trga izgradnja podzemne garaže, 
koja uopšte ne mora da se izvede u 
prvoj fazi. A o blagodeti novog trga 
za građane ne treba ni raspravljati. I 
tako se motorizovana agonija Novog 
Sada nastavlja, pokazujući da se radi 
još uvek o palanci bez snage za zaštitu 
odlika koje bi je činile pravim gradom.

Grad Novi Sad, preko JP 
„Poslovni prostor“, poseduje 
oko 227.000 m2 poslovnog 
prostora u svom portfoliju. 
Uprkos činjenici da je reč 
o javnom preduzeću i da 
je ono trenutno jedno od 
glavnih investitora, ovim 
portfoliom se rukuje na 
notorno netransparentan 
način. Ne samo da nedostaje 
mapiranje njihovih prostora 
po gradu, već i veliki broj 
praznih prostora nije direktno 
dostupan za izdavanje, a 
sumnja se i da mnogobrojni 
klijenti ne plaćaju rentu. 
Takođe, prostori za kulturne 
delatnike ostaju marginalno 
mali.

Samo održavanje sportskih hala u Futogu i 
Klisi, izgrađenih kao predizborno obećanje 

radikalske vlasti, koštalo je „Poslovni prostor” 
prošle godine 300.000 evra, a na troškovnik ovog 
preduzeća je od novembra 2008. godine dodata 
još jedna stavka - savremeni zatvoreni bazen na 
Klisi, čija gradnja košta pet miliona evra. 
noVi Sad / januar 2009.

JP „Poslovni prostor” uvećava cenu korišćenja 
poslovnog prostora za 11,22%. 

noVi Sad / 1. januar 2009.

Političke partije više neće dobijati poslovni 
prostor besplatno, nego za polovinu pune 

cene koja važi za građane i preduzeća, čime 
stranke ostaju u privilegovanom položaju. One 
koriste ukupno 4.237 m2 poslovnog prostora, 
zbog čega je svakog meseca gradski budžet bio 
zakinut za 2,23 miliona dinara. Tako Srpska 
radikalna stranka već drugu deceniju zakupljuje 
četvorospratnicu u užem centru grada, koja im je 
bez javnog konkursa data na korišćenje odlukom 
upravnog odbora JP „Poslovni prostor”.
noVi Sad / 28. februar 2009.

Budžetska inspekcija navela je da je kod JKP 
„Poslovni prostor” Novi Sad utvrđeno je da 

je to preduzeće novac od uplate neosnovano 
obračunatog poreza na promet usluga u ukupnom 
iznosu od 297,5 miliona dinara i 90.000 dinara 
pripadajuće kamate, umesto na račun budžeta 
grada protivzakonito uplatilo na sopstveni račun.
noVi Sad / 16. jul 2009.

Prema pravilniku JP „Poslovni prostor”, kada 
se neki objekat sruši i umesto njega sagradi 

novi, javno preduzeće za jedan kvadratni metar 
dobija bar isto toliko, a najčešće 1,5 m2. 
noVi Sad / 16. mart 2010.

Dve novoizgrađene sportske hale, na Klisi i u 
Futogu, koriste se u najmanjoj mogućoj meri. 

One, po proračunu „Poslovnog prostora“, nisu 
rentabilne i njihovo iznajmljivanje za sportske 
aktivnosti košta preko 4.000 dinara po satu 
korišćenja. 
noVi Sad / jun 2010.

Pored osnovne namene Javnog preduzeća „Po-
slovni prostor” – izdavanja u zakup poslovnog 

prostora, ono aktivno deluje i kao investitor. 
Tako, po planovima prethodne radikalske gradske 
vlade, „Poslovni prostor” investira u izgradnju 
sportske hale u Futogu 2005. godine, sportske 
hale i zatvorenog bazena na Klisi 2008. i 2009. 
godine, a zatim i u izgradnju srednje škole za 
decu ometenu u razvoju „Dr Milan Petrović“ na 
Novom naselju. Firma „Gardi“ iz Novog Sada 
angažovana je da projektuje svaki od navedenih 
objekata, dok još nije bilo obavezno raspisivanje 
konkursa za javne objekte. 
noVi Sad / jun 2010.

Iako JP „Poslovni prostor“ vodi brigu o održavanju 
i izdavanju oko 227.000 m2 poslovnog prostora 

u gradu, ne postoji javno dostupan objedinjen 
spisak ili mapa lokacija koje se izdaju.
noVi Sad / jun 2010.

Grad izdvaja 15 miliona dinara za obnavljanje 
fasada, a po konkursu koji sprovodi „Poslovni 

prostor”, skupštine stanara moraju da plate 
najmanje 30 odsto ukupne vrednosti radova uz 
podnošenje zahtevne tehničke dokumentacije. 

poSloVni 
proStor

Tako je u toku vrlo kratkog roka za predaju od 
mesec dana dokumentaciju podnelo samo sedam 
od potencijalnih 800 objekata u Novom Sadu. 
noVi Sad / jul 2010. 

Fasada Učiteljskog doma stara je više od sedam 
decenija i od tada nijednom nije renovirana, 

iako je deo zgrade u vlasmištvu JP „Poslovni 
prostor”. Malter otpada sa skoro polovine ulične 
strane što je opasno po prolaznike, a preko 20.000 
knjiga iz biblioteke Društva učitelja propada zbog 
nepostojanja odgovarajućih uslova za njihovo 
čuvanje. Iz Skupštine stanara zgrade navode 
da će vrlo teško odgovoriti na nepovoljne uslove 
gradskog konkursa za obnovu fasada, jer je 
potrebno da prikupe preko milion dinara. 
noVi Sad / 21. jul 2010. 

Stanari „Adamovićeve palate” zatečeni su od-
lukom „Poslovnog prostora” da ih eliminiše 

iz konkursa za obnovu fasade, dodajući da je u 
konkursu navedeno da zgrade pod zaštitom ne 
moraju da dostavljaju eleborat o rekonstruk-
ciji, a u Zavodu za zaštitu spomenika kulture 
nisu bili spremni da im ustupe projekat obnove 
bez naknade. Konkursom se takođe zahteva da 
skupštine stanara dostave predračun za rekon-
strukciju, što je u slučaju Adamovićeve palate 
jedan kompleksan poduhvat. 
noVi Sad / 8. aVguSt 2010. 

„Poslovni prostor” ima 1.300m2 lokala u 
zgradi u ulici Vojvođanskih brigada 24-26 

čiji je vlasnik Gordan Bašić, koji je uhapšen zbog 
nezakonite prodaje imovine i koji se dovodi u 
vezu sa kriminalno gonjenim Darkom Šarićem. 
U „Poslovnom prostoru” ne vide ništa sporno u 
tome, jer je preduzeće posedovalo na pomenutoj 
adresi prostor nakon čijeg je rušenja dobilo lokale 
u novoj zgradi. Najavljeno je preseljenje GO De-
mokratske stranke u taj novi lokal. Gradonačelnik 
Pavličić izjavljuje da hapšenje stavlja preseljenje 
GO-a u „pomalo neugodan kontekst”.
Novi Sad / 5. NovEmbar 2010.

Dužnici JP „Poslovnog prostora” napravili su 
manjak u gradskom budžetu od 3,2 miliona 

evra. Od privatnih firmi najviše duguje „Zul trust”, 
ukupno 130 miliona dinara, zatim privatizovane 
„Centroslavija” i „Zvezda film”, sa 85, odnosno 
68 miliona dinara, dok su od gradskih preduzeća 
najveći dužnici JKP „Stan” sa 25 miliona, „Lisje” 
sa 7,6 miliona i „Gradsko zelenilo” sa sedam 
miliona dinara duga. Među političkim strankama 
najveći dužnik je Demokratska stranka Srbije 
koja duguje 1,1 milion dinara. 
noVi Sad / 11. noVembar 2010.

CEMENT PITA
Kada će se pojaviti javni 
katalog svih lokacija „Poslovnog 
prostora”?
Poslovni prostor: Pre izvesnog 
vremena „Poslovni prostor” je 
predvideo izradu kataloga svih 
svojih lokacija. On ni do danas nije 
realizovan, niti je prioritet u njihovom 
poslovanju.  
Šta je rezultat ispitivanja 
komisije u vezi ateljea na 
Tvrđavi?
Pp: Ne zna se ko vodi i ko će voditi 
brigu o umetničkim ateljeima. 
„Poslovni prostor” se ograđuje da je 
to deo posla koji je Grad preuzeo na 
sebe. Gradska uprava obrazovala je 
komisiju koja je pregledala prostore i 
premerila ateljee i utvrdila činjenično 
stanje. Neizvesno je kakvi će biti 
sledeći koraci, da li legalizacija 
postojeće situacije ili nešto drugo.

“POSLOVNI PROSTOR” (KAO) NE ZNA ČIME UPRAVLJA?

Političkim partijama 
po privilegovanim 

cenama

Trenutno 
objavljeni 

prostori za rentu

95 ateljea
na 

Tvrđavi

648m2

Nezavisna
kultura

Nedavno izgradio 
„Poslovni prostor”:

sportski objekti 
Klisa, Futog i škola 
na Novom naselju

„Ima puno 
onih koji 

besplatno 
koriste 

prostor.“

„1.600 
komintenata, oko 

800 objekata.“

„227.000 m² 
poslovnog 

prostora.“

„Gradonačelnik 
ima pravo da 

besplatno dodeli 
prostor nevladinim 

organizacijama, 
političkim 

strankama.“

„Rešeno je da se ulaže u 
nešto što Republika neće 

imati tri čiste tek tako da 
proda, u vrtiće i u gradsku 

infrastrukturu.“„Oni su tamo ilegalno, hiljade kvadratnih metara na 
Tvrđavi. I ti umetnici nemaju ugovore? Nemaju ništa. 

Oni smatraju da su tamo po božijoj milosti.“

„Ko da više, 
njegovo je.“

„Ono što nama nije 
jasno je kad se ono 

pojavljuje kao investitor.“

pRikaZ neme mape „poslovnog pRosToRa”
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JP „Parking servis“ Novi Sad, 
veoma je agilna organizacija. 
Njihove usluge prevazilaze 
kontrolu parkiranja, i zalaze 
u osmišljavanje prostora 
pristupačnih automobilima, 
biciklističkih staza, čak i 
naplatu rečnog parkiranja. Oko 
7.500 parking mesta, doplatne 
karte i „pauk“ služba donose 
ovom javnom preduzeću 

veliki prihod – u 2009. godini 
3.45 miliona evra. Zbog 
netransparentnosti poslovanja 
ostaje nejasno kako se neto 
dobitak na kraju godine svede 
na 120.000 evra, i kakvi to 
troškovi poslovanja „Parking 
servis“ koštaju 3.33 miliona 
evra.

Jedna zlatna godišnja karta za parkiranje košta 
41.700 dinara, a po pravilniku JP „Parking 

servis“ je besplatno dodeljuje: funkcionerima koji 
obavljaju najviše funkcije u gradu (gradonačelnik, 
predsednik Skupštine grada i članovi Gradskog 
veća), po jednom vozilu za sva javna i javna 
komunalna preduzeća i ustanove čiji je osnivač 
grad, članovima Upravnog i Nadzornog odbora 
„Parking servisa“, po jednom vozilu organa čiji 
je osnivač država ili pokrajina, pravnim licima i 
poslovnim partnerima „Parking servisa“. Godišnje 
se izda oko 150 besplatnih zlatnih karti. 
noVi Sad / 6. februar 2008.

Novosađani su do sada za parkiranje, samo 
putem SMS-a, platili skoro 140 miliona di-

nara. U „Parking servisu” ovih dana očekuju da 
će biti uplaćena sedmomilionita parking karta 
preko SMS-a. 
noVi Sad / 24. maj 2008.

Advokati putem medija sugerišu da je 
naplaćivanje doplatnih karti nezakonito, jer 

doplatna karta predstavlja kaznu, a JP „Parking 
servis“ nema pravo da kažnjava. Prema Zakonu 
o obligacionim odnosima, oni imaju pravo na 
iznos cene parkiranja sa zateznom kamatom i 
eventualno pravo na naknadu štete. Situacija u 
slučaju neplaćanja parkinga ili probijanja roka još 
nije zakonski regulisana, a „Parking servis“ svoje 
pravo na doplatnu kartu ima samo na osnovu 
gradske odluke o javnim parkiranjima. 
noVi Sad / 11. noVembar 2008. 

JP „Parking servis“, naplaćuje parking čak i kad 
zbog neočišćenog snega ne postoji uslov za na-

platu. Tako kontrolori očiste sneg oko parkiranog 
automobila, otkriju „markere“ parking mesta i 
onda u roku od 15 minuta okače obaveštenje o 
kažnjavanju. Nije redak slučaj da su „doplatnu 
kartu“ od 1.000 dinara zalepili na vozila koja zbog 
gomile snega nisu ni mogla da budu propisno 
parkirana. 
noVi Sad / 22. decembar 2009.
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Gradonačelnik Igor Pavličić predvodio je vožnju 
u okviru akcije „Vratimo Novi Sad biciklistima” 

koju organizuje grad. Prema njegovoj najavi, ova 
akcija bi „trebalo da promoviše lepši i zdraviji život 
u Novom Sadu”. Vožnja je krenula sa Trga slobode u 
pešačkoj zoni, u kojoj je ovih dana počelo kažnjavanje 
biciklista zbog navodnog postojanja zabrane vožnje 
biciklima. Kazne se kreću od 5.000 do 20.000 dinara. 
Gradonačelnik nije kažnjen zbog prekršaja tokom 
svoje akcije.
noVi Sad / 29. maj 2010.

U prvih šest meseci ove godine u Novom Sadu nije 
popravljen ni jedan trotoar, a za tu namenu u ovoj 

godini izdvojeno je pet miliona dinara. U saobraćajnoj 
inspekciji kažu da nema para za sve popravke i da 
su prioritet oštećenja koja ugrožavaju bezbednost 
prolaznika ili popravke usled loše obavljenih poslova.
noVi Sad / 1. jul 2010.

Asfaltiranje Trga slobode sa okolnim ulicama 
koštaće 70 miliona dinara, što je skoro četvrtina 

ukupne sume predviđene za popravku gradskih 
saobraćajnica. Od najavljivanog konkursa za arhitek-
tonsko rešenje parternog uređenja Trga za sada se 
odustalo, tako da izgled centralnog gradskog prostora 
ostaje privremen. Gradonačelnik je izjavio da se asfalt 
stavlja jer nisu hteli dugoročno rešenje, s obzirom 
na to da se planira garaža ispod Trga.
noVi Sad / 18. aVguSt 2010.

JP „Parking servis“ uvelo je naplatu parkiranja u 
stambenoj zoni na Grbavici. Stanari ulice Lasla 

Gala revoltirani su, ističući da su nova parking mesta 
iscrtana na izrovanim ulicama, trotoarima, pa čak i po 
blatu. Najavljuju peticiju za ukidanje naplate. Parkinzi 
u Vojvođanskoj ulici takođe su u očajnom stanju, sa 
rupama punim vode. Iscrtana su i nestandardna, 
„kriva“, parking mesta koja prate krivine kolovoza. Na 
Facebook-u pokrenuta je grupa „Stop bezobrazluku 
Parking servisa u Novom Sadu” sa 6.500 članova. 
noVi Sad / 22. aVguSt 2010.

Iako je od osnivanja „Parking servisa” 2004. go-
dine do danas, zona naplate parkiranja znatno 

proširena, vozači za to vreme nisu dobili ni jednu 
trajnu novu javnu garažu. Na pitanje na šta se troši 
novac od naplate parkinga, čije se količine povećavaju 
širenjem zona naplate, iz „Parking servisa” kažu da 
tom preduzeću ostaje 40% prihoda od prodaje parking 
karata u plavoj zoni. Najveći deo odlazi na poreze, 
te štampanje karata. „Ljudi ne veruju da mi uopšte 
nemamo velike pare“, kaže portparol preduzeća 
Radovan Jeknić.
noVi Sad / 13. Septembar 2010.

Trg republike još dugo će, prema planovima gradskih 
službi, predstavljati ruglo nadomak pešačke zone. 

Iako je autobuski terminal pre četiri godine izmešten 
s Trga i na konkursu odabran projekat Trga sa nat-
krivenom pijacom i podzemnom garažom, izvesno je 
da grad za ovu rekonstrukciju neće imati novca još 
godinama. Iz „Urbanizma“ se  najavljuje privremeno 
uređenje ovog prostora za stajalište za turističke 
autobuse. Umesto izgradnje trajne garaže ispod 
Trga, iz grada se najavljuje postavljanje montažno-
demontažne garaže iza zgrade Muzeja savremene 
umetnosti Vojvodine.
noVi Sad / 8. oktobar 2010.

Iako je novim pravilnikom MUP-a omogućeno 
da pauk odnosi nepropisno parkirana vozila bez 

prisustva policije, kao i da se koriste lisice za točkove, 
JP „Parking servis” još ne može da primeni ništa od 
toga. Da bi se lisice primenile, trebalo bi da se donese 
novi republički zakon o komunalnim delatnostima. 
„Parking servis” početkom godine nabavio je 84 
naprave za blokadu točkova, od čega su po dve za 
kombije i autobuse, a 80 za putnička vozila.
noVi Sad / 12. noVembar 2010.

JP „Parking servis“ konfiskovalo je vozilo bosanskom 
državljaninu koji je sakupio 212 kazni tj. 21.200 

dinara duga, zbog nemogućnosti da ga sudski goni 
kao stranog državljanina. Preduzeće trenutno vodi 
1.000 sudskih postupaka zbog neplaćenog parkinga.
noVi Sad / 29. noVembar 2010.

JP „Parking servis“ 
gospodari otvorenim 

prostorima grada

TAJ LUDI SVET

Park(ing) day
Jednom godišnje u Americi građani/ke 

preuzimaju parking prostore i pretvaraju ih 
u mesta zabave i druženja kakvo dolikuje 

jednom javnom prostoru.
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Putanja vlasništva „Zvezda 
filma“ podseća na krivine 
rolerkostera. Počeli su od 
nekoliko nacionalizovanih 
bioskopa, izgradili „Arenu“ 
novcem radnika, a 2008. 
godine usledilo je nekoliko 
rundi (neuspešnih) aukcija, u 
okviru kojih su delovi „Zvezda 
filma“ izuzeti iz paketa za 
privatizaciju. Konsultanti, 
koje je angažovala Agencija 
za privatizaciju, uglavnom su 
bili iz oblasti poljoprivrede. 
„Zvezda film“  sada je u 
potpunosti rasparčana, radnici 
su ostali najkraćih rukava, 
a od njihovih pet bioskopa 
danas radi samo jedan – pod 
neizvesnim uslovima.

Zatvoreni su bioskopi „Arena“ i „Jadran“ zbog 
nemogućnosti preduzeća „Zvezda film“ da 

radi bez grejanja koje im je isključeno zbog 
dugovanja. Zbog rekonstrukcije Kulturnog cen-
tra započete oktobra 2008. godine, bioskop u 
sklopu KCNS-a takođe je zatvoren. Jedini prostor 
gde je moguće gledati filmove u Novom Sadu 
od tog trenutka jeste neodgovarajuća sala na 
Spensu. I pored činjenice da su se navršile dve 
godine od odumiranja bioskopa u gradu, na šta 
su razne grupe građana pokušavale da ukažu, 
ulaganjem ogromnih svota novca iz gradskog 
budžeta u festival Cinema City, koji se održava 
jednom godišnje tokom sedam dana, gradske 
vlasti i dalje ističu epitet Novog Sada kao grada 
bioskopske kulture. 
noVi Sad / 20. noVembar 2008.

Gradska vlast nalaže „Poslovnom prostoru” da 
preuzme upravljanje bioskopom „Arena“, te 

da se preduzeće „Zvezda film” prinudno iseli iz 
prostorija bioskopa. Direktor „Zvezda filma”, Boris 
Gigov apeluje na gradske vlasti da revidiraju svoju 
odluku, jer je „Arena“ oduzeta „Zvezda filmu“ bez 
ikakve nadoknade, iako je preduzeće bioskop 
izgradilo sopstvenim novcem, na zemljištu koje 
je takođe kupilo. 
noVi Sad /11. februar 2009. 

Preuzimanje bioskopa „Arena“ odloženo je 
do daljnjeg nakon što su se radnici „Zvezda 

filma“ okupili ispred bioskopa u znak protesta. 
Predstavnici Gradske uprave za urbanizam i 
„Poslovnog prostora“ odustali su od ulaska u 
prostorije „Arene“, s obzirom da bi takav čin 
predstavljao kršenje zakona, jer u rešenju koje 
su doneli nije precizirano koji deo osim velike 
sale treba da preuzmu. 
noVi Sad /11. februar 2009. 

Upravni odbor JP „Poslovni prostor“ jedno-
glasno je odlučio da se bioskop „Arena“ dodeli 

u zakup na 15 godina beogradskom preduzeću 
za filmsku, televizijsku i video distribuciju „Art 
Vista“. Zakupac ima obavezu da uredi objekat s 
najmanje šest multipleks sala i uloži najmanje 
1,75 miliona evra, kao i da zaposli deo od 38 
radnika/ce „Zvezda filma“. Bioskop „Arena“ i 
dalje nije otvoren, jer su probijeni svi rokovi za 
njegovu rekonstrukciju, a ni jedan radnik „Zvezda 
filma“ do danas nije zaposlen. 
noVi Sad /11. aVguSt 2009. 

Na predlog pokrajinskog Sekretarijata za 
kulturu, Izvršno veće Vojvodine predložilo je 

republičkoj vladi trajno izuzimanje iz postupka 
privatizacije bioskopa „Jadran“, koji je do tada 
bio u sastavu „Zvezda filma“. Namera je bila 
da se u budućem bioskopu „Jadran“ prikazuju 
isključivo umetnički i nekomercijalni filmovi, i da 
se ubuduće bioskop priključi Muzeju savremene 
umetnosti Vojvodine, koji bi zaposlio i deo već 
duže vreme nezaposlenih radnika/ca „Zvezda 
filma“. 
noVi Sad / 23. Septembar 2009. 

Bioskop „Jadran“ ponovo je otvoren u okviru 
projekta „Ponovo radi bioskop“. Udruženje 

građana „Za zaštitu Petrovaradina, Petrovara-
dinske tvrđave i Podgrađa“ za tu akciju dobilo je 
pola miliona dinara od Gradske uprave za kulturu, 
za projekciju aktuelnih komercijalnih filmova. 
noVi Sad / 24. Septembar 2009. 
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Održana je i četvrta neuspešna aukcija za 
prodaju „Zvezda filma“. Ovoga puta početna 

cena iznosila je 7.655.000 dinara i uključivala 
biskope „Jadran“, „Rex“, „Narodni bioskop“ u 
Futogu, letnju bioskopsku baštu u Katoličkoj 
porti i malu salu bioskopa „Arena“. Vrednost 
kapitala koji se privatizuje procenjena je na 
38.275.000 dinara. 
Novi Sad-bEoGrad / 2. oktobar 2009. 

Udruženje građana „Zvezda film“ registrovano 
je u Agenciji za privredne registre Republike 

Srbije. Jedan od zastupnika udruženja „Zvezda 
film“ bio je i portparol projekta „Ponovo radi 
bioskop“. U kakvoj relaciji su udruženje „Zvezda 
film“ i udruženje „Za zaštitu Petrovaradina, 
Petrovaradinske tvrđave i Podgrađa“ kada je 
vođenje bioskopa Jadran u pitanju? 
noVi Sad / 30. decembar 2009. 

Na zahtev Novog Sada, rešenjem republičke 
vlade letnji bioskop „Porta“ izuzet je iz priva-

tizacije „Zvezda filma“ kako bi bio rekonstruisan 
i nastavio s prikazivanjem filmova. Dva scenarija 
se spominju kao potencijalno rešenje za letnji 
bioskop: 1) pridruživanje Kulturnom centru No-
vog Sada; i 2) za letnji bioskop zainteresovana 
je i Rimokatolička župa, jer je to zemljište svo-
jevremeno „Zvezda film“ kupila od crkve, a na 

osnovu Zakona o restituciji, crkva ima pravo da 
traži letnji bioskop nazad u vlasništvo.  
noVi Sad / 17. mart 2010. 

Nakon četiri neuspele aukcije filmskog dis-
tributera „Zvezda film“, organizovana je peta 

aukcija u Agenciji za privatizaciju u Beogradu 
na kojoj je preduzeće konačno prodato i to po 
početnoj ceni iako su mediji obavestili da su na 
poslednjoj aukciji prodata tri bioskopa: „Rex“, 
„Narodni bioskop“ u Futogu i mala sala bioskopa 
„Arena“, u dokumentaciji o prodaji „Zvezda filma“ 
nema podataka da je mala sala „Arene“ prodata 
tom prilikom. 
noVi Sad / 29. oktobar 2010. 

„Aquatilus group“ DOO iz Novog Sada, koje 
se bavi čišćenjem objekata i spoljnotrgov-

inskim prometom, kupilo je na aukciji „Zvezda 
film“ po početnoj ceni od 4,174 miliona dinara  
i obavezalo se da u naredne dve godine zadrži 
originalnu delatnost preduzeća sa minimu-
mom investicija od 7.251.000 dinara. Prodat 
društveni kapital procenjen je na 41.735.000 
dinara. Preduzeće „Aquatilus group“ osnovano 
je pre dve godine.
noVi Sad / 29. oktobar 2010. 

Nikola Tanurdžić, potomak vlasnika 
Tanurdžićeve palate, nakon privatizacije 

„Zvezda filma“ negodovao je i prijavio bioskop 
„Rex“ Republičkoj direkciji za imovinu kao na-
cionalizovanu imovinu i tvrdi da je njegova 
prodaja nezakonita. Međutim, srpskim Zakonom 
o restituciji iz 2006. godine, u praksi se za sada 
sprovodi samo jedan segment denacionalizacije 
– oduzeta imovina vraća se bez naknade samo 
crkvama i verskim zajednicama. 
noVi Sad / 29. oktobar 2010. 

Do nedavno pravni zastupnik „Zvezda filma“ 
- Vujadin Masnikosa, ujedno i član privred-

nog društva „Aquatilus group“, koje je kupilo 
„Zvezda film“ i jedan od osnivača udruženja „Za 
zaštitu Petrovaradina, Petrovaradinske tvrđave i 
Podgrađa“, koje je organizovalo u „Jadranu“ akciju 
„Ponovo radi bioskop“,  po prodaji ovog preduzeća 
izjavljuje da će „Aquatilus group“ investirati u 
objekte čim dobije dozvolu od Gradske uprave 
za urbanizam, uključujući i bioskop „Jadran“, 
bez obzira što on nije naveden u javnom pozivu. 
„Formalno-pravno „Aquatilus group” vlasnik je 
„Jadrana””, izjavljuje Masnikosa. U kupo-pro-
dajnom ugovoru koji su Agencija za privatizaciju 
i preduzeće „Aquatilus group“ potpisali 2. novem-
bra nigde nije navedeno koja je tačno imovina 
„Zvezda filma“ ovim putem prodata.  
Novi Sad / 5. NovEmbar 2010. 

Sada, kada je „Zvezda film“ 
rasparačan i prodat za cenu 
manju 54 puta od početne, jasno 

može da se sagleda koliko je i ova 
privatizacija obavljena „navrat-nanos“, 
poput mnogih drugih. Četiri godine 
bili smo svedoci buvljak-trgovine i 
cenkanja između gradske, pokrajinske 
i republičke vlasti, Agencije za privati-
zaciju, kulturnih institucija, nevladinih 
organizacija i zaposlenih u „Zvezda 
filmu“ koji su se verovatno najmanje 
nešto i pitali. 

U toj društvenoj komediji (ili bolje tragi-
komediji) većina aktera zapravo hrli ka 
istom cilju - očuvanjem bar nekog bios-
kopa u Novom Sadu, ali iznad tog, za 
sve postoji još jedan viši cilj - da baš oni 
upravljaju bioskopom, da baš oni na neki 
način profitiraju. Građani su tu u ulozi 
gubitnika, daleko od tržnice kulture, nije 
im bitno ko će bioskop da vodi i ko će da 
zaradi, samo dele zajednički osećaj da bi 
Novi Sad trebalo da ima najmanje jednu 
kvalitetnu bioskopsku salu. Udaljeni od te 
trgovine čak su i pravi vlasnici nekretnina, 
oni kojima je imovina nekada nasilno 
oteta, jer, kao i sam proces privatizacije, 
čitava država funkcioniše naopako, pa će 
Zakon o restituciji biti donet tek nakon 
što se sve rasproda. 

Sve to možda i ne bi bilo tako strašno, 
da nam brojni primeri ne govore da je 
moglo i drugačije. 

Udruženju građana „Za zaštitu Petrova-
radinske tvrđave, Podgrađa i kulturnog 
nasleđa Petrovaradina“ 2009. godine 
odobren je novac iz gradskog budžeta 
za projekat „Ponovo radi bioskop“, koji 
je privremeno oživeo filmsko platno 
bioskopa „Jadran“. Pre manje od go-
dinu dana registrovano je udruženje 
građana „Zvezda film“ koje je ove go-
dine dobilo novac iz gradske kase za 
nastavak istog projekta. U medijima je 
reaktiviranje „Jadrana“ prikazano kao 
zajednička inicijativa radnika „Zvezda 
filma“, udruženja „Za zaštitu Petrova-
radinske tvrđave, Podgrađa i kulturnog 
nasleđa Petrovaradina“ i Gradske up-
rave za kulturu. 

Zašto Grad na kraju odlučuje da novcem 
iz budžeta finansira bioskope i ljude 
koje prethodno ni na koji način nije 
hteo da podrži? I koliko kultura u gradu 
dobija projekcijama svetskih i domaćih 
hitova u „Jadranu“ u koji godinama nije 
uopšte ulagano? Čini se, da je gradska 
vlast i u ovom slučaju okrenuta in-
stant rešenjima i instant kulturi, dok 
se moguće iznalaženje trajnih rešenja 
široko zaobilazi, a pravi problemi bivaju 
konstantno ignorisani. 

U protekle 2 godine, bioskop „Jadran“ 
predat je na upravljanje Pokrajinskom 
sekretarijatu za kulturu „radi revitalizaci-
je kulturnog dobra“, a „Letnji bioskop“ u 
Katoličkoj porti je izuzet iz privatizacije 

i sada pripada gradu. Ako je negativno 
poslovanje usled znatnog pada posete 
bioskopima dovelo preduzeće „Zvezda 
film“ do stečaja, postavlja se pitanje 
kako će sadašnji upravnici - gradske i 
pokrajinske institucije kulture - uspevati 
da ostvare ikakve prihode bioskopskom 
delatnošću i tako ipak održe bioskope 
u životu. Jedini mogući odgovor leži u 
(su)finansiranju iz budžeta, koje, nara-
vno, nije dolazilo u obzir dok je „Zvezda 
filmom“ upravljao neko drugi, neko iz 
građanstva i/ili kulture, a ne politike. 
Propadanje bioskopa u Srbiji uzrokovano 
je mnogim faktorima, ali svoj potpuni 
krah bioskopska delatnost ima da zah-
vali politizaciji kulture i umetnosti, stav-
ljanju političkih i ličnih interesa  ispred 
društvenih, nezajažljivoj i besramnoj 
težnji ka nadmoći i/ili profitu. 

Ko je profitirao od privatizaci-
je „Zvezda filma“: 

 ✚ Gradska uprava i JP Poslovni prostor, 
izuzimanjem „Arene“ (najvrednijeg 
dela „Zvezda filma“) iz privatizacije 
i izdavanjem na 15 godina 

 ✚ Javna komunalna preduzeća proda-
jom „Zvezda filma“ dobijaju novac za 
zaostala dugovanja 

 ✚ Agencija za privatizaciju i saradnici-
konsultanti koji su učestvovali u pro-
ceni društvenog kapitala 

 ✚ KCNS dobio je „Letnji bioskop“ 

 ✚ Pokrajinski sekretarijat za kulturu 
dobio je pravo upravljanja „Jadranom“ 

 ✚ Preduzeće „Aquatilus group“ čiji 
su vlasnici Milijana Lalić i Vujadin 
Masnikosa, jer su za nešto više od 4 
miliona dinara dobili bioskope „Rex“, 
„Narodni bioskop“ u Futogu, a prema 
medijima - moguće i bioskop „Jadran“ 
i Malu salu bioskopa „Arena“ koji 
nisu izuzeti iz procesa privatizacije

Ko će (možda) tek profitirati: 

 ✚ Preduzeće „Art Vista“ koje ulaže u 
obnovu bioskopa „Arena“  

 ✚ Grad, ako Katolička crkva odluči da 
otkupi „Letnji bioskop“ koji su prodali 
„Zvezda filmu“ šezdesetih godina

 ✚ Muzej savremene umetnosti Vojvo-
dine, ako mu preko Pokrajinskog sek-
retarijata za kulturu bude dodeljen 
bioskop „Jadran“ 

Ko je izgubio: 

 ✖ Radnici-akcionari „Zvezda filma“ koji 
su ostali bez posla, a bioskop „Arena“ 
oduzet im je bez ikakve nadoknade

 ✖ Vlasnici nacionalizovane imovine 
koja je prodata kao vlasništvo „Zvezda 
filma“ pre donošenja Zakona o res-
tituciji  

 ✖ Građani, koji godinama nemaju 
kvalitetnu bioskopsku salu u svom 
gradu

SUDBINA „ZVEZDA FILMA” – PARADIGMA PRIVATIZACIJE

BISokoP SE NAJBoLJE PRoDAJE U REZERVNIM DELoVIMARepertoar Agencije za 
privatizaciju Republike 
Srbije na dan 19.12.2010. godine
 
Aukcije:

Veterinarska stanica KOVIN, Skorenovac, 
Delatnost: Veterinarske aktivnosti, zakazano 
za 24.12.2010.

Društvo sa ograničenom odgovornošću 
DVADESETPRVI MAJ - FABRIKA TURBOMO-
TORA I TRANSMISIJA, Beograd, Delatnost: 
Proizvodnja delova i pribora za vozila, zaka-
zano za 04.02.2011.

Tenderi i licitacije:

IKARBUS - AD, Beograd, Delatnost: Proizvod-
nja kamiona i specijalnih vozila, zakazano za 
24.12.2010.

Kompanija INTERNACIONAL CG za 
međunarodnu i unutrašnju trgovinu, 
hotelijerstvo, ugostiteljstvo i vazdušni 
saobraćaj, d.p., Beograd, Delatnost: Konsalt-
ing i menadžment poslovi, zakazano za 
24.12.2010.

RTB Bor - grupa Industrija za preradu Maj-
danpek d.o.o. u restrukturiranju, Megaplast, 
Delatnost: Proizvodnja nakita i sličnih pred-
meta, zakazano za 04.02.2011.

RTB Bor - grupa Industrija za preradu 
Majdanpek d.o.o. u restrukturiranju, Zlatara, 
Delatnost: Proizvodnja nakita i sličnih pred-
meta, zakazano za 04.02.2011.

Stečaj (prvih 5 unosa od 22 preduzeća u 
stečaju):

Društveno preduzeće za proizvodnju, otkup, 
promet i usluge „NAPREDAK” u stečaju, Bosi-
legrad, Delatnost: Uzgoj ovaca, koza, konja, 
zakazano za 20.12.2010.

Društveno preduzeće „SVRLJIG” industrija 
tekstilne konfekcije, Svrljig, zakazano za 
22.12.2010.

Društveno preduzeće za proizvodnju i trgov-
inu „PROGRES” sa p.o., Svrljig, Delatnost: 
proizvodnja ostalog nameštaja, zakazano za: 
22.12.2010.

Saobraćajno preduzeće „JUGOPREVOZ”, 
društveno preduzeće, Jagodina, Delatnost: 
Prevoz putnika u drumskom saobraćaju, 
zakazano za: 22.12.2010.

Akcionarsko društvo „PRVI PARTIZAN 
– GAMA”, Užice, Delatnost: proizvodnja 
ostalih raznovrsnih proizvoda, zakazano za: 
22.12.2010.

ZVEZDA FILM

PRIVATIZACIJA

DRŽAVI

MUZEJ SUV

BEZ PROSTORA

NEKRETNINE 

BIOSKOPI

“’Zvezda 
film’ je 

bilo jedno od 
najvećih bioskopskih 

i distributerskih 
preduzeća u 

zemlji.”

 
“Pred 

kraj 1980-
ih bioskopi su 

mogli da prežive 
samostalno.”

“’Arena’, 
to je zločin 

najstrašniji. Vi 
gradite i neko dođe i 
kaže: e ovo više nije 

tvoje već moje.”

“Vlast 
gleda na 

obične ljude, 
da tako kažem, 

uopšte ih ne 
zanima njihova 

sudbina.”

“Ako 
ima radnika 

koji su višak, dajte ih 
u socijalni program koji 
bi koštao 130.000 evra 

i rekli su da je to strašno 
mnogo. A za proslavu 
nove godine su davali 

200.000 evra.”

“Tadašnji 
radnici ‘Zvezda 
filma’ isključivo 

su svojim parama 
izgradili ‘Arenu’. I onda 

nam kažu da nema 
nadoknade.”

“1970-
ih godina 

bioskopu je 
ostajalo 75% para 
od ulaznica, da bi 
1990-ih to bilo 

samo 30%.”

“36 
puta 

se smanjila 
gledanost za 

20-ak godina.”

“Grad 
ništa ne 

daje, samo 
uzima.” 

“Plaćam 
‘Arenu’, 

a neću je 
dobiti.”

“Agencija 
za privatizaciju 
procenjuje celu 

firmu, a ‘Arena’ je 
samo deo ‘Zvezda 

filma’, 70% kapitala, 
ali onda prodaje 

celu firmu.”

“’Arena’ 
je bila jedan 
od najboljih 
bioskopa u 

Istočnoj 
Evropi.”

“Mi 
smo firma 

koja je ipak 
imala malo opštiji 
interes, ne samo 

naš.”
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Novi Sad / 8. jun 2008. 
Muzička škola „Isidor Bajić”, zakonom o 
vraćanju crkvene imovine, postaje podstanar 
u zgradi u kojoj je već decenijama. Stanarinu 
katoličkoj župi plaća JKP „Stan”, ali neredovno. 
Krov zgrade počeo je da prokišnjava, međutim,  
za njegovu sanaciju gradska vlast nije izdvojila 
novac, jer im se „ne isplati ulagati u tuđe“. Ne 
nazire se izgradnja novog školskog objekta.

Novi Sad / 11. jun 2008. 
Agencija za privatizaciju 2007. godine pokreće 
inicijativu za privatizaciju „Terra filma“ iz Novog 
Sada, preduzeća za proizvodnju kinematograf-
skih dela, osnovanog 1987. godine, čiji je direk-
tor filmski reditelj Želimir Žilnik. Pokrajinsko 
Izvršno veće, donosi odluku o preregistraciji 
preduzeća u kulturnu ustanovu pod njegovom 
ingerencijom. Nakon toga dolazi do potpune 
nebrige o opstanku kuće, te i o zakonski regu-
lisanom postupku čuvanja filmske građe. 

Novi Sad / 28. novembar 2008. 
Agencija za privatizaciju organizuje aukciju 
za privatizaciju „Terra filma” koju pokrajinsko 
Izvršno veće zaustavlja tvrdeći da ima posebne 
planove za ovo preduzeće. Nakon nekoliko 
obustavljenih aukcija, angažuje se Direkcija 
za imovinu Republike Srbije da bi ispitala 
vlasničku strukturu „Terra filma”, iako su svi 
dokumenti višekratno proveravani u nadležnim 
institucijama. 

Novi Sad / 26. decembar 2008. 
Ugovor o preuzimanju zemljišta za izgradnju 
Subotičkog bulevara u Novom Sadu potpisan je 
između Železnica Srbije i Zavoda za izgradnju 
grada. Zemljište preko kojeg bi trebalo da se 
gradi bulevar pripadalo je Železnicama Srbije i 
već 23 godine se vode pregovori oko njegovog 
preuzimanja i izmeštanja ranžirne stanice koja 
se tu nalazi. 

Novi Sad / 18. mart 2009.  
Direkcija za imovinu šalje „Terra filmu” pred-
log sporazuma u kojem se navode netačni 
podaci o odnosu društvenog i akcionarskog 
kapitala preduzeća, čime se falsifikuju javna 
dokumenta. „Terra film” obaveštava republičko 
javno tužilaštvo o ovim radnjama, a leta 2009. 
godine iz pokrajinski Sekretarijat za kulturu 
odustaje od planova sa „Terra filmom”, tako 
da će se nastaviti sa redovnom privatizacije. 
Sudbina jedne od najstarijih filmskih produkcija 
u gradu još uvek nije rešena. 

Novi Sad / 28. april 2009. 
Izgradnja pravoslavne crkve na Novom naselju, 
započeta 1996. godine, u jeku izgradnje ukupno 
18 pravoslavnih hramova u Novom Sadu i oko-
lini, privedena je kraju. Temelji crkve svojevre-
meno su iskopani ulaganjem 300.000 nemačkih 
maraka privatnog građevinskog preduzeća 
„Budućnost” iz Novog Sada. Crkveni zvaničnici 
navode da je za završetak i ukrašavanje kupola i 
za njeno unutrašnje opremanje potrebno još oko 
130.000 evra. Nije poznato da li će „Budućnost” 
finansirati i ovaj deo projekta. 

Novi Sad / jun 2009. 
Na konkurs za idejno rešenje za Trg Republike i 
Riblju pijacu pristiglo je oko 60 radova, a usvo-
jen je predlog arhitekata Petra Bojovića, Žarka 
Uzelca i Nikole Marinčića. Rešenje predviđa 
izgradnju podzemne garaže, kulturnog centra i 

montažne pijace. Po najavama iz Gradske kuće, 
ovaj trg će biti jedna od prvih investicija koju će 
Novi Sad ostvariti zahvaljujući javno-privatnom 
partnerstvu sa nekom stranom firmom. 

Novi Sad / 6. septembar 2009. 
Gradska preduzeća i ustanove trenutno du-
guju skoro 4,3 milijarde dinara (55,6 miliona 
evra), što znači da bi bila potrebna bar trećina 
ukupnog godišnjeg novosadskog budžeta da se 
nadoknadi gubitak nastao lošim poslovanjem 
u prethodnih nekoliko godina. Među javnim 
preduzećima – dužnicima prednjače: GSP, „Put”, 
„Toplana”, ZIG, „Radosno detinjstvo” itd. 

Novi Sad / 27. novembar 2009. 
Strategija privrednog razvoja Novog Sada 
sačinjena je kroz MEGA program (Munici-
pal Economic Growth Activity), koji finansi-
ra USAID. Povodom ostvarivanja Strategije, 
američka ambasadorka u Srbiji Meri Vorlik 

izjavila je da su turizam i poljoprivreda ono na 
čemu Novi Sad treba da zasniva svoj razvoj, a 
da ostale grane nisu perspektivne. 

Novi Sad / 1. januar 2010. 
Otvoren je hotel „Centar“ u samom gradskom 
jezgru, rađen po projektu arhitekte Branislava 
Mitrovića. Planirana najpre kao poslovni prostor 
i sedište Industrije mesa „Matijević“, kasnijom 
intervencijom klijenta zgrada je u toku izgradnje 
preinačena u hotel. Plan je izgradnjom pretrpeo 
značajne izmene, jer ne postoji nikakvo zakon-
sko sredstvo kojim bi se investitor obavezao 
da poštuje konkursom izabran plan. Od samog 
otvaranja, zgrada hotela  pobudila je brojne 
reakcije građana/ki i stručnjaka/inja. Građani/
ke su samoinicijativno pokrenuli Facebook 
grupu „Najružnija zgrada u Novom Sadu hotel 
Matijević“. 

Novi Sad / februar – april 2010. 
Uz garancije Metals banke, budvanska firma 
„Maestralturs” i subotička firma „Palić” ku-
pili su 69,70 odsto društvenog kapitala hotela 
„Putnik” za 203.355.000 dinara, a 70 odsto 
društvenog kapitala hotela „Vojvodina” za 136 
miliona dinara. 

Novi Sad / mart 2010. 
Hotel „Putnik” izgoreo je u podmetnutom požaru 
u decembru 2007. godine, kada je stradalo 
troje ljudi. Nakon privatizacije i rekonstrukcije, 
počeo je da radi pod istim menadžmentom kao 
i pre požara. 

Novi Sad / 29. april 2010. 
Direkcija za upravljanje oduzetom imovinom 
dobila je rešenje Posebnog odeljenja Višeg suda 
u Beogradu, kojim je konzorcijumu pravnih lica 
„Maestralturs” iz Budve i Akcionarskog društva 
za hotelijerstvo i ugostiteljstvo „Palić” iz Sub-
otice privremeno oduzet većinski paket akcija 
novosadskih hotela „Putnik” i „Vojvodina”, kao 
i tri restorana. Za ovu imovinu postoji sumnja 
da je kupljena novcem odbeglog Darka Šarića, 
optuženog za kriminalne radnje. 

Novi Sad / jun 2010. 
Bivša fabrika mineralnih đubriva „Agrohem“ u 
industrijskoj zoni privatizovana je 2003. godine. 
Kupio ju je Žanko Čado, bivši ministar privrede 
Makedonije, za kojim je još 1999. godine u 
Makedoniji raspisana međunarodna poternica 

za mnoštvo pronevera. Na mestu fabrike planira 
se izgradnja oko 39.000 m2 komercijalnog i 
poslovnog prostora, u šta će investicioni fond 
„Ocean Atlantic International“ uložiti 80 mil-
iona eura. Gradska vlada napravila je izmene 
u detaljnom regulacionom planu, kako bi ovo 
ulaganje bilo moguće. Iako je najavljeno da 
će izgradnja početi krajem 2009. godine, to se 
još nije desilo. 

Novi Sad / 25. jun 2010. 
Na osnovu inicijative grupe investitora oku-
pljenih u udruženju „Investitor NS“, na sednici 
gradskog parlamenta usvojene su izmene od-
luke o naknadama za uređenje građevinskog 
zemljišta. Radi privlačenja novih investicija 
i podsticanja građevinarstva, investitorima 
koji odjednom plaćaju dažbine praktično je 
udvostručen popust na komunalije, pa umesto 
dosadašnjih efektivnih 17 odsto, do kraja godine 
omogućen im je popust od 40 procenata. 

Novi Sad / jun 2010. 
Nekadašnja industrijska zona postaje zona tržnih 
centara. Naime, veliki broj privatnih poseda u, 
i oko industrijske zone, uz autoput i kanal DTD, 
kupile su kompanije iz Slovenije, Izraela, kao i 
Miškovićeva „Delta“, s namerom da na njima 
grade nove šoping molove. Proizvodnja, nekada 
zaštitni znak industrijske zone, tako ustupa 
mesto masovnoj trgovini. 

Novi Sad / jun 2010. 
U toku 2009. godine, u Novom Sadu prodato 
je samo 72 stana, što se smatra jednom od 
najslabijih godina, dok je nivo investicija u 
građevinarstvu sveden na 45% u odnosu na 
nivo iz 2008. godine. Ukupno, Novi Sad je grad 
u kojem je u poslednjih 10 godina sagrađeno 
33.000 uglavnom stambenih objekata, dok je 
u periodu od 1945. do 1999. godine izgrađeno 
ukupno 50.000 objekata. 

Novi Sad / jul 2010. 
Pri uređenju Keja žrtava racije tokom leta 2010. 
godine, realizovanom u saradnji gradske vlasti 
i kompanije „Urbisprojekt“ iz Novog Sada, koja 
je izradila dokumentaciju za ovaj projekat, 
ignorisani su saveti eksperata za urbanu este-
tiku i planiranje i, umesto predloženog žutog 
klinkera, kej je popločan znatno jeftinijim i 
manje trajnijim behatonom. Upotreba behatona 
u popločavanju novosadskih trgova i pešačkih 
zona smatra se jednim od simbola prethodne 
gradske vlasti koju je predvodila Srpska radi-
kalna stranka. 

Novi Sad / 16. jul 2010. 
Potpisan je protokol između republičkih i pokra-
jinskih ministara i rektora Univerziteta u Novom 
Sadu o realizaciji i finansiranju projekta zgrade 
Rektorata novosadskog univerziteta, petnaest 
godina nakon što su prestali radovi na njegovoj 
izgradnji. Novosadski univezitet ove godine 
proslavlja pola veka i jedini je u državi koji 
nema zgradu Rektorata.

Novi Sad / 6. avgust 2010. 
Broj stanova izgrađenih 2009. godine skoro je 
20 puta manji nego u prethodnim godinama. 
Iz gradskog Sindikata građevinskih radnika 
saopštavaju da je ova struka u lošoj poziciji i da 
statistike pokazuju da je 2006. godine izgrađeno 
18.162 stanova, 2007 – 19.049, 2008 –19.800, 
a 2009. godine samo 1.242 stana. 

Novi Sad / 23. avgust 2010. 
Iako su zgrade „Bulevar centar“ i „Nork“ već 
duže vreme završene i prazne, i iako se kasni 
sa početkom izgradnje hotela „Holiday Inn“, iz 
investitorske kompanije ovih projekata, „Alek-
sandar grupe“, izjavljuju da nemaju nikakvih 
problema sa ulaganjima, prodajom i izdavan-
jem poslovnog i stambenog prostora na ovim 
lokacijama. 

Novi Sad / septembar 2010. 
Studijama o saobraćaju za izradu novog gen-
eralnog plana do 2030. godine utvrđeno je da 
je 48,5% svih kretanja u Novom Sadu – pešice. 
Nešto iznad 30% obavlja se javnim prevozom 
i biciklom, a oko 23% je automobilom. I pored 
toga, veliki deo pešačke zone u ulici Kralja 
Aleksandra i oko Trga slobode i dalje je pod 
kolovozom i kao takav namenjen drumskom, 

umesto pešačkom saobraćaju. 

Novi Sad / 6. septembar 2010. 
Iz vojvođanskog Fonda za podršku investicijama 
izjavljuju da od početka ove godine u Novi Sad 
nije stigla nijedna strana investicija. 

Novi Sad / 27. septembar 2010. 
Ni nakon pravosnažne presude Trgovinskog 
suda u Beogradu o prinudnoj naplati, u gradsku 
kasu još nije vraćeno 14 miliona dinara koje je 
pred kraj mandata bivše gradonačelnice Maje 
Gojković dobilo beogradsko preduzeće „Trejler 
kompani“ kako bi za Svetski dan muzike 2008. 
godine organizovalo manifestaciju „Na lepom 
plavom Dunavu“. Ta manifestacija nikad nije 
održana. 

Novi Sad / 28. septembar 2010. 
Izraelska kompanije „Big Cee” još nije počela 
da gradi tržni centar u Novom Sadu najavljene 
površine od 32.000m2, iako je planirano da ovaj 
objekat bude završen do kraja godine. 

Novi Sad / 29. septembar 2010. 
Iz Gradskog veća saopšteno je da gradske vlasti 
nisu zainteresovane za zatvaranje stare i upotre-
bu nove autobuske stanice ATP „Vojvodina”, 
iako od same izgradnje ove stanice zasnovane 
na ugovoru sa bivšom gradonačelnicom Majom 
Gojković iz 2007. godine, postoji pritisak na 
grad da ova stanica preuzme funkciju MAS – 
Međumesne autobuske stanice. 

Novi Sad / 1. oktobar 2010. 
Usled vibracija građevinskih mašina, pri 
izgradnji Bulevara Evrope nastaju oštećenja 
porodičnih kuća u ulici Novaka Radonjića, a 
nova saobraćajnica prolaziće im na metar od 
kapija. Zavod za izgradnju grada obećava da će 
sanirati štetu. Grad ne želi da otkupi njihove 
placeve, tako da će u jednom trenutku morati 
da ih prodaju privatnim investitorima. 

Novi Sad / 10. novembar 2010. 
ZIG je pokrenuo kampanju za promociju Bule-
vara Evrope, u okviru koje su na dva gradska au-
tobusa odštampane mape grada s trasom novog 
bulevara i objavljene su poruke na pet bilborda. 
Kampanja je izvedena u saradnji sa Gradskim 
saobraćajnim preduzećem i sa preduzećem 
„Alma kvatro”, koji su se, po navodima ZIG-a, 
odrekli zarade od reklama. 

Novi Sad / 14. novembar 2010. 
Akcioni plan Strategije privrednog razvoja No-
vog Sada, po prvi put svedoči o zajedničkom de-
lovanju gradske vlasti i konglomerata privatnih 
i nevladinih organizacija Exit. Oko unapređenja 
turističke ponude, gradska vlast sarađuje sa 
Exit-om i Turističkom organizacijom Novog 
Sada (TONS) na polju edukacije stanovništva, 
licenciranja turističkih vodiča, izgradnje mo-
bilijara, itd.

„Nije 
ni čudo da su te priče 

u regionu vrlo slične: 
tranzicija, problematični 

proces privatizacije, kako je 
ušla privatna inicijativa, nekretnine 

i građenje, ti zakoni su slični i 
menjali su se po sličnim principima 

u svim ovim gradovima.“

„90% ljudi 
misli da je pola ovih 

zgrada izgrađeno poslednjih 
godina nelegalno. Što je najgore, 

one su legalne i predviđene 
takve kakve su.”

„Kod nas nema industrije, 
u Novom Sadu ništa se ne 

proizvodi. U Novom Sadu se živi, 
kupuju se stanovi, i onda se izlazi, kupuje 
se odeća i patike, to se kupuje, i sedi se 

u kafićima – to se u Novom Sadu 
radi.“

„I vrlo je 
veliko pitanje ko više 

manipuliše, ko više može da 
zloupotrebi pravo: da li investitor 
koji ima kapital ili grad koji ima 

nešto kapitala, ali ima i 
mehanizme.”

“Privatni investitor 
ne može da manipuliše 

ako nema neku vrstu pokrića, 
saglasnosti, odobrenja grada, 
ukoliko ne uđe u neku vrstu 

aranžmana koji je često 
klijentelistički.“

„Investitor vidi da je ovo jedan 
veliki gabarit i doda nešto što je 

Pk2 (potkrovlje 2). To je izmišljeno 
u novosadskoj arhitekturi. Znači, u 
lokacijskoj dozvoli vi dobijete Pk i 
Pk2, kao šta? To zaista nigde ne 

postoji.“

„Grad nema 
strategiju stvaranja 

identiteta, u smislu ‘Mi želimo 
da budemo univerzitetski grad, 

dunavski, grad kulture, industrijski, 
poljoprivredni, grad novih šansi, malih 

preduzeća.’ Veliki je problem što 
nakon svakih lokalnih izbora 

kreće sve iznova.“

„Cilj 
je doći na vlast i 

putem javnih nabavki za 
te četiri godine skupiti što više 

novaca, i onda otići, a ako se vrate 
na još četiri - onda super. Cilj nije 

unaprediti sredinu, cilj je doći 
na vlast.“

“Građani 
ne saznaju odgovor 

od Komisije za planove sve 
dok ne odu na sajt Skupštine i ne 
skinu plan i sami vide – aha, ovo 

mi nije prošlo. Kad se građani 
pobune, onda to malo boli 

političare.”

„Stil gradnje 
se promenio, taj od 

devedesetih, nacional-etno duh 
koji se video kroz lavove, konje, kamen, 

ukrase, pao je u vodu. Ljudi su se okrenuli 
prema Evropi kao definitivnom cilju, 

onda oni moraju da grade nešto 
’proevropski’.“

„Infrastruktura 
je broj 1 gde pare 

mogu da se dobiju u 
Srbiji.“

„Veliki 
problem je u tome što 

se javni objekti ne grade, jer za 
njih nema novca, a grad je sam sebi 

odredio da samo on može to da radi i 
niko drugi. To ne mogu ni nevladine 

organizacije, ni privatne 
inicijative.“

„U 
analizama za 

novi generalni plan, mi 
nemamo nikog ko je napravio 

sociološku analizu potreba 
građana.“

„Bukvalno 
jedan čovek donese 

plan dela grada, npr. sad 
će ovde biti ambulanta, ovde 
škola... Nisam siguran kol’ko 

je to zdravo.“

“Oni 
su svi 

privatizovani, 
investitor više nije 
država, niti grad.”

“Suština je 
u tome da su tadašnji 

radnici isključivo svojim 
parama izgradili bioskop ‘Arena’. 
Nije normalno da ljudi ostanu bez 

deonica zato što bioskop ne 
može da se proda.”

„Zakoni 
sputavaju investitore, 

a oni arhitekte. Investitori 
preko raznih korupcionaških 

radnji, iza ćoška, uspevaju da 
isteraju ono što su hteli.“

„Pojavio se 
jedan veliki raskorak 

između mlađe i starije 
generacije arhitekata koji 

su izgradili sva ova čuda po 
Grbavici, te simpatične šarene 

zgradice.“

„Mi, kao 
grupa građana, 

imamo pravo nastupa, 
da participiramo 

praktično kao da smo 
mesna zajednica.“

“Tu 
o nekoj estetici 

arhitekture ili o urbanom 
dizajnu prostora više nije 

bilo govora, jer se razvoj grada 
sveo na parcelu, ne na neke šire 

poteze, ne na naselja.“

“Oni 
ni dalje ne razumeju 

ulogu trećeg sektora, kao 
nekog ko dobrovoljno nudi 
svoje slobodno vreme da sa 

njima pravi agendu za kulturni 
život grada. Našu inicijativu 

doživeli su kao direktnu 
kompeticiju.“

„Grad 
Novi Sad ima 

naopako skrojen 
budžet. Glavni prihod je 
suštinski od jednokratne 
prodaje građevinskog 

zemljišta – ti jednom prodaš 
i više ne možeš da prodaš.”

„Novi 
Sad je u proteklih 20 

godina živeo na tome što je u 
njega dolazilo stanovništvo, 

pre svega izbeglice. To je 
pokretalo građevinsku industriju 

i prodavala se ogromna količina 
stanova. To je naprosto stalo, i sad je 
svima jasno da takvog velikog buma 

više neće biti.“

„Svi 
mogući resursi od 

privatizacija, raspodela 
imovine, svi novci izašli iz rata 
na ovaj ili onaj način, potrošeni 

su i uloženi u nekretnine i 
to je to.“

„Svi 
se boje 

javne rasprave. 
Uznemiriće se 
javno mnjenje.“ 

„Samo 
kroz jedan 

kontinuitet borbe 
došli smo do nečega, 

jer ovde na prečac 
nema ništa.“  

„Najjednostavnije 
je da, kad ne znaš šta ćeš sa 

nečim, to proglasiš za kulturno-
rekreativno-zabavno-sportsku zonu. 

I onda čekaš povoljan trenutak 
da se izmeni plan da bi se tu 

nešto...“

 „Šta je zaključak cele 
priče? Ne postoji nikakva 

procedura, nije napravljen ni jedan 
zvanični sastanak između planera 

grada, arhitekata, umetnika, institucija 
– nema nikakvog koncepta da se 

stvar reši na taj način.”

„Nigde ne 
piše ni kako treba da 

izgleda taj program, ni ko će to 
da finansira, ni čije je to zemljište. 
Tako da je to jedna besmislica koja 
je uneta u plan da bi se ispunila 

najbitnija stvar, a to su 
numerički pokazatelji.“

IN MEMORIAM

Uprkos ubrzanom razvoju grada, 
eutanazijom ili pukim održavanjem na 
aparatima od strane nezainteresovanih 
gradskih vlasti, zbrisani su s lica Novog 
Sada. Prošle su godine od kada sa nama 
više nisu naši dragi prostori za kulturu 

i mlade:

Klub „Sonja Marinković” / Klub 24 
(danas Kiss bar – striptiz bar)

Tribina mladih (danas Kulturni centar 
Novog Sada)
Žuta kuća †

Muzički klub „Bronx” †
Klub Elan †

Radnički univerzitet „Radivoj Ćirpanov” 
(danas Novosadski otvoreni univerzitet)

Bioskop Rex - Narodni bioskop †
Bioskop Zvezda (danas Apolo centar) †

Galerija „1. Maj” †
Galerija „Nosorog” †

Klub studenata „Gajba” †
Bioskop Doma JNA †
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klijENtElizam (pSEudo i EkStra)
isprepletenost političkog establišmenta i 
poslovnih partnera, kroz blisku razmenu 
usluga, a isključivo za sopstvene interese i 
protiv javnog dobra

Postavlja se ograda oko budućeg gradilišta projekta HOTO 
grupe „Cvjetni prolaz“ na Cvijetnom trgu. Ovo je prvi vidljivi 
znak izgradnje kontraverznog projekta, protiv kojeg je više od 
50.000 Zagrepčana potpisalo peticiju, a brojne organizacije 
se žalile na korupciju i izmene u proceduri načinjene da bi ih 
gradski čelnici prilagodili potrebama graditelja. 
Zagreb / 1. avgust 2008.

Otvara se prvi skejt park u Beogradu, na Novom Beogradu. 
Njegova lokacija je dva puta menjana tokom procesa planiranja. 
Protiv prvobitne lokacije u bloku 70-A pobunili su stanari, a 
protiv alternativne lokacije u bloku 71 firma „Family sports“ 
tenisera Novaka Đokovića, čiji je argument bio da je skejt park 
„neodgovarajući“ sused za „elitistički izgled i svrhu“ teniskog 
centra koji se gradi na parceli pored. 
Beograd / 28. septembar 2008.

Izgradnja nove američke ambasade (za koju se priča da je, 
zapravo, prikrivena vojna baza) završena je na vrhu brda iznad 
Skoplja. Iako ambasada zauzima veliku površinu, na jednoj od 
najprominentnijih lokacija u gradu, o njoj nije bilo javne rasprave. 
Skoplje / 2009.

Progresivni mladi sindikat izrazio je svoju zabrinutost za seku-
larnost države zbog finansiranja izgradnje nove pravoslavne 
crkve. Nakon meteža nastalog povodom ovoga slučaja, vlada 
odlučuje da se povuče iz gradnje crkve. 
Skoplje / 2009.

Izgradnja kupole koja bi trebala da se doda postojećoj zgradi 
Parlamenta Makedonije, procenjena je na 17 miliona evra, 
potpuno neverovatan iznos ako se uzme u obzir neveliki obim 
izvođačkih radova. 
Skoplje / 2009.

Kompanija „Luka Beograd“ pritiska urbaniste da promene 
namenu ove velike industrijske zone u građevinsko zemljište 
i tome prilagode Generalni urbanistički plan iz 2002. godine. 
Beograd / proleće 2009.

Graditelji nove pravoslavne crkve na glavnom trgu suočavaju 
se sa novim problemom: glavni kanalizacioni kolektor nalazi 
se ispod lokacije za buduću crkvu. Gradonačelnik naređuje da 
se cev preusmeri dok se inženjeri drže stava da taj potez ne 
predstavlja održivo rešenje. 
Skoplje / proleće 2009.

Na Facebooku se pojavljuje „Bandum Kerić“ – kolažirani 
alter-ego dva najkontroverznija kandidata za gradonačelnika 
u dva najveća hrvatska grada (Zagreb i Split). Uskoro, novinari 
počinju da koriste ovaj alter-ego kada pričaju o problemima 
korupcije i favorizovanja u hrvatskom političkom kontekstu. 
Zagreb / april 2009.

Televizija B92 prikazuje prvu od sedam epizoda dokumentarnog 
serijala „Insajder – Službena (zlo)upotreba“, o građevinskoj 
mafiji i korupciji. Vrhunac epizode čini otkrivanje pojedinosti 
vezanih za gradnju šoping centra Ušće u Novom Beogradu. 
Javne debate, koje su usledile, o tome kako je investitor 
kupio 5 hektara zemljišta, a da od toga ni grad ni država nisu 
imali koristi, provociraju predsednika Srbije Tadića da naloži 
ispitivanje ovog slučaja. 
Beograd / 13. april 2009.

Ulica Majke Tereze je popločana u sklopu priprema za proslavu 
nezavisnosti Kosova 2008. godine. Kompanija specijalizovana 
za izradu nadgrobnih spomenika pobedila je na javnom tenderu 
za radove vredne 3 miliona evra. Ovaj trotoar počinje da se 
oštećuje već nakon šest nedelja, a sada mora biti zamenjen. 
Slučaj dospeva na sud. 
priština / leto 2009.

Kupovinom preko 44.000 m2 zemljišta na rtu Zavala sredinom 
2007. godine, kompanija „Zavala invest“ DOO iz Budve je 
otpočela sa realizacijom turističkog naselja Astra Montene-
gro. Kompaniju su osnovali ruska „Mirax grupa“ iz Moskve 
u vlasništvu milijardera Sergeja Polonskog i budvanska 
kompanija „Moninvest“ čiji suvlasnik je potpredsednik De-
mokratske partije socijalista, Svetozar Marović. Izgradnja je 
otpočela bez prethodno pribavljene građevinske dozvole, na 
prostoru koji još uvek nije definisan planom. Izgradnja ovog 
mega objekta još uvek traje. 
podgorica-Budva / leto 2009.

Grad Zagreb je porodici Todorić (najbogatijoj u hrvatskoj) 
omogućio da urbanističkim zahvatom promene namenu ho-
tela (objekata iz 15. veka) u namenu za koju objekat već tri 
godine koriste – porodičnu kuću. Kako piše business.hr: „Ivica 
Todorić i njegova porodica dobili su od Grada Zagreba najlepši 
božićni dar – izdata im je lokacijska dozvola za prenamenu 
hotela „Kulmerov dvorac“ u rezidencijalnu građevinu. Time su 
Todorićima nestali problemi s prijavom poreza na korištenje 
hotela u privatne svrhe i grubim aktivistima koji žele noćiti u 
njihovu hotelu.“ 
Zagreb / 17. decembar 2009.

Podgorički MANS je danas Vrhovnom državnom tužiocu podneo 
novu krivičnu prijavu protiv Gradonačelnika Podgorice, dr 
Miomira Mugoše, i bivšeg direktora podgoričke Direkcije za 
imovinu, Dragana Đukića zbog sumnje da su u postupku prodaje 
zemljišta kompaniji „Carine“ zloupotrijebili službeni položaj i 
ošteti gradski budžet za preko 11 miliona evra. 
podgorica / 14. maj 2010.

Protestnom šetnjom od Varšavske ulice, preko Državnog 
pravobranilaštvo Republike Hrvatske, do kancelarije 
gradonačelnika, više od 1000 građana zatražilo je ostavku 
gradonačelnika Milana Bandića i zatražilo od njeg da „spakuje 

kofere“, zbog klijentelističkog odnosa prema investitorima i 
projektu „Cvijetni prolaz“. 
Zagreb / 20. maj 2010.

Poslednji podaci do kojih je došao podgorički MANS ukazuju na 
sumnju da je Ministarstvo za uređenje prostora i zaštitu životne 
sredine još jednom izašlo u susret investitorima i omogućilo im 
da svoje profitne interese realizuju na račun javnog interesa 
i poštovanja zakona i propisa u ovoj oblasti. Već skoro pola 
godine MANS pokušava da natjera nadležnu Inspekciju zaštite 
prostora da zaustavi devastaciju ogromnog dela uvale (površine 
preko 24.000 m2) u naselju Perazića Do, iznad hotela AS. 
podgorica / 29. septembar 2010.

Kupovinom 9 m2 podrumskog prostora u Varšavskoj, uk-
lonjena poslednja prepreka izgradnji ulaza u garažu projekta 
„Cvjetni prolaz“ zbog čije rampe su Zagrebčani ostali bez dela 
pešačke ulice. 
Zagreb / oktobar 2010.

Vrhovni državni tužilac, Ranka Čarapić, pojedinačno je najod-
govornija za činjenicu da je Evropska komisija i ove godine 
oblast urbanizma i inspekcijske kontrole u Crnoj Gori ponovo 
prepoznala kao jednu od najosjetljivijih na korupciju. Iako se 
ove ocene ponavljaju već godinama unazad, nadležni državni 
organi, u prvom redu Vrhovni državni tužilac, su veoma malo 
ili nimalo uradili kako bi se stanje popravilo. Uloga Vrhovnog 
državnog tužioca, Ranke Čarapić, u svim ovim aferama je 
trebala da bude jasna – zaštiti javni interes i državnu imovinu. 
podgorica / 13. novembar 2010.

priVatizacija
poligon za manipulacije na prelazu iz 
kolektivnog u privatno vlasništvo

Arhitekta-zvezda Daniel Libeskind priprema urbanistički plan 
za prenamenu „Luke Beograd“. Luka, koja je privatizovana pod 
nejasnim okolnostima prvo 1998. godine, a posle toga 2005. 
godine, postaje deo navodne rasprave između lokalnih vlasti 
i novog vlasnika. Ulozi su veliki: ako dođe do ove promene 
namene, uz pomoć stranih partnera, razvojno područje od 220 
hektara biće najveće u Evropi. 
Beograd / avgust 2008.

Nekada državne, „Robne kuće Beograd“ se otvaraju kao priva-
tizovani i renovirani lanac prodavnica. Pod restilizovanim 
logom danas u tim robnim kućama možete naći proizvode 
italijanskog lanca Coin. 
Beograd / decembar 2008.

Po jednom izveštaju MMFa, 2009. godine očekuje se pozitivan 
ekonomski rast od 3.5%, što predstavlja pad u odnosu na 
očekivanih 6%. Privatizacija državnih kompanija je u toku: 
javna telekomunikaciona kompanija, elektrana (projekat koji 
je podržala Svetska banka) i privatizacija aerodroma. Danas 
prištinski aerodrom ima 30 letova dnevno i najbrži rast na 
Balkanu – sa više od milion putnika godišnje. 
priština / 2009.

Konzorcijum koji čine „Sajam Rimini“ i lokalni „Verano Motors“ 
ušao ju u pregovore o kupovini velikog terena „Beogradskog 
sajma“. Grad će dobiti pola profita, a 70% od deonica sajma 
će se prodati. U sporazumu se spominje da nakon deset godina 
može doći do promene upotrebe zemljišta. Štampa počinje da 
špekuliše o mogućnosti rušenja postojećih zgrada. 
Beograd / 27. mart 2009.

Zgrada BIGZa, od 2007. godine u vlasništvu privatnika – 
građevinskog investitora, je ispražnjena od svih kulturnih 
aktivnosti i biće preuređena u hotel i poslovni centar. Ova, nekada 
najveća državna štamparija, u poslednjih nekoliko godina bila je 
magnet i pristupačan prostor za nezavisnu umetničku i muzičku 
scenu. Beogradska kulturna scena lamentira nad nestankom 
ovog samoniklog kultnog mesta i kluba „Planeta BIGZ“. 
Beograd / proleće 2009.

Zgrada Ministarstva spoljnih poslova (teško oštećena tokom 
NATO bombardovanja 1999. god.) prodata je izraelskim investi-
torima. Zavod za urbanizam pravi studiju za višespratnicu koja će 
se na tom mestu izgraditi („Izraelska plaza“). Urbanisti se plaše 
još jednog solitera, pošto je prethodna vlada ugovorila mnogo 
lokacija za višespratnice bez obzira na regulative Generalnog 
urbanističkog plana. 
Beograd / 26. jun 2009.

Počinje prodaja šest hrvatskih brodogradilišta, od kojih je jedino 
„Uljanik“ iz Pule profitabilna firma. Radnici ovog brodogradilišta 
plaše se da će nakon privatizacije izgubiti posao. 
pula / 11. jul 2009.

Glavna tema prvog zvaničnog sastanka hrvatskog predsed-
nika Stjepana Mesića i nove premijerke, Jadranke Kosor 
jeste budućnost nekretnina koje su još uvek u vlasništvu 
Ministarstva odbrane. Nakon sastanka, hrvatska štampa 
objavljuje senzacionalističku vest u kome se kaže da će „hektari 
atraktivnog državnog zemlješta ostati prazni“. 
pula / 29. jul 2009.

Pregovori o privatizaciji „Beogradskog sajma“ su iznenada 
otkazani. „Rešenje je da država upravlja Sajmom“, kaže trenutni 
direktor. Od 2002. godine, od 2504 ugovora o privatizaciji, 424 
su otkazana (vrednosti od oko 472 miliona evra), uglavnom 
zbog nepoštovanja obaveza koje se odnose na investiranje 
i socijalnog programa, prestanaka proizvodnje, kao i zbog 
sumnjivog porekla imovine. 
Beograd / 12. avgust 2009.

Vlasnik „Beograd filma” Nikola Đivanović, biznismen iz Londona, 
koji je ovo preduzeće kupio u februaru 2008. za 9.200.000 
evra, i pored zabrane sada prodaje i preostalih šest bioskopa. 
Na sajtu firme objavljen javni oglas za prodaju bioskopa 
„Zvezda”, „Kosmaj”, „Odeon”, „Sloboda”, „Avala”, „20. oktobar”, 
poslovnog prostora u studiju „Košutnjak” i skladišta u studiju. 
Tako će „Beograd film”, nekad najveće domaće preduzeće za 

proizvodnju, distribuciju i prikazivanje filmova, osnovano pre 
63 godine, ostati bez ijednog bioskopa. 
Beograd / 27. avgust 2009.

Formirana je inicijativa građana„Srđ je naš“ kojoj su se, na 
poziv dubrovačkih udruženja priključili i zagrebački aktivisti 
„Prava na grad“ i „Zelene akcije“, koji se suprotstavlja pro-
jektu apartmanizacije Srđa pod maskom izgradnje golf terena. 
Inicijative stvaraju pritisak da se odbaci predlog Urbanističkog 
plana uređenja Srđa koji je izložen na javnoj raspravi i kojim se 
poslednji strateški prostor za širenje grada prepušta isključivo 
interesu pojedinaca i kapitala. 
Dubrovnik-Zagreb / septembar 2010.

izgradnja identiteta
u „tranzicionim“ društvima (javne) investicije 
igraju ulogu kao sredstvo u oblikovanju 
identiteta – od antičkog do evropskog (eU)

Na prvom konkursu za „Spomen-kuću Majke Tereze“ istakao 
se skromni portugalski projekat. Nakon zahteva za poboljšanje 
projekta, organizatori tendera iznenađuju sve, izvlačeći iz 
fioke već gotov projektni predlog lokalnog arhitekte Vangela 
Božinovskog. Nekoliko članova žirija se povlači. 
Skoplje / 2008.

Detaljni urbanistički plan predviđa brojne skulpture u centru 
grada. Ministarstvo kulture raspisuje konkurs. Iako je žiri bio 
prilično nezadovoljan kvalitetom pristiglih predloga, od njih 40, 
izabrano je preko 30. Izrada skulptura se nastavlja. 
Skoplje / 2008.

Početak radova na izgradnji „Muzeja žrtava komunizma“. Među 
većinom savremenih rešenja, konkurs dobija jedini neoklasični 
predlog. Od prethodnih izbora „antička“ istorija postaje domi-
nantan deo makedonske istorije, i to mora da se pokaže. 
Skoplje / 2008.

Francuski film „Predgrađe 13: ULTIMATUM“, koji producira Luk 
Beson snima se u novobeogradskim blokovima. Novi Beograd 
figurira kao apokaliptični geto Pariza godine 2013. 
Beograd / avgust 2008.

Danas, na Dan oslobođenja Podgorice, otvara se novi „Moskovski 
most“. Ovaj „rusko-barokni“ pešački most 60% je poklon grada 
Moskve, a preostalih 40% platilo je grad Podgorica. Most 
promašuje značajne pešačke tokove, ali pokazuje ambiciju 
grada za novu povezanost s Rusijom. 
podgorica / 19. decembar 2008.

Makedonska vlada započinje sa veb sajtom na kome se redovno 
objavljuju izveštaji gradilišta započetih tokom njihove prve 
godine na vlasti. Makedonski premijer i sam prilaže fotografije. 
Skoplje / 2009.

Na javni tender za izgradnju osporavane pravoslavne crkve na 
„Trgu Makedonija“, javlja se samo jedna kompanija („Granit“) 
sa ponudom od 16 miliona evra. Cena izgradnje crkve stavlja 
radove na čekanje. 
Skoplje / 2009. 

Svetsko rukometno prvenstvo u novoj zagrebačkoj hali „Arena“ 
privlači malo posetilaca, i još jednom dovodi u pitanje potrebu 
za tako velikim investicijama i priredbama. 
Zagreb / 16. januar – 1. februar 2009.

Godine 2006., irsko-crnogorska kompanija je kupila jedan 
od najvećih hotela u Kotoru, hotel „Fjord“, koji od tada stoji 
zaključan i opljačkan i čeka na rušenje. Bez konsultacija sa 
gradom, prvi predlog za novi hotel, koji podseća na neko 
Diznijevo rešenje, pojavljuje se u novinama 2006. godine. 
Projekat je izradilo „Morsko dobro“, državna firma formirana 
za upravljanje i razvoj crnogorske obale. Većina njihovih planova 
se pravi bez dogovora sa gradovima, dok je profit od razvoja 
i privatizacije u državnim rukama. „Morsko dobro“ dobija 
nadimak „Morsko zlo“. 
Boka Kotorska / 19. januar 2009.

„Spomen-kuća Majke Tereze“ otvara se u skopskoj pešačkoj 
zoni i izaziva žestoke diskusije i među stručnjacima i među 
građanima. Bizarna zgrada, izgrađena u eklektičnom stilu, 
smeštena u sred modernističkog centra grada, izaziva mnoge 
reakcije. Neki je zovu „Barbikina kuća“, dok drugi prete (putem 
blogova) da će na nju baciti bombu. 
Skoplje / 30. januar 2009.

Premijera filma „Predgrađe 13: ULTIMATUM“. Na kraju filma 
Novi Beograd (aka pariski distrikt 13) je raznet zarad novog i 
boljeg multikulturnog grada. 
pariz / februar 2009.

Jedan od glavnih kandidata za gradonačelnika Skoplja najavljuje 
da će pokrenuti sat na staroj želeničkoj stanici, koji u znak 
sećanja stoji zaustavljen od jutra 27. jula 1963. godine, kada 
je razorni zemljotres pogodio glavni grad Makedonije. Ova 
izjava izaziva javnu polemiku. 
Skoplje / mart 2009.

Prve bronzane skulpture postavljene su u centru grada. Jedna 
od njih, nazvana „Šmizla“, predstavlja lokalnu devojku u mini-
suknji, koja priča mobilnim telefonom dok se šeta ulicom. 
Prolaznici se zabavljaju slikajući se pored skulpture. 
Skoplje / proleće 2009.

Nakon što je rasprava o izgradnji nove pravoslavne crkve 
na glavnom trgu došla do usijanja, muslimanska zajednica 
zahteva da se na trgu ponovo podigne džamija koja je tu bila 
pre 1930. godine. 
Skoplje / proleće 2009.

10 godina nakon NATO bombardovanja, srušeni televizijski 
toranj na Avali, ponovo je podignut po nacrtima iz 1960-ih. 
Televizijski tornjevi su danas tehnološki prevaziđeni. 
Beograd / 29 april 2009.

Fokus rasprave o budućem „Trgu Makedonija“ prebacuje se sa 
planirane pravoslavne crkve na planiranu statuu Aleksandra 
Makedonskog (22 metra visoku, cena 4.5 miliona evra). Arhitekta 
Miroslav Grčev poredi projekat sa projektima iz totaltarnih 
režima, a posebno ističe režim Sadama Huseina. 
Skoplje / 7. maj 2009.

Zbog lošeg proraćuna drenažnog sistema, novoizgrađena 
spomen-kuća Majke Tereze poplavljena je samo šest meseci 
posle otvaranja. Rekonstrukcija otpočinje odmah, dok spomenici 
od istorijskog značaja širom Makedonije nastavljaju da propadaju 
zbog nemara uslovljenog manjkom budžeta. 
Skoplje / jul 2009.

Očekuje se početak radova na izgradnji „Mosta Oko“, koji bi 
trebao da ima 15 statua, fontanu i stakleno popločanje koje će 
se širiti u sredini (kao oko). Stručnjaci upozoravaju da će novi 
most ugroziti simbol Skoplja – istorijski Kameni most – zakloniti 
pogled i poremetiti funkcionalne i estetske kvalitete prostora. 
Skoplje / septembar 2009.

Gradonačelnik Koce Trajanovski, po povratku iz Pariza, očigledno 
inspirisan njegovim starim ulicama odlučuje da glavni gradski trg 
ponovo poploča kamenim kockama. Originalne kocke uklonjene 
su pre 10 godina, a sada čak i građani smatraju ovu ideju 
neozbiljnom. Grupa aktivista „Ploštad Sloboda“ (Trg Sloboda) 
izvodi performan „Marš kocki“. 
Skoplje / decembar 2009.

Nove promene Detaljnog urbanističkog plana centra Skoplja. 
Osim 50 skulptura, 20 velikih statua, jednog obeliska, trium-
falne kapije, crkve... u planu se pojavljuje pojas javnih zgrada 
koje ugrožavaju obalu Vardara. Umesto javnog prostora uz 
reku i već planiranog kulturnog kompleksa oko značajne 
modernističke zgrade Makedonske opere i baleta, grad će dobiti 
„zid“ neoklasicističkih objekata Ustavnog suda, Ministarstva 
unutrašnjih poslova itd. 
Skoplje / januar 2010.

Kontroverzni promo video „Skoplje 2014“, vizuelizacija projekta 
za preuređenje centra grada koji finansira država, konačno je 
predstavljen na masovnim medijima u Makedoniji. Reakcije 
javnosti kreću se od veličanja do osećaja uvređenosti i nev-
erovanja. Za namene ovoga projekta već je u 2007. godini 
odvojeno 700.000, u 2008. 5 miliona, a u 2009. 14,5 milona 
eVra, procena je da bi do 2014. godine projekat koštao 90-
100 miliona eura. 
Skoplje / 5. februar 2010.

Amerikanci su zainteresovani za gradnju muzeja Gugenhajm 
u Puli, ali i za ulaganja koja bi objedinila kulturne, turističke, 
sportske, stambene, trgovačke i druge poslove, piše „Jutarnji 
list“. Bude li ideja realizovana, biće to najveća američka 
investicija u Hrvatskoj, i to od milijardu dolara. Time bi se 
Pula, zajedno s Njujorkom, Venecijom, Berlinom i Bilbaom, 
našla na prestižnoj mapi Gugenhajm muzeja. Muzej u Španiji 
godišnje poseti više od milion turista, zapošljava 4500 ljudi 
i 1,8 milijardi evra doprinosi u BDP, ali onaj u Las Vegasu je 
propao, a planirani u Rio de Žaneiru nije nikad realizovan. 
pula / 13. jun 2010.

Iako su iz same kancelarije predsednice Vlade Hravtske Jadranke 
Kosor obavestili javnost o mogućoj gradnji Gugenhajm muzeja u 
Puli, iz njujorške centrale Fondacije Gugenhajm tu su vest dem-
antovali. Ostaje pitanje zašto je premijerka podržala izmišljeni 
projekat, i da li je i ona namerno obmanula građane ili su u 
Vladi zaboravili da provere istinitost navoda, piše „Novi list“. 
pula / 17. jun 2010.

U centru Beograda počela je kulturna akcija „Beogradizacija 
Beograda“ u okviru projekta za očuvanje identiteta i kulturnog 
nasleđa glavnog grada Srbije i promovisanja najboljih vrednosti 
koje Beograd ima i koju, uz pomoć donacije Naftne industrije 
Srbije organizuje Skupština grada. Projekat će trajati do kraja 
godine. 
Beograd / 31. jul 2010.

Stara čaršija postaje središte noćnog života. Barem 10 novih 
kafića i klubova otvoreno je u ovome periodu. Posle mnogo 
mračnih godina i nevidljive podele na makedonski i albanski 
deo grada, Čaršija pulsira tokom skopskih letnjih noći. 
Skoplje / avgust 2010.

Opština Čair predstavlja plan za novi „Trg Skenderbeg“ (u 
takozvanom albanskom delu grada). Za razliku od glavnog 
gradskog trga „Makedonija“, ovaj bi trebao da bude dvostruko 
veći, bez skulptura i drugih objekata koji bi se nametali u 
javnom prostoru. Odnos opštine prema građanima je dosta 
otvoren i transparentan. 
Skoplje / septembar 2010.

Ekipa kanala „Discovery“ boravi u Beogradu i snima emisiju o 
izgradnji mosta preko Ade Ciganlije koji će kada bude završen 
biti treći najviši most sa jednim pilonom u Evropi.
Beogad / novembar 2010.

Otpočela je izgradnja klasicističke Triumfalne kapije u centru 
grada. Iako je ovoga puta većina građana protiv ovoga projekta, 
ipak ne dešava se ništa što bi zaustavilo ovaj proces. 
Skoplje / novembar 2010.

Svetski fonda za zaštitu prirode (WWF) uputio je pismo UNESCO-u 
u kojem se traži reakcija ove organizacije zbog uticaja koje 
projekat hidrocentrala na Morači može imati na basen reke 
Tare i nacionalni park Durmitor. 
podgorica / 25. novembar 2010.

infraStruktura
jedna od retkih oblasti u kojoj su prisutne 
značajne javne investicije, ujedno je i poligon 
za provlačenje velikih količina novca

Novoizabrani gradonačelnik Dragan Đilas daje sledeću izjavu 
„Ako ova vlast bude trajala četiri godine, vidim Beograd sa 
završenim jednim mostom, rešenim infrastrukturnim prob-
lemima, boljim saobraćajem, kao svetao i čist grad.“ 
Beograd / 19. avgust 2008. 

Potpisan je sporazum sa „Energoprojektom“ o završetku „ 
Prokopa“, nove glavne železničke stanice u Beogradu za samo 
18 meseci. Izgradnja stanice je zvanično počela 1977. godine, 
nastavljena tokom 1990-ih i već skoro deset godina čeka se 
na njen završetak. 
Beograd / 17. oktobar 2008.

Otvaranje dela zaobilaznice oko Beograda, sa 18 godina 
zakašnjenja. 
Beograd / novembar 2008.

Počinje izgradnja mosta iznad Ade Ciganlije. To je prvi most koji 
se nakon 38 godina pravi u Beogradu. Izgradnja se finansira iz 
kredita Evropske banke za obnovu i razvoj. 
Beograd / 1. decembar 2008.

Počeli pregovori izmađu vlada Srbije i Kine o izgradnji novog 
mosta Zemun – Borča na Dunavu. Kineska vlada, preko kredita 
njihove Eksportne banke, finansiraće ovu izgradnju. Ovim se 
nameće stanje u kome će kineske građevinske firme dobiti 
punomoć za izgradnju, iako su srpske građevinske firme dovoljno 
stručne za taj posao. Most otvara mogućnost izgradnje novog 
dela grada na do sada poljoprivrednom zemljištu. 
Beograd / maj 2009.

Gradska skupština inicira ideju da se laki metro sistem, koji 
košta 450 miliona evra i koristi kanadsku tehnologiju, gradi 
kao javno-privatno partnerstvo. Ovaj sistem prevoza putnika, 
koji neki pre zovu „tramvaj“ nego metro, trebao bi da reši 
saobraćajne kolapse u gradu. (U međuvremenu zvanično se 
odustalo od ove ideje, tako da će umesto lakog verovatno biti 
građen klasični metro). 
Beograd / 30. jun 2009. 

Kosovska vlada dobija više budžetske autonomije i odlučuje 
se da investira u infrastrukturu. Do oktobra bi trebao da bude 
završen autoput Priština – Priština aerodrom sa šest traka, 
a do leta 2010. put od četiri trake Priština – Peć, nakon čega 
će se praviti putevi prema Tirani i Skoplju. 
priština / 02. septembar 2009. 

Grad Beograd najavljuje da kreće sa rekonsturkcijom najduže 
beogradske ulice, Bulevara kralja Aleksandara (bez objavljivanja 
projekta po kome se rekonstrukcija radi) i da će drvored platana 
– simbol ove ulice od 1920ih morati da bude posečen zbog 
lošeg zdravstvenog stanja drveća. 
Beograd / februar 2010.

Uprkos velikom protivljenju javnosti i objavljenim izveštajima 
Šumarskog fakulteta iz 2006. i 2008. godine da su platani u 
dobrom stanju, radnici Gradskog zelenila započinju seču platana. 
Za svega par dana uspevaju da iseku oko 230 velikih stabala. 
Beograd / 26. februar 2010.

Grad Beograd započinje akciju „Dar za Bulevar“ kojom treba 
prikupiti sredstva za novi drvored platana umesto starog 
posečenog, zbog toga što grad ne može da investira u sadnice. 
Građani i firme se pozivaju da „kupe“ jedno od 450 stabala koje 
bi posle sadnje imalo pločicu sa natpisom sponzora. 
Beograd / jun 2010.

U saradnji Fakulteta likovnih umetnosti i Železnica Srbije, uz 
podršku Skupštine grada, studenti ovog fakulteta će oslikati 
800 m2 perona stanice „Beograd centar“ u Prokopu, koja već 
godinama čeka na završetak. 
Beograd / jul 2010.

Gradska plaža zvanično je otvorena. Posle prvobitne ideje da 
se oživi leva obala Vardara, arhitektonski projekat za plažu je 
iskorišćen za drugu, inače dosta posećenu lokaciju na desnoj 
obali reke. 100.000 evra je potrošeno na malu, montažnu, 
drvenu platformu i tekstilnu pergolu. I pored svega mesto je 
lepo za relaksaciju. 
Skoplje / jun 2010.

Nakon 19 godina žičara koja spaja podnožje i vrh planine Srđ 
iznad Dubrovnika puštena je u promet. 
Dubrovnik / 10. jul 2010.

Otvorena su tri mesta za iznajmljivanje bicikala. Cena po satu je 
veoma niska i projekat je veoma uspešan. Samo posle mesec 
dana, zbog slabe kontrole, nehotice građana i loše gradske 
infrastrukture, većina bicikala je oštećena. Samo tri meseca 
ranije studenti arhitekture projektovali su gradske biciklističke 
staze i ponudili svoje projekte gradu kao poklon. 
Skoplje / avgust 2010.

Započela sadnja novih platana na Bulevaru kralja Aleksandra. 
Platani su dopremljeni iz Belgije nakon što je belgijska firma 
pobedila na tenderu za novih 483 sadnica. 
Beograd / oktobar 2010.

50 socijalno ugroženih porodica i institucija dobiće po 5 kubnih 
metara drva za ogrev od platana posečenih u Ulici kralja Aleksandra. 
Beograd / oktobar 2010.

Grad Beograd je objavio da planira pozajmicu još 90 miliona 
evra kredita od Evropske investicione banke za izgradnju 
pristupnih saobraćajnica ka mostu preko Ade Ciganlije raspirio 
je već postojeće sumnje da je taj ambiciozni projekat finan-
sijska rupa bez dna. Ovaj, sada već četvrti zajam uzet za 
ovaj projekat, ukazuje da je prvobitni budžet od 160 miliona 
evra bio pogrešno procenjen i da će za njegovu izgradnju biti 
pozajmljeno ukupno 290 miliona evra (bez kamata za koje 
treba dodati još 120 miliona). 
Beograd / novembar 2010.

Nastavak izgradnje železničke stanice „Prokop“ i Beogradskog 
železničkog čvora započetog 1977. biće prioriteti za finansiranje 
kreditima iz Rusije koji bi omogućili da se u posao izgradnje 
uključe i ruske kompanije. 
Beograd / novembar 2010.

Postavljanjem kamena-temeljca na mestu budućeg Mo-
sta prijateljstva Kine i Srbije, predsednik Srbije Boris Tadić i 
predsednik Stalnog komiteta Svekineskog narodnog kongresa 
Vu Banguo simbolično su otvorili gradilište novog mosta preko 
Dunava. Izgradnju ovog mosta kreditira kineska Eksport-import 
banka a izvođač projekta vrednog 170 miliona evra je kineska 
korporacija „China Roud and Bridge“. 
Beograd / novembar 2010.

legalizacija i zakonodaVStVo
u osnovi regulaciona sredstva koja 
deregulišu grad i društvo

Detaljni urbanistički plan centra grada (proveren i odobren 
za veoma kratko vreme) dozvoljava izgradnju nove crkve na 
glavnom gradskom trgu, kao i izgradnju na keju – koji je javno 
zemljište i potencijalna plavna zona. Opšte mišljenje je da „ova 
vlada stvarno ide napred“. 
Skoplje / 2008. 

Sastavlja se novi zakon za legalizaciju divlje gradnje. Arhitek-
tonska profesija je uznemirena. 
Skoplje / 2008.

Odobren je Generalni plan za grad Pulu. Po tom planu, bivša 
vojna zona Muzil tretira se kao zelena zona sa istorijski važnim 
objektima. 
pula / 11. jul 2008.

Zakon o golf terenima prolazi kroz ubrzanu proceduru sa ciljem 
da se ojača ekonomiju. Ovaj zakon proglašava golf uslugom 
od posebne važnosti za Hrvatsku i njime se omogućuje eks-
proprijacija 20% zemljišta potrebnog za budući teren. Takođe, 
25% celokupnog zemljišta terena može da se iskoristi kao 
građevinsko zemljište. Ovaj zakon je u neskladu sa Zakonom 
o privatnom vlasništvu, a u vezi sa regulacijom eksproprijacije. 
Zagreb / 18. decembar 2008.

Donet je Zakon o poljoprivrednom zemljištu: zakon dozvoljava 
da se promena namene poljoprivrednog zemljišta u golf teren 
uradi bez kompenzacije, čime se otvaraju brojne mogućnosti 
za manipulaciju. 
Zagreb / 18. decembar 2008.

Koliko je velika siva ekonomija? Zvanične cifre kažu da je 
44% ljudi nezaposleno, od čega je 60% između 25 i 35 godina 
starosti. Iako mnogi nisu prijavljeni kao zaposleni, oni imaju 
privremeni posao u porodičnom biznisu. 
priština / 2009.

Prikupljanje prihoda od poreza na imovinu u Prištini sve je 
uspešnije. Ko ne plati porez, ne može dobiti izvod iz matične 
knjige rođenih. 
priština / 2009.

Upravljanje zemljištem je do 2008. godine bilo pod nadležnošću 
UNMIKa, trenutno nema zakona koji to reguliše. 
priština / 2009.

Počinju da se otkrivaju velike izmene u vlasništvu – između 
pravnih lica, privatna lica, građana Kosova, građana Srbije... 
Mnoga nerešena pitanja moraju da se reše, počevši od proc-
esa restitucije nacionalizovanog zemljišta (1948. god.) čak i 
Balkanskih ratova, zahteva pravoslavne crkve, do ljudi koji su 
izgubili posao ili stan tokom Miloševićevog režima. 
priština / 2009.

Većina gradskog zemljišta je u vlasništvu opštine. Ona ne 
može da ga proda, ali može da ga kupi ili zameni. Počto su 
katastarske knjige su odnete u Srbiju, ljudi sami pokušavaju da 
srede svoja pravna dokumenta tamo gde je to moguće. Većina 
gradilišta se nalazi na privatnom zemljištu i zida se bez dozvole. 
priština / 2009.

Ekonomski kontekst za masivne građevinske investicije nastao 
je nakon nezavisnosti Kosova – kroz novac privatnika, kredita 
od banaka i međunarodnih donatorskih konferencija. Jedini 
problem jeste činjenica da je gradnja neplanirana. Zida se 
na hiljade nezakonitih objekata bez poštovanja standarda i 
bezbednostih regulativa. Uprkos investicijama, kvalitet života, 
se zapravo, smanjuje, sve je manje zelenih površina, manje 
mesta za parkiranje, manje tekuće vode. 
priština / 2009.

Građevinsku dozvolu veoma je teško dobiti. Potrebno je nabaviti 
mnogo dokumenata, a 2008. godine izdato je samo 60 dozvola. 
Zaposleni u opštini nerado izdaju dozvole i nisu motivisani. 
Ovakvo stanje samo podstiče nelegalnu gradnju. 
priština / 2009.

Strateški plan za razvoj Prištine do 2040. godine, koji su sačinila 
tri nemačka instituta 2001. godine zahteva jasnu podelu grada 
na tri zone. Danas je situacija na terenu toliko izmenjena da 
nijedna od ovih zona više ne odgovara postojećem planu, tako 
da ga je praktično nemoguće sprovesti. Sledstveno tome, prave 
se samo mikrourbani planovi bez ikakvog pregleda razvoja 
grada kao celine. 
priština / 2009.

Zelena akcija, Transparensi internešenel Hrvatska, GONG i 
Zelena Istra podneli su zvaničnu žalbu Ustavnom sudu Hrvatske 
protiv Zakona o golf terenima, navodeći da povređuje 10 
članaka Ustava. 
Zagreb / februar 2009.

300-tinjak stanovnika Posavskih sela, južno od Zagreba, 
svim dostupnim pravnim sredstvima otpočinje borbu za svojih 
127 hektara oranica – koje im država želi uništiti i dodeliti 
biznismenima. Pitaju se i zašto se, umesto njihovih parcela, 
za golfere ne uzme obližnje državno zemljište od 1200 hektara. 
Zagreb / 22. februar 2009.

Oko 500 članova „Mreže za restituciju u Srbiji“, udruženja 
građana čija je zemlja nacionalizovana, protestvuje ispred 
zgrade Vlade i zahteva da se Zakon o restituciji donese pre nego 
što se promeni Zakon o planiranju i izgradnji. Oni traže zaštitu 
zabrane prodaje njihove imovine nacionalizovane 1948. godine. 
Beograd / 31. mart 2009.

Ministarstvo za kapitalne investicije iznosi podatak da je kao 
rezultat neuspešnog zakonodavstva, nakon 2003. godine kada 
je donesen novi Zakon o planiranju i izgradnji, u Beogradu 
podignuto 50.000 novih bespravnih objekata. Prisustvo kredita 
za izgradnju samo je doprinelo nezakonitim investicijama. 
Beograd / april 2009.

Najavljena je posledna runda za legalizaciju bespravno podig-
nutih objekata, istovremeno gradonačenik u medijima objavljuje 
rat nelegalnoj gradnji, fokusirajući se na male objekte a ne na 
velike sumnjive zgrade. 
Beograd / jun 2009. 

Haos na tržištu poljoprivrednog zemljišta duž buduće zaobi-
laznice oko Beograda izazvan je očekivanim promenama namene 

zemljišta. Po urbanističkom planu poljoprivredno zemljište 
pretvara se u parcele za tehnološke parkove (planirano oko 
800 hektara). Očekuje se da će cena zemlje nakon promene 
namene biti četrdeset puta veća od sadašnje. 
Beograd / 18. jun 2009. 

Privremeni Zakon o postupanju i uslovima gradnje radi podsti-
canja ulaganja je stupio na snagu. On klijentima pojednostavljuje 
birokratske procedure i izostavlja neophodnost dozvole za 
lokaciju u procesu gradnje. Ovaj zakon biće važeći do kraja 
2010.godine. 
Zagreb / 18. jun 2009.

Uveden je novi „krizni porez“ na plate, penzije i dividende. 
pula / 31. jul 2009.

Ministar za zaštitu životne sredine i prostornog planiranja 
ohrabruje građane da sve nezakonito podignute građevine u 
Srbiji završe pre parlamentarnog donošenja novog Zakona o 
planiranju i izgradnji. Nakon toga će biti mnogo teže legalizovati, 
ali bi trebalo mnogo brže dobiti dozvolu za izgradnju. 
Beograd / 27. avgust 2009.

Srpsko Ministarstvo finansija najavilo je da će Zakon o restituciji, 
povraćaju ili nadoknadi za imovinu posedovanu pre 1948. godine 
biti gotov do kraja 2009. godine. 
Beograd / septembar 2009.

„Zakon o golfskim terenima prikriva 40 milijardi evra vrednu pljačku“ 
kaže u otvorenom pismu predsednici Hrvatske Jadranki Kosor, 
Ivan Zvonimir Čičak, predsednik Hrvatskog Helsinškog Odbora. 
Zagreb / februar 2010.

U protestu protiv „Zakona o golfu“ aktivisti igrali golf ispred 
Sabora Republike Hrvatske. 
Zagreb / maj 2010.

Državnog pravobranilaštvo i Ministarstvo kulture republike 
Hrvatske utvrdile da su u kontroverznom projektu HOTO grupe 
„Cvijetni prolaz“, protiv koga se podigla javnost, postojala 
zakonska odstupanja i da pokreću istragu. 
Zagreb / 18. jun 2010.

Pripremaju se izmene Zakona o planiranju i izgradnji koji je 
usvojen 2009. godine i koje se odnose na svojinske odnose i 
ubrzavanje procedura. Usled nepostojanja pravilnika o lokaci-
jskoj dozvoli i uredbe o konverziji prava korišćenja u pravo 
svojine za grad Beograd u Beogradu 4 meseca nije izdana ni 
jedna građevinska dozvola. 
Beograd / jul 2010.

Ustavni sud pronalazi neregularnosti u poslednjim promenama 
Detaljnog urbanistaičkog plana. Zahvaljujući apelu profesora 
Miroslava Grčeva, poslednji plan je poništen. I pored svega vlasti 
nije briga za odluku suda. Oni koriste moć kako bi nastavili 
sve započete radove. 
Skoplje / jul 2010.

U dogovoru sa MMF-om, Vlada Srbije donosi odluku (ali još ne 
i zakon) da poveća porez na imovinu, i to posebno na luksuzne 
stambene objekte, jahte i automobile. Lokalne samouprave su 
za ovo posebno zainteresovane jer bi se prihod ulivao u opštinski 
budžet. Međutim, oni koji bi plaćali porez na luksuz su revoltirani 
jer Srbija ovim uspostavlja najskuplji porez na imovinu od svih 
zemalja u regionu, dok opština prodaje građevinsko zemljište 
investitorima po cenama ispod tržišnih. 
Srbija / 13. jul 2010.

Najava Ministarstva uređenja prostora i zaštite životne sredine i 
JP „Morsko dobro“ da će vlasnicima nelegalnih vikendica na Adi 
Bojani ponuditi mogućnost legalizacije je skandalozna, pravno 
neutemeljena i predstavlja dokaz da nadležne institucije ne žele 
da konačno riješe problem nelagalne gradnje na toj lokaciji. 
podgorica / 28. jul 2010.

Javnim merenjem prolaza između zgrada i zaštitne ograde 
oko gradilišta ulazne rampe za projekat „Cvjetni prolaz“ ak-
tivisti „Prava na grad“ su pokazali da je prolaz nedozvoljenim 
pomeranjem ograde sužen na 75 cm, protivno svim propisima 
o ravnopravnosti pristupa i protivpožarnoj zaštiti. 
Zagreb / avgust 2010.

Vođenjem jedinstvenog registra u buduće će svaki kupac 
pre potpisivanja ugovora o kupovini stana moći da proveri 
ko je investitor. Pretpostavka je da će ovaj postupak, donet 
republičkom uredbom o kriterijumima za određivanje ponuđača 
koji mogu učestvovati u realizaciji gradnje, sprečiti mnogobrojne 
slučejeve kupovine već više puta prodatog stana.
Srbija / 24. avgust 2010.

Predloženi Urbanistički plan uređenja koji bi Srđ pretvorio 
u golf igralište sa turističkim naseljem odbijen na Županiji 
zbog neusaglašenosti sa Županijskim urbanističkim planom 
premašivši daleko parametre koji uređuju izgrađenost. 
Dubrovnik / septembar 2010.

Pod maskom „Zakona o golfskim igralištima“, i ukoliko Vlada 
usvoji predlog mišljenja Zadarske županije da je projekt golf 
terena „Baštijunski brig“ kod Vranskog jezera od interesa za 
državu, zemlja koja pripada lokalnom stanovništvu, a koja je 
u obuhvatu projekta biće oduzeta u korist investitora. Time 
nadležne vlasti prelaze preko Zakona o opštem upravnom 
postupku, Zakona o prostornom uređenju i gradnji, Zakona 
o zaštiti okoline, Arhuške konvencije, prava na pristup infor-
macijama, prava na učestvovanje građana u donošenju odluka 
i prava na pristup pravosuđu. 
Vransko jezero-Zadar / novembar 2010.

Jutarnji list objavljuje vest da USKOK (Ured za suzbijanje ko-
rupcije i organiziranog kriminaliteta) od septembra vrši posebnu 
istragu o promenama prostornih planova mimo zakonske 
procedure kojima je Zagrebačka vlada išla na ruku privatnim 
investitorima a na uštrb javnog interesa. 
Zagreb / novembar 2010. 

uloga profeSije
arhitekte i urbanisti, relativno nemoćni 
akteri u surovoj ekonomiji zasnovanoj 
na proizvodnji nekretnina. da li su 
neinstitucionalne grupe sa margina profesije 
njena preostala savest?

Nagrade na arhitektonskim konkursima su veoma velike i 
arhitekte su uposlene. Časopis „Kapital“ otkriva ko zarađuje. 
Dnevnica člana žirija je dva puta veća od mesečne plate profesora 
na Arhitektonskom fakultetu. 
Skoplje / jun 2008.

Deset asistenata sa Arhitektonskog fakultetu u Podgorici 
dalo je kolektivnu ostavku zbog neslaganja i nemogućnosti 
dijaloga sa dekanom. Grupu čine neki od najboljih lokalnih 
mladih arhitekata, oni pripadaju prvoj generaciji predavača 
na fakultetu, koji je osnovan 2002. godine. 
podgorica / 18. jun 2008.

Izlazi privatni mesečnik „Kvart“, časopis za arhitekturu, dizajn 
i lifestajl. Trenutno jedini časopis o arhitekturi koji redovno 
izlazi u Srbiji. 
Beograd / septembar 2008.

Beogradski Zavoda za urbanizam postavio je novu direktorku 
nakon 9 meseci razmatranja rezultata državnih izbora, trenutak 
se poklopio sa početkom svetske ekonomske krize. Na kraju 
godine planeri „ne proizvode“ nove građevinske lokacije. 
Beograd / oktobar 2008.

„Platforma 9,81 - Institut za istraživanje u arhitekturi“ inicira 
privremeni „Društveni centar Kino Mosor“, u napuštenom i 
praznom bioskopu. Bioskop se koristi za kulturne priredbe i 
za potrebe lokalne zajednice ovog dela Zagreba. 
Zagreb / 3. oktobar 2008.

„Operacija:grad“ i konferencija „Neoliberalni front: urbane borbe 
u post-socijalističkim društvima“ dovode u pitanje prostorne i 
društvene promene savremenog grada. Konferencija se održava 
u novootvorenom „Društvenom centru kino Mosor“. 
Zagreb / 22. novembar – 7. decembar 2008.

Projekat SIRP koji je pokrenula agencija UN Habitat u Srbiji 
završava sa 570 novih stanova izgrađenih za zbrinjavanje 
izbeglica u sedam odabranim gradovima u Srbiji. Osnovana 
je „Agencija za stambeno zbrinjavanje“, a novi projekat SILD 
trebao bi da započne 2009. godine, sa fokusom na pružanje 
podrške integralnom urbanom razvoju, sa posebnim naglaskom 
na devastirana susedstva. 
Beograd / decembar 2008.

Zakon ne reguliše arhitekturu kao profesiju. Od 1991-92. 
godine ne postoji licenca za arhitekte pojedince, ali firme (npr. 
supermarketi) mogu dobiti licencu kao arhitektonska firma. 
Istovremeno četiri različita ministarstva imaju svoje sopstveno 
građevinsko odeljenje. 
priština / 2009.

Arhitektonski fakultet u Prištini nema departman za urbanističko 
planiranje, grad je bez urbanih planera, koji bi predstavljali 
osnovnu komponentu za bilo kakvu javnu raspravu. 
priština / 2009.

Odbor za akreditaciju reforme obrazovanja odobrava Arhitek-
tonskom fakultetu izdavanje diploma samo za nivo osnovnih 
studija, da bi dobili diplomu mastera, studenti moraju da idu 
u inostranstvo. Privatne škole se akredituju kao koledži, i time 
ne zadovoljavaju univerzitetski standard. Nema programa za 
doktorske studije. 
priština / 2009.

Diskusija na Arhitektonskom fakultetu o predlogu urbanističkog 
rešenja za „Luku Beograd“, Daniela Libeskinda. Glavno pitanje 
je, kako očuvati javni interes na atraktivnom građevinskom 
zemljištu koje je u privatnom vlasništvu, od čega je 50% 
površine planirano za javni park? 
Beograd / februar 2009.

Još jedna serija promena u zagrebačkom Generalnom 
urbanističkom planu i Prostornom planu koji će se, umesto 
da regulišu, prilagođavati potrebama investitora tokom gradnje 
nekih delova grada. 
Zagreb / 16. mart 2009.

Nekoliko stotina studenata arhitekture i građana Skoplja, 
okupljnih preko Facebooka, organizuje „Prvi arhitektonski 
ustanak“. Nezadovoljni idejom za izgradnju nove pravoslavne 
crkve na glavnom gradskom trgu, na mestu koje je „u potpunoj 
suprotnosti sa logikom urbanističkog planiranja“, organizuju 
ovo javno okupljanje. Na trgu ih dočekuje i napada gomila 
pravoslavnih „vernika“ koje je (u svrhu kontraprotestu protiv 
„homoseksualaca i ateista“) preko televizije mobilisao lokalni 
televizijski voditelj. 
Skoplje / 28. mart 2009.

Skopje2803.blogspot sakuplja i predstavlja fragmente javne dis-
kusije koju je pokrenuo protest studentska arhitekture u Skoplju. 
Skoplje / 29. mart 2009.

Nevladina organizacija „Expeditio“, u saradnji sa Arhitektonskim 
fakultetom u Podgorici, a na poziv opštine Kotor pravi studiju 
oblasti Kostanjice. Ovo je prvi projekat koji u razmatranje 
ne uzima samo  graditeljsko nasleđe, već i pejzaž. Projekat 
podržavaju crnogorsko Ministarstvo za turizam i zaštitu prirodne 
okoline i Fond braće Rokefeler. 
Boka Kotorska / 29. mart 2009.

„Prva arhi brigada“ izjavljuje: „Mi smo Prva arhibrigada, spontano 
okupljena grupa studenata arhitekture i građana (...). Mi ne 
možemo, i ne želimo da zatvorimo oči pred činjenicom da se u 
našem gradu prostorno planiranje i (novo) izgradnja obavlja na 
potpuno pogrešan način, koji vodi uništavanju centra grada.“ 
Skoplje / 31. mart 2009.

Tokom „4. Beogradske internacionalne nedelje arhitekture“ 
(BINA) preko 100 ljudi učestvuje u noćnoj turi kroz arhitekturu 

beogradske moderne koju vodi Ivan Kucina. 
Beograd / jun 2009.

Međunarodni skup „Forum Skoplje“ organizovan je na temu 
„Postšok postmodernizma“, sa ciljem da pokrene reviziju i 
kritičku analizu nedavno održanih urbanističkih odluka u gradu. 
Niko od pozvanih predstavnika zvanične vlasti se nije pojavio. 
Skoplje / 8-14. jun 2009.

Tokom BINAe raspravlja se na temu „Šta sa Novim Beogradom?“. 
Ovim se nastavlja gotovo osam godina duga diskusija na temu 
kako revitalizovati velike modernističke stambene blokove. 
Beograd / 4. jul 2009.

„Građanska inicijativa za Muzil“, u saradnji sa grupom arhitekata, 
dokumentuje teren i zgrade bivše vojne kasarne Muzil. 
pula / 3 – 14. avgust 2009.

Godinu dana nakon što je gradska vlast ustanovljena i postavljen 
gradonačelnik, mesto gradskog arhitekte i gradskog menadžera 
i dalje su upražnjena. 
Beograd / avgust 2009.

Konferencija Postkapitalistički grad se održava u bivšoj kasarni 
Muzil. Formirana je međunarodna grupa kako bi sastavila 
„Deklaraciju o komunalu“ zemljištu koje nije ni državno ni 
privatno. 
pula / 16. avgust 2009.

Četiri godine od početka protesta protiv devastacije Cvjetnog trga 
profesionalna udruženja arhitektata grada Zagreba i Hrvatske 
izašla su sa saopštenjem u kome osuđuju projekat „Cvjetni 
prolaz“ i pozivaju da se preispita odgovornost za projekat. 
Zagreb / februar 2010.

Središte glavnog gradskog trga orgađeno je velikim belim 
panelima tako da megalomanska fontana sa statuom Alek-
sandra Makedonskog može da počne sa gradnjom. Prva arhi 
brigada shvata ovaj seting kao odličanu gradsku galeriju i 
organizuje studenstku izložbu gde svi prolaznici mogu da vide 
radove posvećene Skoplju i njegovoj trenutnoj arhitektonskoj 
i urbanističkoj situaciji. Izložba je postavljena na godišnjicu 
„Prvog arhitektonskog ustanka“. 
Skoplje / 28. mart 2010.

Iz štampe izlazi časopis „DOMA“ (kuća), dvogodišnjak za 
arhitekturu, medije i kulturne studije. Publikacija naglašava 
preklapanje prošlosti i budućnosti, i savremene interdisciplinarne 
dijaloge koji kritički preispituju nacionalne i internacionalne 
kulturne paradigme. 
Skoplje / maj 2010.

Forum Skoplje, međunarodna javna debata o savremenoj arhi-
tekturi, ove godine se bavi temom „Skoplje - grad solidarnosti“. 
Skoplje, kao „grad solidarnosti“ tokom sredine i kasnih 1960-ih, 
postao je poslednjih nekoliko godina „grad nasilnosti“. A Forum 
se bavi rasčlanjivanjem složenog odnosa ideologije, politike 
i etike kroz ili preko odnosa (likovne) umetnosti poručene od 
države i javnog otvorenog prostora. 
Skopje / 24-28. maj 2010.

Posle 20 godina raspisan je prvi internacionalni arhitektonsko-
urbanistički konkurs u Beogradu i Srbiji za projekat Naučnog 
kampusa u bloku 39 na Novom Beogradu. 
Beograd / oktobar 2010.

Makedonski arhitektonski projekat po prvi put je predsatvljen u 
popularnom časopisu „Arch Daily“. Autori predstavljene zgrade 
vinarije su Aleksandar Radevski i Viktorija Stavrik. 
Skoplje / oktobar 2010.

nekretnine
među najdinamičnijim, pokretačkim 
snagama koje utiču na ekonomski rast u 
mnogim zemljama u regionu.

Prema procenama Ekonomskog instituta, 40% nepokretnosti 
kojima upravlja Vojska predstavlja viškove i njena ukupna 
vrednost je 955.000.000 evra. Mogući prihod od vojnog zemljišta 
i objekata u Srbiji je 780.000.000 evra, što je 16.000.000 evra 
manje nego što je potrebno za izgradnju nedostajućih 13.400 
stanova i za popravku oko 7.500 postojećih. 
Srbija / 2. februar 2006.

Vlada Srbije je usvojila Master plan kojim se predviđa da 447 
vojnih kompleksa (4.870 hektara zemljišta i 2.196 objekata) 
bude prodato javnim nadmetanjem ili ustupljeno lokalnim 
samoupravama i javnim preduzećima uz nadoknadu ili razmenu 
imovine u vidu stanova, ali isključivo po tržišnim kriterijumima. 
Rok za sprovođenje plana je kraj 2010. godine. U najvećem broju 
slučajeva opštine nemaju novac u budžetu ili stambeni fond, 
koji bi mogli upotrebiti u razmeni nepokretnosti
Srbija / 22. jun 2006.

Od proglašavanja nezavisnosti vrednost nekretnina u Podgorici 
skočila je za 70%. 
podgorica / 2008.

Iseljavaje mladih iz roditeljskih stanova i trend smanjivanja 
porodica počinje značajno da utiče na tržište nekretnina. 
priština / 2008.

Otkazan je javni tendera za transformaciju nekadašnje kasarne 
Morača na atraktivnoj lokaciji u blizini podgoričkog glavnog trga. 
Investitori, među kojima i mađarski Trigranit, povukli su se zbog 
visokih cena zemljišta. Lokacija je namenjena za 250 miliona 
evra vredan „Millenium City“ centar sa višefunkcionalnom 
dvoranom za kongresni turizam i druge prigode, hotel visoke 
kategorije, tržni centar, poslovni prostor, 1800 parking mesta 
i zelene površine. 
podgorica / 5. jun 2008.

Istarska županijs usvojila je izmene i dopune prostornog plana 
po kojima se bivša kasarna Muzil usklađuje sa konceptom 
firme „Brijuni Rivijera“, a na Muzilu se planira izgradnja golf 
terena sa 9 i 18 rupa. 
pula / 8. jul 2008.

Srpska kompanija „Delta“ otvara prvi „Delta City“ tržni centar u 
Podgorici, u koji je investirano 60 miliona evra. Ukupna površina 
tržnog centra je 48.000 m2, sa bruto površinom za izdavanje 
od 24.000 m2. Na otvaranju su prisutni premijeri Srbije, Crne 
Gore i Republike Srpske, gradonačelnici Ljubljane i Skoplja i 
brojni drugi gosti. 
podgorica / 1. oktobar 2008.

Ne poštujući urbanistički plan, pokrenuta je inicijativa da se 
izgradi pedesetospratnica. Izgradiće je unija investitora od kojih 
će svaki, jedna za drugim, napraviti po pet spratova. Veoma je 
upitna odluka opštine da izda dozvolu za gradnju, s obzirom 
da grad ima ograničenja u snabdevanju vodom i nedostatak 
električne energije. 
priština / novembar 2008.

Nakon perioda visokih cena nekretnina, prodaja stanova se 
dramatično smanjila (po nekim procenama i do 90%). Iako se 
očekuje dalji porast krize, očekivani pad cena stanova sveo 
se na samo 10-ak procenata. 
Beograd / jesen 2008 – proleće 2009.

Službeno završena rukomentna dvorana „Arena“ u Laništu, 
jedan od velikih gradskih projekata napravljen po modelu 
javno-privatnog partnersta, a izgrađen posebno za Svetski 
turnir u rukometu 2009. godine, kome je domaćin bila Hrvatska. 
Zagreb / 15. decembar 2008.

Kamate na bankovne kredite za kupovinu stanova su nera-
zumno visoke, i nisu fiksne – uglavnom ih kontroliše kartel 
stranih banaka. 
Beograd / 2009.

Cena kvadratnog metra u centru grada varira od 800 do 1200 
evra po m2. 
priština / 2009.

Pre pet godina u ulici Redžep Luci bio je samo jedan kafe, 
sada ih ima 17. Tokom poslednje dve godine u centru Prištine 
instalirano je 550 espreso mašina, što je oko 20.000 kilograma 
kafe mesečno. 
priština / leto 2009.

Neobično je da su još uvek veoma ograničeni fondovi dostupni 
za izgradnju i da jedva da može da se dobije kreditna podrška od 
banaka. Veći deo izgradnje se obavlja kroz razmenu materijala, 
i plaćanje u stanovima. 
priština / 2009.

Slovenačka kompanija Lesna gradi „Kalabriju“, novo naselje 
od 6000 m2, bez škola ili zabavišta. 
priština / 2009.

Građevinski projekti iza stare železničke stanice – hotel i 
tržni centar – prisiljeni su da čekaju bolja vremena usled 
ekonomske krize. 
Skoplje / 2009.

Nakon nekoliko godina čekanja na placu preko puta Narodne 
banke trenutno se gradi grčki tržni centar Vero, koji je trenutno 
najveći tržni centar u Skoplju (42.000 m2). 
Skoplje / 2009.

Zemljište bivše kasarne, u blizini nove Američke ambasade, 
biće prodato za privatnu stambenu izgradnju. Ova promena 
namene zemljišta rezultat je NATO procedura koji zahtevaju 
da se vojne strukture isele iz gradova. Ovo prodručje prvobitno 
je bilo planirano za novo gradsko naselje od 60.000 ljudi, koje 
bi izgradio grad. 
Skoplje / 2009. 

Gradonačelnik je zabrinut za budućnost „Millenium City“ 
centra na zemljištu koje je pripadalo vojsci. Za ovu lokaciju 
nema investitora, a u međuvremenu grad počinje sa rušenjem 
starih zgrada kasarne, iz 1905. godine i vremena Kraljevine 
Crne Gore. Nikoga ne zanima vizija. 
podgorica / 6. mart 2009.

U Sjedinjenim američkim državama trebalo je da prođu decenije 
da bi tržni centri postali glavna mesta društvenog života. Priština 
bi u sledeće tri godine trebala da ima 18 mega prodavnica. 
Benzinske pumpe takođe postaju atraktivne – svojevrsni 
društveni centri sa, naprimer, bazenima. Wu-Tang Clan održava 
koncert na benzinskoj pumpi na putu za Uroševac. 
priština / leto 2009.

U Beogradu se održava 25. „Univerzijada“. Stanovi za atletičare 
u naselju „Belleville“, napravljeni za prodaju (cena 1800 evra 
/ m2 ) još nisu prodati. 
Beograd / 1-14. jul 2009.

Najprestižnija državnu nagradu za arhitekturu dobio je projekat 
„Porto Montenegro“ kojim se Crna Gora predstavila na Arhitek-
tonskom bijenalu u Veneciji 2008. godine. Predlog promoviše 
luksuznu marinu i obalsko naselje koje se trenutno gradi u 
Tivtu, u Boki Kotorskoj. Od 118 godina starog Arsenala na ovoj 
lokaciji (koju je 2006. godine kupio jedan kanadski biznismen) 
sačuvana je samo jedna stara zgrada. 
Boka Kotorska / 13. jul 2009.

Ministar za životnu sredinu i prostorno planiranje Oliver Dulić 
izjavljuje da „vojsci trebaju stanovi, državi treba građevinsko 
zemljište“ te je u pripremi set podzakonskih akata koji bi 
omogućili eventualno pretvaranje vojnog zemljišta u građevinsko. 
Predviđenu izgradnju od 10.000 do 12.000 stambenih jedinica 
subvencionisala bi država. 
Srbija / 10. decembar 2009.

U susret skorom ukidanju vojne obaveze i prelaza na profe-
sionalnu vojsku, višak vojnih kapaciteta trebalo bi prenameniti 
u neke nove sadržaje ili sagraditi nove prostore. U skladu sa 
tim ministri odbrane i životne sredine, Dragan Šutanovac i 
Oliver Dulić su najavili izgradnju 5.000 jeftinih stanova na 
mestu kasarne „4. juli“ u Voždovcu. Gradiće se posredstvom 
Republičke građevinske direkcij. 
Beograd / mart 2010.

Direkcija za imovinu raspisala je oglas za prodaju nekretnina 
Vojske u više gradova Srbije. Reč je o 20 objekata, poslovnih 
prostora, u Beogradu, Novom Sadu, Zrenjaninu i Valjevu, Pirotu, 
Surdulici i Negotinu. Rok za podnošenje ponuda je 15 dana od 
dana objavljivanja oglasa. 
Srbija / 5. mart 2010.

Za poslednje četiri godine prodato je ili razmenjeno sa lokalnim 
samoupravama samo 19 vojnih kompleksa od ukupno 450 
predviđenih. Njihova naplaćena vrednost iznosi više od 550 
miliona dinara, a u razmeni je pribavljeno 14 stanova, a u 
planu je još 20. Po izjavama vojnih čelnika, novac prikupljen 
na ovaj način ulaže se u podizanje standarda pripadnika vojske. 
Srbija / 10. maj 2010. god. 

Iz Vlade Srbije najavljeno je da će se uskoro ubrzati i pojednostavi 
postupak prodaje vojne imovine i lokalnim samoupravama biti 
omogućeni duži rokovi za izmirenje obaveza za kupljenu imovinu. 
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cementov HorosKoP
OVAN 
Čuvajte se rupa u zakonu, osim ako ne 
kupujtete bioskope.

BIK
Čuvajte se blatnjavih rupa na parkingu, 
koji ćete svakako platiti. 

BliZanci
Danas ne verujte medijima, osim Ce-
mentu.

RAK
Bulevar Evrope danas vam nije tako 
blizu kao što govore.

LAV
Pazite da ne zalutate na 170ha vojne 
imovine.

Devica
Danas će vam neko ponuditi dvostruko 
prodati stan.

vaga
Čuvajte se da ne prođete kao Zvezda film.

ŠKorPiJa
Pazite gde parkirate. Ili vam predstoji 
kraći put do Filipa Višnjića 47.

strelac
Pogodan period za samo-organi-
zovanje vašeg kraja, protiv agresivnih 
urbanističkih planova.

Jarac
Danas ne praktikujte fizičke aktivnosti, 
posebno ne na klizalištu na rukmentnom 
igralištu u Dunavskom parku, slomiće 
vam nogu.

voDoliJa
Ako ste stanovnik Podgrađa, nemojte 
pristajati na sumnjive predloge o selidbi. 

riBe
Ovoga meseca povoljni su uslovi da 
legalizujete kuću, osim ako je ispod 
dalekovoda.

Postupak još uvek nije u primeni, niti su rokovi određeni. 
Srbija / 4. jun 2010. god.

Sumnja se da je kompanija „Zavala invest“ iz Budve u cilju 
dobijanja kredita, suprotno zakonu stavila pod hipoteku blizu 
6.500 m2 zemljišta na poluostruvu Zavala nad kojim ima samo 
pravo korišćenja, a svojina su države Crne Gore. Hipoteka je 
tražena za dobijanje dva kredita: 5 miliona i 14.5 miliona evra. 
podgorica-Budva / 7. jun 2010

Usvojen je Zakon o podsticanju građevinske industrije Srbije 
u uslovima ekonomske krize. Akt predviđa da Vlada Srbije, 
na predlog nadležnog organa lokalnih samouprava utvrđuje 
listu projekata za izgradnju i rekonstrukciju, koji se u celosti 
ili delimično finansiraju iz republičkog budžeta. Član saveta za 
borbu protiv korupcije kaže da će zakon omogućiti korupciju 
i protekciju, pošto se ne bazira na tenderu već direktnom 
prijavom kod nadležnog ministarstva.
Srbija / 1. jul 2010.

HYPO banka hrvatska odobrila je HOTO grupi još 27 miliona evra 
kredita radi završetka kontroverznog projekta „Cvjetni prolaz“, 
protiv koga građani protestvuju već godinama. 
Zagreb / septembar 2010.

HOTO grupa objavila početak prodaje stanova u kompleksu 
„Cvjetni prolaz“ i da je već 90% prostora u delu kompleksa koji 
je tržni centar unapred iznajmljeno. Na prodaji je ukupno 56 
stanova, od čega 46 veličine od 65 do 230 m2, a najluksuznijih 
pet dvoetažnih penthausa od 300 do 435 m2, koje je investitor 
Horvatinčić nazvao „zagrebačkim kristalima”, na samom je vrhu 
građevine. Cena će se kretati od 5.000 - 8.5000 evra / m2. 
Zagreb / 14. oktobar 2010.

proStor za GraĐaNE
polako ali sigurno profiliše se protivteža i 
pritisak na privilegovanu dominaciju nad 
određenim gradskim prostorima

U nedostatku valjanog planiranja, poboljšanje gradskog prostora 
otpočinju sami građani. Da bi spečili parkiranje na trotoarima 
oni počinju da sade drveće. Ljudi sve više znaju, imaju više 
referenci, putuju više i žele da se njihova sredina poboljša. 
priština / 2008.

Osnovano Udruženje građana „Hiljadu oštećenih“ koje čine 
kupci nekretnina od firmi „Stankom“ i „Delta legal“ na lokaciji 
„Filmski grad“, sa ciljem poboljšanja svoje pozicije ali i ostalih 
kupaca nekretnina u Srbiji. Posle višegodišnjeg čekanja njihovi 
stanovi nisi završeni a obe firme su blokirane. 
Beograd / jun 2008.

Sukob stanara Voždovca sa supermarketom „Vero“ u izgradnji, 
koji im oduzima parking. Građani su zapalili građevinske mašine. 
Beograd / jul 2008.

Nekoliko nevladinih organizacija podnelo je žalbu na studiju 
lokacije za Vrmac iznad Kotora. Ova austrougarska tvrđava 
će biti pretvorena u hotelski kompleks. Tvrđava se graniči sa 
zonom kulturnog nasleđa koju štiti UNESCO. 
Boka Kotorska / 3. septembar 2008.

Nakon tri godine borbe protiv promene namene lokalnog parka 
u gradilište, građani oko „Petog parka“ su uspeli da zaustave 
zidare. Novost o „pobedi“ građana odvlači pažnju javnosti, 
dok, u pozadini, sudski sporovi oko Petog parka tek počinju. 
Beograd / oktobar 2008.

HOTO grupa započinje sa rušenjem zgrada na Cvijetnom trgu 
da bi se na tom mestu izgradio „Cvjetni prolaz“. Uprkos gotovo 
četvorogodišnjoj borbi građanskih grupa i aktivnosti javnosti da 
bi se ukazalo na korupciju i neregularnosti, uprkos peticiji koju 
je potpisalo više od pedeset hiljada građana Zagreba, projekat 
je dobio zeleno svetlo. Jedini pozitivni ishod je da se javnost 
mnogo bolje upoznala sa urbanističkim pitanjima, koja su sada 
postala od značaja za javnost a ne samo stručne krugove. 
Zagreb / 11. oktobar 2008.

Više od 500 građana učestvuje u protestnoj šetnji oko Gradske 
skupštine zahtevajući povlačenje dozvole za izgradnju rampe 
za podzemnu garažu projekta „Cvjetni prolaz“, kojim bi se 
omogućio povratak saobraćaja u pešačku zonu. Oni traže 
i poništenje izmena GUP-a iz 2007. kojim se išlo na ruku 
investitoru – HOTO grupi. 
Zagreb / 13. novembar 2008. 

Građanske inicijative počinju da se pomaljaju u Prištini. One su 
još uvek ad hok i tipa ne-u-mom-dvorištu. U jednom slučaju 
čitavo susedstvo ustaje protiv izgradnje višespratnice. To 
je mini-revolucija, ali još uvek veoma slaba, zbog ogromne 
moći investitora. 
priština / 2009.

„Centar za održivi urbanistički razvoj - Expeditio“ podnosi molbu 
da se zaustavi rušenje bivšeg sedišta „Jugooceanije“ u Kotoru, 
izuzetan primer arhitekture jugoslovenskog modernizma iz 
1967. godine, koji bi trebalo zaštititi kao kulturnu baštinu. Na 
njenom mestu trebao bi da se podigne veliki turistički objekat. 
Boka Kotorska / 19. januar 2009.

Građani i nevladine organizacije pokreću veliku kampanju i 
peticiju za poništavanje Studije lokacije i Strateške ekološke 
procene za ostrvo Svetog Marka u Boki Kotorskoj. Umesto 
skromnih koliba „Kluba Mediteraneo“, novi plan predviđa velike 
turističke kapacitete i povećanje samog ostrva – cementiranjem 
zone od preko 100.000 m2. 
Boka Kotorska / 20. januar 2009.

Oformljena je „Građanska inicijativa za Muzil“ (da bi se su-
protstavila izgradnji ekskluzivnog golf terena na zemljlištu 
bivše kasarne) i održana je njena prva javna sednica. Iz štampe 
izlaze novine „Otvoreni Muzil“. Zahtev za stalni javni pristup ovoj 

bivšoj vojnoj zoni poslat je gradu, županiji i vladi. 
pula / 23. januar 2009.

Ivan Jakovčić, istarski župan, kaže: „Sama činjenica da se na 
Muzilu planira niz društvenih sadržaja opovrgava insinuacije 
da zagovaramo turistički resort zatvorenog tipa. Otvoren sam 
za sve ideje, ali ne mogu prihvatiti isključivost onih koji su 
na dobro plaćenim pozicijama, a pokušavaju sprečiti svaki 
privredni projekt.“ 
pula / 26. janur 2009.

Predstavljeni su planovi za uvećavanje turističkih kapaciteta 
i novi put kroz UNESCO-m zaštićenu zonu Kostanjica u Boki 
Kotorskoj. Vlasnici vinograda, koji su tu danas nalaze, započinju 
proces pretvaranja ove zone u profitabilnu lokaciju za izgradnju 
nekretnina. Kao rezultat ovog i brojnih drugih planova za gradnju, 
Boka Kotorska rizikuje da bude skinuta sa UNESCO-ve liste 
svetske kulturne i prirodne baštine. 
Boka Kotorska / 6. februar 2009.

Grad Pula i Istarska županija šalju zahtev hrvatskoj vladi za 
stalan dnevni pristup građanstva bivšoj vojnoj zoni Muzil. 
pula / 12. februar 2009.

„Pravo na grad” kroz akciju „Kulmerovi dvori“ privlači pažnju 
na neregularnosti vezane za izgradnju u zaštićenim zonama. 
Ovu lokaciju, u zelenoj zoni obronaka Medvednice, najbogatiji 
hrvastki biznismen Todorić registrovao je kao hotel premda je od 
početka služila samo kao porodična rezidencija za stanovanje. 
Javna namena objekta bila je, međutim, jedini uslov pod kojim 
je Todorić uopšte mogao početi rekonstrukciju ruševnog objekta 
grofovske porodice Kulmer iz 15. veka. 
Zagreb / 27. februar 2009.

Skupština grada i Istarska županija organizuju šetnju građana 
Pule kroz bivšu vojnu zonu Muzil. Organizovano je 11 autobusa 
koji prevoze građane. Građanska inicijativa za Muzil izjavljuje: 
„Proces otvaranja Muzila je započeo i više ga niko ne može 
biti zaustaviti.“ 
pula / 8. mart 2009.

„Forum Zagreb“ i panel diskusija „Šta se dešava sa našim 
trgovima?“, prva u nizu javnih rasprava o gorućim urbanističkim 
pitanjima u Zagrebu i Hrvatskoj, okupila je profesionalce i zain-
teresovanu publiku, kao i neke od kandidata za lokalne izbore. 
Zagreb / 16. mart 2009.

Početak akcije „Mutna“. Aktivisti udruženja „Pravo na grad” 
i Zelena vrše promotivnu akciju za novi brend vrhunske 
zagrebačke vode „Mutna“, tako što dele (blatom zamućene) 
boce vode onima koji ulaze u gradsku Skupštinu. Mutnom.com 
okuplja novosti vezane za korupciju u Zagrebu. 
Zagreb / 31. mart 2009.

Na dan otvaranja šoping centra „Ušće“ na zgradi i oko nje 
pojavili su se natpisi „Želim – Pravo na grad“. Ovaj, najveći 
tržnog centra na Balkanu, lociran je na diskutabilno dobijenoj 
lokaciji u Bloku 16 na Novom Beogradu, tik do solitera bivšeg 
Centralong komiteta Saveza Komunista Jugoslavije. 
Beograd / 31. mart 2009.

Visoka ograda, za privremenu prilaz kamiona gradilištu, sprečava 
pogled na popularni potez sa kafićima pored Vardara i izazivaa 
proteste kafedžija i njihovih mušterija. Kao rezultat, postavlja se 
prozirna ograda, dok će vozila još neko vreme zauzimati obalu. 
Skoplje / proleće 2009.

Tri meseca pred otvranje „Univerzijade“, gradski sekretarijat 
za inspekcijske poslove odlučuje da izmesti romsko naselje 
pored sportskog sela „Belleville“, privatnog stambenog naselja 
namenjenog za kasniju prodaju. 2. aprila uveče stanovnici 
naselja dobijaju nalog za iseljenje u roku od 15 dana, 3. aprila 
buldožeri ruše 40 potleušica. Organizovan je niz javnih protesta, 
i pritisak javnosti sprečava potpuno uništenje naselja. Srbija 
ove godine predsedava  „Dekadom Roma“, a rešavanje njihovog 
stambenog pitanja je jedan od prioriteta. 
Beograd / april 2009.

Protest pod nazivom „Trg Slobode“, na Trgu Makedonija, organi-
zovalo je 30 nevladinih organizacija. Prema rečima organizatora, 
reč je o odbrani prava na slobodu govora o urbanom razvoju. 
Neke od poruka na transparentima: „Metropola! Ne Nekropola!“, 
„Pravo na Skoplje“ i „Da, i mi možemo!“ 
Skoplje / 11. april 2009.

Skupština Pule organizuje drugu turu za posetu nekadašnjoj 
vojnoj zoni Muzil, za koju su potrebne rezervacije. Pravila 
ponašanja tokom šetnje su striktnija nego tokom prve posete. 
pula / 15. april 2009.

Zemunci, koji pokušavaju da se bore protiv promene namene 
parka u parking, obraćaju se Inicijativi „Peti park“ za pomoć 
i savet. Različite lokalne inicijative u gradu počinju da se 
međusobno savetuju, razmenjuju iskustva i znanje. 
Beograd / maj 2009.

„Pravo na grad“ i akcija u Varšavskoj ulici. Simulacija radova 
na otvaranju ulaza u podzemnu garažu „Cvijetnog prolaza“. Cilj 
je pokazati ne samo količinu buke i prašine koja će se stvoriti 
tokom izgradnje, već i koliki deo pešačke zone će biti izgubljen 
na uštrb ulaza u garažu. 
Zagreb / 10. maj 2009.

Dvadeset ogromnih reklamnih panoa za vodu „Mutna“ uništeno 
je i prefarbano preko noći. Ovim panoima se pokušalo ukazati 
na mutne readnje u tekućoj gradskoj vlasti i poslati poziv 
građanima da izađu i glasaju na lokalnim izborima. Ljudi iz 
reklamne agencije, angažovane da plakate postavi na ulicu, 
plaše se da ih zamene. 
Zagreb / 25. maj 2009.

Odabrane su tri najmutnije „supstance“ u zagrebačkoj 
kampanji „Mutna“: Arena Zagreb – dug za buduće naraštaje, 
slučaj Cvijetni trg i zagađena voda u novoizgrađenom 
naselju Vrbani. 
Zagreb / 28. maj 2009.

Ostaci romskog naselja pored sportskog sela „Bellville“ su i 
dalje ograđeni i prekinut je dovod struje kao „bezbednosna mera“ 
zbog nadolazeće Univerzijade. Ovakva situacija se održava do 
kraja igara, a volonterima su dobili instrukcije da kažu da je 
naselje scenografija za film. 
Beograd / jun 2009.

Konstitutivna sednica Skupštine grada Zagreba. Aktivistkinja 
„Zelene akcije“ i „Prava na grad“, Vera Petrinjak-Šimek, 
izabrana je za člana gradske skupštine, kao kandidat ne-
zavisne liste. 
Zagreb / 17. jun 2009.

Grad Zagreb stavlja na javnu diskusiju plan za postrojenje za 
spaljivanje smeća. Lokalna zajednica i nevladine organizacije 
za ekologiju protive se postrojenju za spaljivanje i zagovaraju 
izgradnju pogona za biološki i mehanički tretman otpada. 
Zagreb / 10. jul 2009.

Inicijativa „Zaštitimo Zvezdarsku šumu“ organizovana je protiv 
promene namene 2,45 hektara šume u građevinsko zemljište 
zbog proširenja bolnice i izgradnje crkve. Ovo je druga inicijativa 
koja je nastala u roku od par meseci a koja traži konsultacije 
sa inicijativom „Peti park“. 
Beograd / avgust 2009.

Povelja „Pravo na grad“ prevedena je na srpski jezik i objavljena 
na blogu Pravo na grad Beograd. 
Beograd / avgust 2009.

Za samo tri dana raseljeno je romsko naselje ispod mosta 
„Gazela“ na autoputu. Nakon što su ispod mosta u blizini 
centra grada, živeli više od dvadeset godina, 2000 žitelja 
ovog naselja preseljeni su u kontejnere u predgrađu. Prethodni 
pokušaji njihovog preseljenja bili su zaustavljeni zbog pretnji i 
nezadovoljstva stanovnika u predgrađima. 
Beograd / septembar 2009.

Nevladina organizacija „Expeditio“ otpočela je projekat Ob-
razovanjem do vrednovanja prostora namenjenog mladima I 
deci. Praktična primena programa projekta je u pravcu podrške 
naporima Zavoda za školstvo Crne Gore da se predmet „Vried-
novanje prostora“ afirmiše u školama. 
Kotor / septembar 2009.

MANS (mreža za afirmaciju nevladinog sektora) iz Podgorice 
započinje akciju protiv uništavanja zone zaštićene od strane 
UNESKOa u Lipcima u Boki Kotorskoj, gde neimenovani privatni 
investitor bez dozvole minira obalsku zonu i odlaže materijal 
za gradnju u more. Inspektori koji su posetili mesto miniranja, 
bačeni su u more. 
Boka Kotorska / 12. septembar 2009.

Inicijativa „Ne damo Varšavsku“ trpi veliki medijski pritisak 
kao deo kampanje koju pojedini mediji bliski investitoru HOTO 
grupi vode da bi se mišljenje javnosti o projektu „Cvjetni 
prolaz“ preokrenulo. 
Zagreb / januar 2010.

Preko internet stranice www.nedamovarsavsku.net organizovan 
je „Živi zid za Varšavsku“, grupa u koju su se uključili građani 
radi akcije odbrane pešačke zone u Varšavskoj ulici koju će 
zauzeti ulaz u privtnu parking garažu. 
Zagreb / februar 2010.

Inicijativa „Pravo na grad“ i preko 600 građana učestvuje u 
akciji uručivanja prijava Urbanističkoj inspekciji Ministarstva 
zaštite okoliša, prostornog uređenja i graditeljstva vezanih za 
Detaljni plan uređenja bloka na Cvjetnom trgu. 
Zagreb / februar 2010.

Rano ujutru 26. februara, na dan kada je zakazno prvo sečenje 
platana na Bulevaru kralja Aleksandra, dvadesetčetvorogodišnji 
apsolvent kineskog jezika Vladimir Živanović je odabrao svoje 
drvo platan broj 198 i počeo da danonoćno stražari pored njega i 
tako ga sačuva od seče. Vladimir je brzo dobio nadimak „drveni 
advokat“. Za pet dana sakupio 2.260 potpisa i otpočeo javnu 
kampanju na internetu da se platan sačuva. 
Beograd / februar-mart 2010.

U organizaciji „Prava na grad“ 4000 ljudi skupilo se u protestu 
protiv najavljenih radova u Varšavskoj. Trojanski konj visok 
5 metara, napravljen od drveta, postavljen je na početku 
ulice kao znak protesta i prepreka bagerskoj okupaciji. U 
toku noći skulptura trojanskog konja uništena je od strane 
komunalnih redara. 
Zagreb / 10. februar 2010.

Interventna policija je u toku noći uhapsila 23-oje aktivista koji 
su dežurali oko kontejnera koji je postavljen u Varšavskoj ulici 
za pružanje inforomacija vezanih za akciju „Ne damo Varšavsku“. 
Zagreb / 11. februar 2010.

Gfk Centar za istraživanje tržišta iznosi podataka da 86% 
Zagrebčana i Zagrebčanki podržava akcije „Prava na grad“ i 
„Zelene akcije“, a više od 3/4 ne podržava ustupanje Varšavske 
ulice za investitorski projekat „Cvjetni prolaz“. Samo 26% 
smatra da je projekt od javnog interesa za grad. 
Zagreb / mart 2010.

Napad na „Zelenu Akciju“ iz kancelarije gradonačelnika u kome 
se neosnovano tvrdi da Zelena akcija bespravno koristi pros-
tor u kome su smeštenje njihove kancelarije, još jedan je od 
medijskih pritisaka na članove inicijative „Ne damo Varšavsku“. 
Zagreb / mart 2010.

Nagrada „Gong“ – za građanski aktivizam i razvoj demokratije 
za 2010. godinu dodeljena je inicijativi „Pravo na grad” i dr. 
Srećku Slaovljevu. 
Zagreb / maj 2010.

Rušenjem zaštitne ograde i onemogućivanjem dolaska bagera 
aktivisti Prava na grad sprečili početak radova na silaznoj 

rampi u Varšavskoj ulici. Počinje „Živi zid za Varšavsku“ fizička 
blokada ulice radi sprečavanja početka građevinskih radova. 
Zagreb / 17. maj 2010.

Izložba „Peti park – borba za svakodnevicu“, povodom 
petogodišnjice borbe za „Peti park“ pokušava da ispita na 
koji način građani mogu da se organizuju da bi se izborili za 
svoja prava u javnom prostoru i kako stečena znanja kroz borbu 
mogu da se zabeleže i razmenjuju. 
Beograd / jun 2010.

U okviru kulturnog programa „1001 (dan) i noć za Varšavsku“ 
u toku blokade Varšavske mini koncerte održali su TBF i 
Darko Rundek. 
Zagreb / jun 2010.

Osnovano udruženje „Južni bulevar 128“ koje čine kupci stanova 
u zgradi koju na toj lokaciji od 2003. gradi investitor Miljko 
Filipović. Stanovi nisu završeni, a otkriveno je da su neki od 
njih dva ili više puta prodati različitim vlasnicima. Po prijavi 
udruženja investitor je uhapšen i smešten u istražni zatvor. 
Beograd / jun 2010.

„Ko gradi grad?“ otvoreni razgovori o razvoju grada održavaju 
se u kulturnom centru Rex u organizaciji Grupe 484, STEALTH.
unlimited i Kulturnog centra REX. 
Beograd / 17-19. jun 2010.

Ohrabreni reakcijama nadležnih institucija, aktivisti „Pravo na 
grad” privremeno završavaju fizičku blokadu Varšavske. Blokada 
je trajala 32 dana. Kontinuirani kulturni program „1001 (dan) 
i noć za Varšavsku“ trajao je 21 dan i u njemu je učestvovalo 
gotovo 100 umetnika. 
Zagreb / 19. jun 2010.

Iznenadnom akcijom gradskog „Zelenila“ uz policijsko 
obezbeđenje, uprkos ranije postigutom dogovoru da se platan 
sačuva, posečen je platan broj 198, posle 119 dana odolevanja 
motornoj testeri pod stražom studenta Vladimira Živanovića. 
Beograd / 25. jun 2010.

Javnost je šokirana najnovijim arhitektonskim „čudom“ u 
centru grada, devetospratnom baroknom garažom koja bi 
sledeće godine trebala da se gradi pored zgrade glavne pošte. 
Za samo jedan dan projekat je izazvao lavinu komentara običnih 
građana i arhitekata. Autorka međutim nije raspoložena da 
da ikakav komenatr. Iako je neosporno da Skoplju nedostaju 
spratne garaže, glavni razlog nezadovoljstav su njen spoljni 
izgled i izabrana lokacija. 
Skoplje / 26. jun 2010.

Sečom stabala u Varšavskoj ulici u toku noći počeli radovi na 
izgradnji pristupne rampe za garažu projekta „Cvijetni prolaz“. 
Višemesečni protesti aktivista koji su svojim telima pokušali 
da spreče dolazak bagera završilo se masovnim ometanjem 
početka gradnje – privedeno 152 aktivista Zagreba, među 
uhapšenima pored aktivista i zastupnici u gradskoj skupštini. 
Aktivistima zabranjen pristup ulicama Varšavska i Gajeva u 
trajanju od 8 dana. 
Zagreb / 15. jul 2010.

Članovi udruženja „Južni bulevar 128“ odlučuju da angažuju 
privatno obezbeđenje, zauzmu svoje stanove i promene katance 
na stanovima i gradilištu uprkos pretnjama. Pregovaraju o 
načinima na koje bi mogli da sami završe radove i napkon se 
usele u svoje stanove. 
Beograd / oktobar 2010.

Premijerno emitovanje prve od 35 kratkih TV emisija na temu 
temu „Moj grad - moj dom“. Serijal pripremaju Ministarstvo 
uređenja prostora i zaštite životne sredine i ATLAS TV, u saradnji 
sa NVO „Expeditio“. Emisije imaju za cilj podsticanje održivog 
razvoja crnogorskih gradova, i to kroz aktivnosti u kojima 
građani mogu direktno učestvovati. Termin emitovanja je petak 
u 17:00h, u okviru emisije „Život je lijep“. 
podgorica-Kotor / 15. oktobar 2010.

Najava da će Vlada Crne Gore usvojiti Nacrt o koncesiji za 
gradnju hidrocentrala na Morači, svega dvadesetak dana nakon 
okončanja javne rasprave o tom dokumentu, potvrđuje da se 
Vladi žuri da finalizuje zakonske pripreme, a da je kompletna 
javna rapsrava bila svojevrsno fingiranje demokratije i puko 
zadovoljavanje pravne forme. Po rečima podgoričkog MANSa, 
sama javna rasprava nije odgovorila na dva ključna pitanja – 
koliko će izgradnja hidrocentrala na Morači koštati građane 
Crne Gore i u kojoj meri će i da li će uopšte rešiti problem 
energetskog deficita. 
podgorica / 3. novembar 2010.

U okviru kampanje „Otvoreno o javnim prostorima“ organizacija 
Građanske inicijative započelo je  mapiranje neiskorištenih, 
podiskorištenih i nezavršenih objekata u Beogradu i Srbiji. 
Preko sajta Javniprostori.org građani će i sami moći da pri-
javljuju prostore. 
Beograd / 15. novembar 2010.

proStor za kulturu
nedostajući fizički prostor i prostor za 
delovanje inicijativa iz kulture

Izgradnja zgrade filharmonije, koja se smatra jednom od retkih 
savremenih i estetski i konceptualno valjanih zgrada – čeka na 
izgradnju. Velika iskopana rupa stoji pored Narodnog pozorišta. 
Radovi su započeti malo pre predsedničkih i lokalnih izbora. 
Skoplje / 2009.

Muzej savremene umetnosti u Beogradu je zatvoren zbog renoviranja 
već dve godine. Narodni muzej u Beogradu već šest godina ne radi 
zbog renoviranja i proširenja. Narodna biblioteka Srbije u Beogradu je 
zatvorena zbog renoviranja već tri godine. Nijedna od ovih institucija 
nema alternativni prostor za svoje programe ili istraživački rad, 
samo kancelarijski prostor. 
Beograd / jun 2009.

Ozbiljno pomanjkanje podrške nezavisnoj kulturni i apsolutno 
nepostojanje transparentnosti rada srpskog Ministarstva kulture 
isprovociralo je zahtev za formiranje kulturne politike i transpar-
entnost procesa odlučivanja. 
Beograd / avgust 2009.

U sklopu verskog praznika „Cveti“ i manifestacije „Jevremova 
– ulica susreta“ počinje sa radom Ustanova kulture „Parobrod“ 
čime prestaje sa radom Centar za kulturu „Stari grad“ koji je u tom 
prostoru uspešno radio više decenija. Na svom sajtu, Liberalno 
demokratska partija je pozdravila osnivanje UK „Parobrod“ rečima 
da je to prva kulturna institucija na teritoriji opštine Stari grad. 
Beograd / mart 2010.

Najznačajnija zgrada makedonske moderene arhitekture, 
Makedonska opera i balet, je renovirana. Eneterijer koji čine 
samo dve boje (bela i plava) je sada beo i crven. Skoro da nema 
sumnje da je razlog ove promene politički, posebno kada se 
zna da je crvena zvanična boja trenutne vladajuće partije, a 
plava zvanična boja vodeće opozicione partije. 
Skoplje / april 2010.

Dok kontroverzni projekat „Skoplje 2014“ nastavlja da izaziva 
pažnju javnosti, grupa umetnika se okupili da brani njegovu 
estetiku. Vajar Konstantiv Janev, čiji bronzani lavovi će biti 
postavljeni na mostu Goce Delčev, smatra postavljanje tolikog 
broja skulptura malom umetničkom revolucijom. Dok umetnik 
Aleksandar Stankovski izjavljuje da ovim projektom „vlast 
predstavlja ukus građana, koji glasaju i time čine estetski izbor.“ 
U međuvremenu, u „Kulturnom centaru CK“ održava se izložba 
„Skoplje 28.03 – upgraded“, koji je organizovala Prva arhi brigada. 
Skoplje / 5. maj 2010.

Nezavisnim privatnim inicijativama po obodu Beograda formira se 
niz specifčnih kulturnih institucija. Uz one koje postoje poslednje tri 
godine - Muzej „Macura“ u Banovcima, koji je izgradio kolekcionar 
iz Beča Vladimir Macura, „Inetnational test side Z1“ u Ritopeku, 
koji je izgradio umetnik iz Njujorka i Beograda Dragan Ilić polako 
niče Slobodna umetnička zadruga „Treći Beograd“ u Krnjači, koji 
su inicirali osam umetnika Selman Trtovac, Milorad Mladenović, 
Anica Vučetić, Radoš Antonijević i drugi. Zatim tu su tu „ZMUC - 
Zemunski mali umetnički centar“ u starom jezgru Zemuna, kao 
i livnica „Kuzmanović” u Jugovu, blizu Smedereva. RTS pravi 
TV emisiju „Art zona: Dunavska art ruta“ o novoj, alternativnoj 
umetničkoj ruti pored Dunava. 
Beograd-Dunav / jul 2010.

Ekspertski tim pozvan da preispita izvođački projekt rekonstrukcije 
zgrade Narodnog muzeja i dosadašnje izvedene radove na pripremi 
izvođenja projekta nalazi seriju neadekvatnih rešenja u projektu, kao 
i neregularnosti u procesu izvođenja projekta i preporučuje da se 
projekt odbaci kao neodgovarajući i po ubrzanom postupku organizuje 
novi arhitektonski konkurs na kome bi se našlo kvalitetnije rešenje. 
Beograd / jul 2010.

U Pogonu „Jedinstvo“, klubu nezavisne kulture „Močvara“, Au-
tonomnom kulturnom centaru „Medika“ i bivšoj destileriji „Badel“ 
održana je posle pet godina poslednja „Operacija:grad“ pod nazivom 
„Operacija:grad – bivše tvornice kao centri nezavisne zagrebačke 
kulture!“. Operacija:grad otvara nove prostore za kulturu i tako 
pokazuje nove oblike javnog života i moguće smerove razvoja grada. 
Zagreb / septembar-oktobar 2010.

Na inicijativu Kuturnog centra Beograda (KCB) stara zgrada 
Generalštaba vojske Srbije, na uglu ulica Resavska i Nemanjina, 
ustupljena je za organizaciju „51. Oktobarskog salona“. Pet godina 
pošto je ova zgrada na rečima ustupljena Muzeju grada Beograda, 
koji bi time napokon dobio svoj prostor, Muzej je prostor kratkoročno 
ustupio KCB-u, pre obavljanja poslova rekonstrukcije. 
Beograd / oktobar 2010.

Na ličnu inicijativu dvadesetak mladih umetnika i dizajnera 1. 
novembra otvoren je novi „Choomich“, u donedavno gotovo avetin-
jski pustom tržnom centaru u središtu grada. Tokom devedesteih 
„Čumićevo skoče“ bilo je simbol „džipova, kajli i kockarnica“, a od 
sada ponovo privlačiti kupce koji ovde mogu naći unikatnu odeću 
i delove pokućstva sa potpisom beogradskih kreatora. „Poučeni 
iskustvom Verice Rakočević koja je pre nekoliko godina predlagala 
da se mladim dizajnerima besplatno dodeli napušteni prostor 
na određeno vreme, i nikad nikakav odgovor nije dobila, svesno 
smo zaobišli politički establišment i uzeli stvar u svoje ruke“. 
Dizajneri sada traže od gradske vlasti da Čumićevim sokačetom 
noću prošeta komunalna policija ili kogod iz javnog obezbeđenja, 
i da osvetljenje bude na nivou gradske ulice.
Beograd / novembar 2010.

„Kontekst galerija“ koja je od 2006. godine bila sastavni deo 
Centra za kulturu „Stari grad“ i čiji je program uređivala grupa 
„Kontekst“, a bio je namenjen kritičkom preispitivanju pozicije 
umetnosti u društvu, održao je poslednji program u prostorijama 
galerije, pošto  uprava novoosnovanog CK „Parobrod“ nije pokazala 
nikakav interes za dogovor da ova, po svom programu jedinstvena 
galerija u gradu opstane. 
Beograd / 13. novembar 2010.

U prostoru bivše Robne kuće NAMA u Knez Mihajlovoj ulici 
otvorena je izložba „Portreti arhitekata“, koju je organizovala 
arhitektonska sekcija udruženje ULUPUDS. U potrazi za novim 
prostorima za kulturu, ovaj prostor u martu je aktivirao časopis 
KVART za međunarodnu konferenciju Međunarodna konferencija 
„Dizajner: Autor ili univerzalni vojnik“.
15. oktobar – 15. novembar 2010.

Savet za kulturu, medije i kreativnu industriju Liberalno de-
mokratske partije koji u ime grada Beograda kreira kulturnu 
politiku grada objavio je da se počelo sa radom na kandidaturi 
Beograda za Evropsku prestonicu kulture 2020. 
Beograd / 26. novembar 2010.

Na konkursu za novi projekat rekonstrukcije zgrade Narodnog 
muzeja pobedilo je rešenje arhitekte Vladimira Lojanice. Posle 
godina provedenih iza zatvorenih vrata, otvaranje Muzeja planirano 
je sa sredinu 2013. godine. 
Beograd / 29. novembar 2010.

Vic:
Zašto nema seksa u javnim 
preduzećima? Zato što su svi 
u srodstvu!

Cementova 
vremenska prognoza

Mutno vreme verovatno je za nama. 
Sutra pretežno oblačno, s kraćim 
sunčanim intervalima. Od brzine 
kretanja polja visokog vazdušnog 
pritiska iznad Evropske unije zavisi 
da li će doći do razvedravanja. 
Jutarnja tempreatura od 800 evra/
m2, a najviša dnevna do maksimalnih 
2000 evra/m2. Prognoza za naredne 
dane: temperatura 
ostaje ista ukoliko 
se subjektivni 
osećaj ne 
promeni.

CEMENTOVA prognoza za 
pecaroše

Lov u mutnom, ukoliko vas neko ne 
ulovi. Pogodna lovišta: potopljeni Eko 
park (Petrovaradinska ada) i oko cigala 

sa Tvrđave nasutih na Ribnjaku.

Psihološki test

Da li ste 
roĐeni 
Za inves-
TITORA?
1. Želite da počnete izgradnju 

novog objekta za šta vam je 
potrebna građevinska dozvola čije 
vađenje iziskuje dosta papirologije 
i vremena. Vi: 

A) Prikupljate skoro svu potrebnu 
dokumentaciju, predajete zahtev za 
izdavanje građevinske dozvole i krećete 
u gradnju. Ne pada vam na pamet da dalje 
čekate. Nedostajuće papire priložićete 
naknadno, a dozvola će kad-tad stići.  

B)  Krećete odmah u gradnju, vreme je novac! 
O dozvoli i papirima mislićete kad završite 
posao.  

c)  Pripremate svu potrebnu dokumentaciju, 
predajete zahtev i čekate rešenje ne bi li 
počeli da gradite. Volite čist posao, bez 
obzira koliko vremena, novca i živaca tako 
gubite. 

2. Arhitekta vam prezentuje 
projektno rešenje za vaš novi 

objekat. Rešenje zadovoljava sve 
građevinske norme i propise i u 
skladu je sa važećim zakonima. Vi: 

A) Zadovoljni ste predlogom, vršite male 
finalne izmene i usvajate projektno rešenje.   

B) Zadovoljni ste predlogom, ali odlučujete da 
uštedite koliko god je moguće pa insistirate 
da se izmeni projektno rešenje tako da 
se koriste što jeftiniji materijali, slabija 
izolacija i dr.  

c) Uopšte niste zadovoljni što je vaš arhitekta 
u obzir uzimao građevinske propise. Pa gde 
on živi!? Pitate se koga ste vi to zaposlili, 
otpuštate arhitektu bez da mu platite i 
tražite nekog „fleksibilnijeg“. 

3. Zainteresovani ste za 
zemljište na kom je vojni 

objekat koji više nije neophodan 
za funkcionisanje Vojske Srbije, 

a u njemu je smešteno preko 50 
raseljenih porodica. Vi:

A) Potežete sve svoje veze ne bi li se ti ljudi 
što pre prinudno iselili, a zemljište i objekat 
bili stavljeni na tender. Biće tu odličan 
hotel. I još bolji profit! 

B) Čim ste saznali da u tom objektu žive ljudi 
koji nemaju gde drugo da odu, odmah ste 
odustali od lokacije. Naći će se već neka 
druga koja nikom neće stvarati probleme. 

c) Uradićete sve da taj objekat postane vaš, ali 
ćete se prethodno raspitati kako je moguće 
zbrinuti te porodice i da li grad namerava 
da nekako reši to pitanje. Ako grad ne radi 
ništa po tom pitanju, zašto biste vi.. 

4. Kuća iz vašeg komšiluka, 
jedna od najstarijih u gradu, 

predviđena je za rušenje kako bi se 
tu podigla višespratnica. Komšije 
započinju inicijativu da spreče 
rušenje stare kuće. Vi: 

A) Pridružujete se komšijama i predvodite 
inicijativu iako vam je sve jedno da li će 
tu biti kuća ili zgrada. Željno iščekujete 
dan kada će vam neko ponuditi lepu svotu 
novca da obustavite protest i rasformirate 
inicijativu, što ćete sa zadovoljstvom 
učiniti. Teška vremena, a vama treba para. 
Ni od kuće ni od zgrade svakako nemate 
nikakve koristi.  

B) Pridružujete se komšijama. Dovoljno je već 
istorije i kulture sistematski uništeno zarad 
„urbanizacije i modernizacije“. Nikako ne 
smete da dozvolite da se uništi i to malo 
što je ostalo.

c) Pa 21. vek je! Ko još živi u kućama u 
sred grada. Potpuno podržavate rušenje 
kuće, ionako nepotrebno zauzima previše 
prostora. Kome još danas trebaju tolka 
dvorišta i bašte.  

 

5. Raspisan je konkurs 
za izdavanje u zakup 

bioskopa „Arena“ koji je izuzet 
iz privatizacije „Zvezda filma“ 
i predat na upravljanje gradu i 
„Poslovnom prostoru“. Vi: 

A) Vrlo ste zainteresovani, sastavljate ponudu 
i nadate se da će vaša biti najbolja. Oduvek 
ste želeli da investirate u kulturu u gradu, 
ovo je prva velika šansa da to i učinite. 
Rizici su veliki, ali kultra je bitnija od 
profita!

B) Ma kakvi bioskopi. Valjda je do sad već 
svako obezbedio sebi kućni bioskop - 
vrhunske projektore i ozvučenje, za smešne 
pare. Ko bi još išao u javni bioskop gde svi 
živi idu kad može da uživa u udobnosti 
svog doma. Stanovanje i turizam - samo 
u to treba investirati! 

c) Zvuči zanimljivo, ali ipak ne. Kad bi hteli 
da prodaju bioskop možda bi i imalo smisla. 
Zašto ja da ulažem u nešto čime „upravlja“ 
grad? Pitam se kakva budala bi nasela na 
to. 

Saberite bodove prema tabeli i saznajte 
vašu sudbinu!

A) B) c)

1. pitanje 3 5 1

2. pitanje 1 3 5

3. pitanje 5 1 3

4. pitanje 3 1 5

5. pitanje 1 5 3

19 - 25 poena: investitor
Rođeni ste za investitora! Imate snagu da 
srušite sve prepreke pred sobom. Vi znate kako 
da odredite pravila, igrate samo utakmice koje 
ste unapred dobili. Novi Sad je mali grad za 
vas, šta još  radite ovde?

11 - 18 poena: graDsKi Planer
Nije vam lako u sopstvenoj koži, rastrzani ste 
unutrašnjim konfliktima i nesigurni u svoj 
sistem vrednosti. Još uvek niste dovoljno 
stasali za investitora, ali možete biti gradski 
planer! Dok budete bili bitke između interesa 
prema investitorima, očekivanjima javnosti 
i svoje savesti, shvatićete koji je zapravo 
vaš put.  

5 - 10 poena: BeZnaDeŽni iDealista
Suviše brinete o društvu, manite se ćorava 
posla. Ako već do sada niste shvatili da su 
planovi tu da bi se menjali po vašim zahtevima 
i da su lični interesi važniji od javnih onda ne 
treba ni da sanjate o karijeri investitora. Takve 
u neprofitnom sektoru i nezavisnoj kulturi 
čekaju raširenih ruku!
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Sve što ste znali, a još niste ukapirali

13. decembra 2010 – 8. januar 2011.

Galerija SuLuV-a
Bulevar mihajla pupina 9
novi Sad

radno vreme: 
ponedeljak-petak od 10-20 h
subotom od 9-13h
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Besnik Aliaj, Gjergj Bakallbashi, Branko Belaćević, Jelena Stefanović, Dafne 
Berc, Teodor Celakoski, Sotir Dhamo, Ulrike Franzel, Valon Germizaj, Žakilina 
Gligorijević, Adelina Greca, Astrit Hajrullahu, Florina Jerliu, Aleksandra 
Kapetanović, Ivan Kucina, Marko Miletić, Ilir Murseli, Oliver Musovik, Divna 
Penčić, Dubravka Sekulić, Petrit Selimi, Pulska grupa, Aneta Spaseska, 
Borislav Vukićević, ...

Medijski izvori za Novi Sad: 
021 radio, Blic, Danas, Dnevnik, e-kapija, Glas javnosti, Politika, Skyscrap-
ercity, Večernje novosti, Nacionalni građanski, 24 sata, RTV, RTS, Vesti.rs, 
Naslovi.net, Novosti.rs, Mreža kreativnih ljudi, B92.net, Novisadinfo, Vreme

Javni izvori za Novi Sad: 
Agencija za privatizaciju Republike Srbije, Agencija za privredne registre, 
Direkcija za građevinsko zemljište Republike Srbije, Javno komunalno 
preduzeće „Parking Servis’’ Novi Sad, Privredna komora Holandije, Privredna 
komora Srbije, Grad Novi Sad, Zavod za izgradnju grada Novi Sad, Zavod za 
Urbanizam Novi Sad, Narodna banka Srbije, Direkcija za imovinu Republike 
Srbije
 
Hvala: 
Marko Aksentijević, Milan Aleksić, Jelena Anđelovski, Milan Bajić, 
Sanja Blagojević, CK13, Dragana Čegar, Nebojša Milikić, Albert Molnár, 
Jelena Jović, Petar Petrov, Lana Škrbina, Tonski studio Vilenjak, Jelena 
Vukmanović, Jovana Zdjelarević, Lazar Živanac

Sponzor: 
Halogen, Okov a.d. Novi Sad

Izložba: 
Galerija SULUV

Štampa:
NSplakat, Forum, Optimum, Jovan Benin

„A(U)KCIJA” je deo je serijala istraživanja „Cities Log/Gradski registar” koje 
se bavi transformacijama gradova u regionu bivše Jugoslavije i Albanije. 
Prva edicija Gradskog registra proizašla je na inicijativu STEALTH.unlimited a 
u okviru „4. Bijenala savremene umetnosti u Tirani” (2009). Formiranju prve 
edicije Gradskog registra doprinelo je 25 učesnika/ca iz regiona. Takođe, 
„A(U)KCIJA” i „Cities Log/Gradski registar” deo su dva šira, kolaborativna, 
regionalna projekta: „Individualne utopije nekad i sad” i „IntoOUTREACH”. 
Rečnik gradskih dilema deo je inicijative „Ko gradi grad”. 

Projekat „A(U)KCIJA” podržali: 

FOND ZA OTVORENO DRUŠTVO - SRBIJA
FUND FOR AN OPEN SOCIETY - SERBIA

*font može biti bilo koji standardni serifni font

*ovako izgleda font pretvoren u krive

Generalni plan Novog Sada 
sadrži sumnjivo veliku 
količinu prostora određenih 
za „kulturne potrebe“ – 
takozvanih „belih fleka“. U 
stvarnosti, život organizacija 
koje se bave kulturom i traže 
prostor manje je srećan. 
„Belim flekama“ izgleda kao 
da je nalepljeno „kultura“ 
samo da bi bile sačuvane za 
atraktivniju, komercijalnu 
upotrebu, a onima koji se 
bave kulturom većinom je 
uskraćen pristup. Neprofitnim 
korisnicima još je teže, i 
veoma retko dobijaju podršku 
gradske uprave. 

ck13: 
Porez na neprofitnu samo-inicijativu 
i naplata svih troškova u totalu

Osnovan je i za javnost otvoren Omladinski 
centar CK13, jedno od retkih mesta otvorenih 

za angažman mladih generacija u razvijanju 
nezavisne kulture i društveno angažovanih i 
odgovornih akcija. Od osnivanja, u radu CK13 
učestvuje više omladinskih i nezavisnih kulturnih 
organizacija i pojedinaca.
noVi Sad / 13. april 2007.

Iako se tokom samo jednog meseca u Omladin-
skom centru CK13 organizuje do 10 koncerata i 

preko 15 javnih debata, radionica i filmskih pro-
jekcija, ovaj, jedini, prostor u gradu za afirmaciju 
nezavisnog društvenog angažmana mladih nije 
prepoznat od strane gradske uprave i ne nailazi 
na razumevanje gradskih vlasti, niti na bilo ka-
kav oblik finansijske ili infrastrukturne pomoći. 
Novac za pokretanje i delimično održavanje CK13 
dolazi od nemačke fondacije SHL (u prevodu 
„Učenici pomažu život”). 
noVi Sad / aVguSt 2009.

Organizovana je prva „Otvorena kuhinja” Om-
ladinskog centra CK13, u prostorijama ovog 

centra. Cilj kuhinje je da oni kojima je potrebno 
dobiju jeftin obrok i da se racionalnije koriste 
viškovi hrane kroz povezivanje s pekarama i 
restoranima. U pripremanju hrane i vođenju 
kuhinje učestvuju volonteri, a podrška kuhinji je 
moguća kroz donacije koje korisnici ostavljaju, a 
taj novac koristi se za pripremu svakog narednog 
obroka u otvorenoj kuhinji. 
noVi Sad / 8. Septembar 2010.

kulturni centar: 
Neutralizovan i fali inventar

Rekonstrukcija zgrade Kulturnog centra No-
vog Sada traje već godinu dana, s povre-

menim prekidima radova. Iako je najavljeno da 
će modernistička fasada zgrade rekonstrukcijom 
pretrpeti minimalne izmene, ona je u potpunosti 
promenjena, čime se doprinelo brisanju sećanja 
na aktivnosti jedne od najrelevantnijih institucija 
kulture u bivšoj Jugoslaviji – Tribine mladih, 
koja je u toj zgradi uspostavljena 1954. godine. 
Stari znak Tribine mladih skinut je sa zgrade.
noVi Sad / 10. Septembar 2009.

Rekonstrukcija zgrade Kulturnog centra No-
vog Sada, iako sa zakašnjenjem, konačno 

proStor
za 
kulturu

je završena, ali već mesecima stoji prazna jer 
je nedostajalo novca za nabavku inventara i 
neophodne opreme za rad. Iako je obezbeđeno 
oko 50 miliona dinara za opremanje, zgrada i 
dalje nije otvorena.
noVi Sad / decembar 2010.

radnički univerzitet: 
Spaljen i „ucenjen”

Nakon odluke Skupštine grada da deo dugo-
vanja „Dnevnik holdinga“ prema Gradu na-

plati preuzimanjem 10% vlasništva nad zgradom 
bivšeg Radničkog univerziteta, Grad izjavljuje 
spremnost da počne pregovore sa upravom No-
vosadskog otvorenog univerziteta oko nastavka 
obnove višespratnice, oštećene u požaru pre 10 
godina. Međutim, nije poznato kada će i koliko 
novca grad uložiti u obnovu zgrade, niti ko će biti 
drugi investitori. Procenjeno je da je za obnovu 
zgrade bivšeg Radničkog univerziteta potrebno 
više od tri miliona evra. Već je nabavljeno oko 
milion evra od osiguranja nakon požara. Uprava 
NOU izjavljuje da su o tome saznali  iz medija.
noVi Sad / 2. februar 2010.

Navršilo se deset godina od kada je izgorela 
zgrada novosadskog Radničkog univerziteta, 

a njena rekonstrukcija i otvaranje za javnost se ne 
naziru, uglavnom zbog nedostatka volje gradske 
vlade da uloži sredstva u obnovu zgrade zbog 
izgovora da nije vlasnik objekta. Od osnivanja 
1952. godine, u ovoj instituciji obrazovalo se oko 
2,5 miliona građana/ki, ali je interes grada za 
udelom u vlasništvu i upravljanju nadvladao ja-
vnu potrebu da se ova ugledna institucija obnovi. 
noVi Sad / 6. april 2010.

fabrika – SkcnS: 
Neuslovno i privremeno

Posle 17 godina Studentski kulturni centar 
Novi Sad dobija na korišćenje prostor bivšeg 

magacina „Vršačkih vinograda”u Kineskoj četvrti. 
Magacin postaje klub „Fabrika” od 500 m2, a 
SKCNS ima tri godine da koristi ovaj prostor za 
svoje programe. „Fabrika” je zapravo neuslovna 
betonska hala, bez toaleta i grejanja. Jedan od 
svojih festivala (To Be Punk) SKCNS je već or-
ganizovao u 2009. godini u Kineskoj četvrti u 
Muzeju zaboravljenih umetnosti. 
noVi Sad / 20. mart 2010. 

muzejski kompleks: 
San direktora a noćna mora 
političara (i „Parking servisa”)

Direktori dva muzeja – Muzeja Vojvodine i 
Muzeja savremene umetnosti Vojvodine, 

zalažu se za osnivanje „muzejskog kompleksa“ i 
za parterno uređenje prostora u Dunavskoj ulici 
između dve zgrade muzeja za razne kulturne 
manifestacije otvorenog tipa. Međutim, javl-
jaju se dve prepreke: 1) taj prostor trenutno se 
koristi za parkiranje automobila bez naplate, a 
pominje se interes „Parking servisa“ da obeleži i 
naplaćuje parkiranje na toj lokaciji i 2) lokacija je 
vlasništvo države, a  zakonom o nadležnostima 
treba da pređe u pokrajinsko vlasništvo, čime 
bi bili stvoreni uslovi za planiranje „muzejskog 
bloka“. 
noVi Sad / jun 2010.

Montažno-demontažna garaža na potezu 
kod Muzeja Vojvodine i Muzeja savremene 

umetnosti trebala bi da bude postavljena naredne 
godine uz ulicu Miloša Bajića. Direktori ovih 
ustanova kulture ne smatraju da je postavljanje 
garaže u sukobu sa njihovom idejom za parterno 
uređenje prostora između zgrada Muzeja, dela 
šire ideje o osnivanju tzv. muzejskog kompleksa. 
noVi Sad / 12. oktobar 2010. 

ostali prostori...
Skupština grada usvojila je plan detaljne 

regulacije Ranžirne stanice prema kojem 
ona treba da postane novi kulturni kompleks 
sa muzejom tehnike ili železnice, ali možda i sa 
multimedijalnim centrom s ateljeima, sa parkom 
od 1,3 hektara, delom za trgovinu, turizam, 
ugostiteljstvo i novu stambenu zonu. Od tada 
se realizacija rešenja za Ranžirnu stanicu ne 
pominje niti pokreće, pa budućnost ove lokacije 
postaje neizvesna. Široka definicija - za kulturu 
i zabavu – takođe ukazuje na mogućnost da je 
lokacija zapravo „bela mrlja“ na generalnom 
urbanističkom planu grada i da bi mogla biti 
iskorišćena u druge, komercijalne svrhe.
noVi Sad / 16. Septembar 2008. 

Streljačka družina „Novi Sad 1790“ traži da 
im se vrati zgrada bivše streljane, poznatije 

kao Eđšeg, koja se već 10 godina urušava i ne 
održava iako je spomenik kulture. JP „Poslovni 
prostor“ trebalo bi da brine o održavanju ovog 
objekta, ali ne ulaže novac u njega jer gradska 
vlada još uvek nije definisala namenu prostora 
– sportski, kulturni objekat ili nešto treće. 
noVi Sad / 27. jul 2010.

Propadanje zgrade Eđšeg u vezi je sa nerešenim 
vlasničkim odnosima, jer se na toj parceli 

nalaze i dve kuće čiji su stanari registrovani kao 
suvlasnici. Tu je zatim i velika suma novca koju 
bi grad trebalo da uloži u rekonstrukciju ovog 
objekta, ali i nepostojanje vizije gradske vlade kao 
ni kuturne politike koje bi poslužile kao sredstva 
za očuvanje ovog dragocenog spomenika kulture. 
noVi Sad / 27. jul 2010.

Rekonstrukcija Srpskog narodnog pozorišta 
kasni, jer se čeka podrška pokrajinskog Fonda 

za kapitalna ulaganja. Tako je ocenjeno da će do 
kraja godine biti eventualno rekonstruisan krov 
pozorišta i foajei, ali ne i temeljnija rekonstrukcija 
jedne od najznačajnijih javnih institucija kulture 
u gradu i pokrajini. 
noVi Sad / 2. Septembar 2010.

Sokolsko društvo „Vojvodina“, nakon 10 godina 
upravljanja Sokolskim domom, odlukom 

Gradskog veća postaje podstanar u zgradi u kojoj 
su do sada bili domaćini. Ova zgrada, u kojoj se 
pored Društva nalazi i Pozorište mladih (jedino 
pozorište sa repertoarom za decu u gradu), pre-
data je na upravljanje „Poslovnom prostoru“, jer 
zbog izmena propisa grad više nema prava da 
državnu imovinu ustupa na korišćenje, a da je 
korisnici izdaju u podzakup. 
noVi Sad / 21. Septembar 2010.

Gradonačelnik Novog Sada, govoreći o pri-
premama lokacija oko Bulevara Evrope i 

ranžirne stanice na Novom naselju, izjavljuje da 
grad trenutno nema građevinsko zemljište koje 
bi mogao da ponudi investitorima. Gradonačelnik 
međutim ne daje precizniju informaciju o val-
idnosti postojećeg plana da se ranžirna stanica 
opredeli za kulturne institucije, već samo da je 
to značajan potencijal za gradnju. 
noVi Sad / 28. Septembar 2010.

inicijative – reakcija 
na kulturnu (ne)
politiku grada
Umetnička i kulturna udruženja, umetnici, 

radnici u kulturi, nezavisni istraživači i 
predstavnici trećeg sektora Novog Sada okupili 
su se oko zajedničke platforme „Za kulturne 
politike - politika kulture” (ZKP), nezadovoljni 
nemarom i nezainteresovanošću gradske uprave 
za njihov rad. Neposredan povod za konsolido-
vanje nezavisne kulturne i umetničke scene bila 
je neumesna izjava gradonačelnika Pavličića 
koja je poravnila i obezvredila njihovu delatnost, 
smatrajući je nebitnom za formiranje kulturnog 
identiteta grada. 
noVi Sad / jun 2009.

Neposredno nakon osnivanja mreže kulturnih 
radnika „Za kulturne politike - politika kul-

ture” (ZKP), uspostavljena je web platforma 
inicijative (www.zakulturnepolitike.net) u okviru 
koje je na desetine aktera kulturne scene Novog 
Sada i šire izrazilo svoje nezadovoljstvo u vezi 
sa (ne)sprovođenjem i nepostojanjem kulturnih 
politika u gradu. Sajt takođe sadrži i izveštaje 
sa ZKP sastanaka, kao i izveštaje o pokušajima 
uspostavljanja dijaloga sa gradskom vlašću i o 
akcijama inicijative. 
noVi Sad / jun 2009. god.

Nakon pokretanja gradske mreže „Za kulturne 
politike - politika kulture” (ZKP) usledio je 

niz javnih debata o devastirajućoj atmosferi u 
kulturi grada. Jedna od najrelevantnijih debata 
koja je uzdrmala javnost jeste istupanje film-
skog reditelja Želimira Žilnika nakon netačne 
konstatacije tadašnjeg umetničkog direktora fes-
tivala  Cinema City Ivana Lalića, da je Žilnikova 
produkcija pomognuta od strane festivala u 
iznosu od 20.000 evra. 
noVi Sad / 16. jul 2009.

Kamerno pozorište muzike „Ogledalo” 
pokrenulo je kampanju za samoukidanje 

Međunarodnog festivala aktuelne muzike „In-
terzone”, njegovim poslednjim izdanjem koje 
je upravo u toku. Nakon 12 godina postojanja 
odlučili su da ugase festival  usled neadekvatnog 
(finansijskog) tretmana od strane Gradske uprave 
za kulturu i Pokrajinskog sekretarijata za kulturu. 
noVi Sad / 23. noVembar 2009.

Održana je javna diskusija „Kome i zašto 
(ne) treba Festival Interzone?” s ciljem da 

se kroz otvoreni dijalog napravi osvrt i analiza 
Festivala kao svojevrsnog fenomena u oblasti 
afirmisanja, promovisanja i stvaranja savremene 
muzičke teorije i prakse. Takođe, na tribini je bilo 
reči i o odnosu vlasti prema onoj kulturi koja 
ne podržava populističko poimanje umetnosti, 
ali i prema neprofitnom sektoru koji se bavi 
kulturom i umetnošću. 
noVi Sad / 26. noVembar 2009.

Prošlo je deset meseci od prvog javnog 
obraćanja mreže „Za kulturne politike - poli-

tika kulture” (ZKP). Ulaskom u 2010. godinu ne 
vidi se da su učinjeni ikakvi koraci u pravcu 
eliminisanja nedostataka na koje je ukazivano. 
Položaj nezavisnih kulturnih institucija i sa-
mostalnih umetnika u Novom Sadu sve je neiz-
vesniji, kao što je i neravnopravnost, u isto vreme 
i privilegovanost, nekih subjekata na kulturnoj 
sceni sve vidljivija.
noVi Sad / 10. mart 2010.
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Savez udruženja likovnih umetnika Vojvo-
dine (SULUV) kao profesionalno strukovno 

udruženje upućuje gradskim vlastima pismo 
u kojem zahteva osnivanje gradske galerije i 
sugeriše lokaciju u Grčkoškolskoj 1. Povod je 
bila izjava člana Gradskog veća za kulturu An-
dreja Bursaća da grad planira da hol Studija M 
proglasi zvaničnim galerijskim prostorom. Novi 
Sad jedini je grad u Vojvodini i Srbiji koji nema 
gradsku galeriju. 
noVi Sad / 3. april 2010.

Novi Sad je usvojio Agendu 21 za kulturu, 
dokument koji bi trebalo da bliže definiše 

kulturnu strategiju grada. Član Gradskog veća 
za kulturu Andrej Bursać izjavljuje da je Agenda 
i „jedno od mogućih rešenja za konflikte koji se 
nekoliko godina ponavljaju između različitih 
kulturnih organizacija i gradske uprave“, kao i 
da će Agenda uskoro biti detaljnije predstavljena 
javnosti. Ni nakon tri meseca od potpisivanja, 
Gradska uprava za kulturu nije javno predstavila 
Agendu kao ni njene pogodnosti po kulturnu 
scenu u gradu. 
noVi Sad / 27. Septembar 2010.

Otvorena je izložba „Visible data_financing 
culture” (Vidljivi podaci_finansiranje kulture) 

koja kroz grafički dizajn i organizaciju infor-
macija obrađuje finansiranja kulture u Srbiji i 
u Slovačkoj, sa posebnim osvrtom na budžet za 
kulturu grada Novog Sada. Ovo komparativno 
istraživanje pruža bolji uvid u načine funk-
cionisanja mikro i makro kulturno-finansijskih 
politika. Projekat je realizovan u saradnji nezavis-
nih kulturnih organizacija – „Open Design Studio” 
i „Institut za fleksibilne kulture i tehnologije 
Napon”, grafičkih dizajnera i studenata/kinja 
umetnosti iz Bratislave i Novog Sada. 
noVi Sad / 29. noVembar, 2010.

Stadion kulture 

Ponovo je aktuelizovan projekat „Stadion 
kulture” započet 2004. godine. U dogovoru 

sa članom gradskog veća i Kancelarijom za 
lokalni ekonomski razvoj grada (KLER), Centar 
za nove medije „kuda.org” pribavio je preporuke 
DANS-a i rešenje republičkog Zavoda za zaštitu 
prirode kao dodatni dokument uz elaborat pro-
jekta „Stadion kulture” u Dunavskom parku za 
moguću realizaciju.    
Novi Sad / mart-maj 2009.

Da li je moguće da je ćutanje grada, koji je 
ranije pokazao zainteresovanost za real-

izaciju „Stadiona kulture” rezultat izjava datih u 
okviru platforme „Za kulturne politike - politika 
kulture”? Stadion kulture bi oživeo i rekonstrui-
sao devastirano rukometno igralište u Dunavs-
kom parku, koje bi uz sportski dobilo i kulturni 
sadržaj. Projekat je pokrenuo Centar za nove 
medije „kuda.org” i NAO – Normal Architecture 
Office, Novi Sad-Njujork, i na njemu je tokom 
godina sarađivalo više lokalnih i internacional-
nih arhitekata, urbanista i radnika u kulturi. Za 
finansiranje Stadiona verovatno bi bilo moguće 
nabaviti sredstva od inostranih fondacija i od 
sponzora, tako da njegova realizacija ne bi pala 
na teret gradskog budžeta. 
noVi Sad / jeSen 2009.

staDion Kulture: sve Je sPremno samo graD niJe

Stadion 
u Dunavskom parku ove zime 
služiće kao klizalište na otvorenom. 
Međutim, dugoročna svrha ovog 
zdanja još nije određena. Inicijativa 
Centra_kuda.org da ovaj, nekada 
rukometni, stadion objedini 
rekreativni sport i kulturu, ni posle 
šest godina nije dobila epilog – niti 
pozitivan, niti negativan. 
O čemu se zapravo radi? Grupa 
umetnika okupljenja oko Centra za 
nove medije_kuda.org, uz pomoć 
novosadskog arhitekte koji živi u 
Njujorku, Srđana Jovanovića Vajsa, 
predstavila je projekat Stadiona 
kulture još 2004. godine, u vreme 
javnog uvida plana detaljne 
regulacije ovog dela Novog Sada, 
koji je i uvršten u ovaj plan. Sve ovo 
je proisteklo iz činjenice da u gradu 
nema prostora za nezavisne kulturne 
organizacije, da je stadion proglašen 
za graditeljsko nasleđe, te da se 
njegovi gabariti i namena ne mogu 
menjati, osim na delu tribina.

Tada na scenu stupa arhitekta 
Jovanović, koji uz pomoć svojih 
studenata sa Univerziteta u 
Filadelfiji i studenata volontera iz 
Beograda i Novog Sada, predstavlja 
idejno rešenje koje podrazumeva 
nadgradnju tribina, čime bi se broj 
mesta smanjio sa 800 na 550, ali 
bi se iznad njih stvorio zatvoreni 
prostor koji bi povećao ukupnu 
površinu sa 220 kvadrata na na 
celih 800 m2. Zanimljivo je da su 
se iz Centra_kuda.org ponudili da 

pronađu 
finansijere za ovaj projekat, 
tvrdeći da spoj kulturno-sportsko-
ekološkog sadržaja ima prođu kod 
namenskih 
fondova 
EU.

Neko 
će se 
zapitati, pa 
što to do sada nije urađeno? 
Zašto se umesto ruine, koja ponekad 
služi isključivo rekreativcima, Novi 
Sad nije okitio multifunkcionalnim 
objektom sa savremenim terenom, 
knjižarom, bioskopom, prostorima 
za razne organizacije? Pogotovo 
što bi se u njegovu izgradnju 
uključila i Džejn Vorvik, inženjerka 
koja je vodila izgradnju čuvene 
Milenijumske kupole u Londonu 
2000. godine.

Kako iz Centra_kuda.org navode, za 
vreme radikalske vlasti svaka priča 
je stala, ali nakon dolaska sadašnje 
vladajuće garniture izgledalo je da 

stvari 
kreću s mrtve tačke. Krajnje je 
očigledna nezainteresovanost za bilo 
kakvo ulaganje u prostor za kulturu i 
mlade, naročito nakon javnog istupa 
gradonačelnika Igora Pavličića 

2009. godine da Novi Sad neće 
nikoga pomagati osim Exit-a. 

I tako se proces, koji je bio 
pred potpisivanjem ugovora, 
vratio na početak, zapravo, 
nestajući u tišini i fiokama. 

Zvuči čudno da grad, 
koji bi ovime dobio skoro 
besplatan višenamenski 

prostor, nije zainteresovan. 
Po rečima člana Gradskog 

veća Aleksandra Kravića, glavno 
pitanje jeste novac, odnosno oko dva 
miliona evra, koliko bi investicija 
koštala. Kravić kaže da projekat jeste 
zanimljiv, ali da iz Centra_kuda.org 
nikada nisu prikazali novac koji bi 
bio uložen.

- Mi ne možemo da konkurišemo u 
naše ime za novac koji bi bio uložen 
u imovinu grada. Grad mora da 
stane uz nas, a mi ćemo ukoliko to 
bude tako dogovoreno, voditi proces 
pronalaženja novca, ako već u gradu 
ne žele to da urade. Tako jedino 
možemo da dobijemo potrebne pare 
za izgradnju – kaže Zoran Pantelić iz 
Centra_kuda.org.

U 

periodu od 2004. 

do danas projekat Stadion 

kulture je uspešno promovisan na 

nekoliko internacionalnih izložbi kao 

originalno arhitektonsko rešenje u Bazelu, 

Švajsarska; Štutgartu, Nemačka; Bukureštu, 

Rumunija; Njujorku, Amerika; Roen, Francuska; 

Ljubljana, Slovenija, itd.

Takođe su objavljeni tekstovi i ilustracije u 

knjigama (Phaidon, Njujork; Solitude Merz, 

Štutgart; Van Alen Institute & Princeton 

Architectural Press, Njujork) i stručnim 

časopisima za arhitekturu i dizajn 

(Genius Domus, Beograd; DaNS, 

Novi Sad; itd.).
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24 decembar 2010 - januar 2011.

Sport i kultura

Želimo vam srećnu novu dekadu sa više građanskih 
nego građevinskih akcija!


